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AN DER UUCHT (Au Coin du Feu) 

L’atelier théâtre « An der Uucht », initiative de 
la Kulturfabrik, est à la recherche de 
participants âgés de 50 ans et plus pour son 
groupe francophone. Ce projet repose sur la 
collecte et la transmission de témoignages, 
favorisant la rencontre entre des personnes de 
tout âge et de toutes cultures. L’échange se fait 
par le partage d’expériences personnelles et ce 
sous toutes ses formes : en racontant, en 
chantant, en écrivant,… Périodiquement, une 
représentation pour le public est organisée : les 
participants du projet joueront quelques petites 
scènes de théâtre, qu’ils ont imaginé, inventé et 
composé à partir de leurs histoires personnelles. 

Où ? : Kulturfabrik - 116, rue de Luxembourg  
                                  L-4221 Esch-sur-Alzette 

Quand ? : tous les jeudis de 18h30 à 20h  

Inscriptions : M.Jang Kayser au 55 44 93 1  
           ou sur jang@kulturfabrik.lu 

 

 

 

 

Pour plus d’informations en portugais,   
espagnol ou italien : 
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Conseillers présents:

M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – M. Daniel Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. Théid Johanns – M. Pier-
re-Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth –  
M. André Zwally

Conseillers absents:
Mme Taina Bofferding – M. Jean Huss

Ordre du jour
 Page
Réunion à huis clos

1.  Questions de personnel (présentations de candidats,  
nominations aux emplois, promotions, démissions); décision 

Réunion publique

2.  Information au public des décisions de personnel 4
3  Correspondance 5
4.  Enseignement: 6

a)  Planification d’un nouvel établissement scolaire; discussion et décision
b)  Ressorts et secteurs scolaires, changement du secteur Nonnewisen;  

décision
5.  Urbanisme: 12

a) PAP 02-02 Square Mile; présentation et décision
b) PAP rue de l’École; présentation et décision

6.  Développement social: 13
a) Foyer de Nuit: 

- Rapport d’activité; présentation et discussion 
- Convention avec le Ministère de la Famille et de l’Intégration; décision

b) Projet Valobois: convention avec la société CO-LABOR; décision
c) Projet Escher Holzmanufaktur: convention avec la société CO-LABOR; 

décision
7.  Office social: 20

- Élection d’un nouveau président; avis
- Tableau de préséance; avis
- Avenant au barème de l’office social; avis
- Convention entre l’Office social: l’État du Grand-Duché de Luxembourg  

et la Ville d’Esch-sur-Alzette; décision
8. «Évolution de la sidérurgie et son impact sur la Ville d’Esch-sur-Alzette»; 21 

information et discussion (point mis à l’ordre du jour par Monsieur le 
Conseiller Communal Zénon Bernard) 

9. Gestion et tarification de l’eau: motion; décision (point mis à l’ordre  
du jour par Monsieur le Conseiller Communal Marc Baum) 30

10. Avenants aux conventions de construction de Maisons relais pour enfants; 
décision 34

11. SIGI: adhésion de la commune de Tuntange; décision 34
12. Questions de personnel; décision 34
13. Promotion de la mobilité du personnel de la Ville: règlement-taxe; décision 35
14. Sports; listing des moniteurs LASEP, Youth Sports-Cool Sports et Fit 60+;  35
 décision 
15. Transactions immobilières; décision 36
16. Relevés et rôles; décision 36
17. Subsides extraordinaires; décision 36
18. Remboursement des frais de conservatoire; décision 36
19. Commissions consultatives: changements; décision 36
20. Contrats de bail; décision 37
21. Règlements de la circulation routière; confirmation + décision 37



2. Information au public des 
décisions de personnel

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, da wiere mer prett fir eis ëffentlech 
Sitzung unzefänken. Esou wéi et üblech 
ass wäerten direkt déi Décisiounen déi 
mer am Huis clos geholl hunn, weider 
gereecht ginn.”
A) Nominations provisoires.
Carrière de l’assistant social.
Nomination provisoire d’un assistant 
social (grade 10) au service de l’enseigne-
ment. Le poste en question a été créé par 
décision du conseil communal du 21 sep-
tembre 2012.
A été nommée: Madame Sarah Goelhau-
sen
Carrière du rédacteur.
Nomination provisoire de 3 rédacteurs 
(grade 7) de la Ville. Un poste a été 
publié par voie de la presse en date du 
15 décembre 2012. L’avis de publication 
s’adressait aux postulants qui ont déjà 
subi avec succès l’examen d’admissibilité 
requis pour accéder à la fonction en 
question.
Ont été nommés: Madame Elisabeth 
Dury, Messieurs Pit Biever et Tom Klein.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Vläicht nach eng technesch Informa-
tioun. Dir sollt wëssen, dass bei der Live-
Iwwerdroung mer héich sensibel Mikroen 
hunn, an dass och déi Saachen déi Dir 
vläicht am Vertrauen Ärem Noper sot, 
mat enregistréiert ginn. Ech wollt Iech 
dat just soen. Also limitéiert Iech op dat 
wat Dir hei am Kontext vum Gemengerot 
ze soen hutt. An Dir musst och Är 
Mikroen dann all Kéiers erëm aus maa-
chen. Dat war just eng kleng Informa-
tioun, well ech weess net, ob Dir déi Saa-
che scho gekuckt hutt, mä wann Dir et 
kuckt, da wësst Dir dass déi klengste 
Saach déi Dir och nach um Rand 
matdeelt Ärem Noper, dass déi och mat 
dran ze héieren ass vum Public. An dat 
sinn awer net ëmmer Saachen déi dofir 
geduecht sinn.
Sou, mir géingen da weiderfueren. Mir 
hunn haut e Punkt ënner Korrespondenz 
pour informatioun.
Jo, den Här Baum. Zum Ordre du jour?“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo. Mir hunn 
ënnert dem Punkt 4 Enseignement 2 
Ënnerpunkten a) a b). a) ass d’Planifica-
tion d’un nouvel établissement scolaire, 
discussion et décision. An eisem Dossier 
ware keng Dokumenter do derzou. Ech 
hunn och keen Avis vun der obligatore-
scher gesetzlecher Schoulkommissioun 
dozou leien, duerfir froen ech, ob Dir dee 
Punkt nach wéilt um Ordre du jour 

behalen? A wa jo, da géif ech plädéiere 
fir en erofzehuelen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ma mir wëllen deen um Ordre du jour 
behalen.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Dann treffe 
mer hei eng Décisioun iwwert e Punkt 
deen de Gemengeréit nët 5 Deeg vir-
drun, nom Gemengegesetz, zougänglech 
war a wou och keen Avis vun der gesetz-
lecher Schoulkommissioun do ass.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt. Ech mengen, Här Baum, dass déi 
Aussoen déi Dir maacht net richteg sinn. 
Aus 3 Grënn. Éischtens, d’Dossiere sinn 
asiichteg fir d’Gemengeréit, och wa se 
hinnen net am Virfeld en détail zouge-
stallt ginn. Dat heescht, mir sinn als 
Gemeng net obligéiert, maachen dat 
awer hei zu Esch fir Iech en détail heians-
do Freides, meeschtens awer dee Méin-
deg virun der Gemengerotssëtzung en 
Dossier zoukommen ze loossen an an 
deem Dossier gi mer Iech Virinformatiou-
nen. Dat ass awer keng gesetzlech Obli-
gatioun. 
Zweetens, mir mengen, dass fir déi dote 
Punkten ze huele mer deen Avis deen Dir 
elo grad genannt hutt, net mussen 
anhuelen. 
An drëttens, mir wollten Iech rappeléie-
ren, dass mer eng Aarbechtssëtzung 
haten, eng technesch Informatiouns-
sëtzung vum Gemengerot wou mer Iech 
an enger Sëtzung, déi, wann ech mech 
gutt erënneren, zwou Stonne gedauert 
huet, all Virinformatioune ginn hunn zu 
deem heite Punkt, esou dass mer 
mengen, dass Dir kënnt en connaissance 
de cause a berouegt deen heite Punkt 
stëmmen. 
Et ass awer Äert gutt Recht eng Ännerung 
vum Ordre du jour ze proposéieren. Mir 
huelen dat dann zur Kenntnis. Ech 
mengen dat ass d’Recht vun all Conseiller 
an da musse mer eng Ofstëmmung maa-
chen, ob Dir d’accord sidd, dass den 
Ordre du jour an där Form bäibehale gëtt 
wéi en elo virläit, da stëmmt Dir mat Jo. 
A wann Dir d’accord sidd mat der Modi-
fikatiounspropositioun fir dat erofzehuele 
vum Här Baum, da stëmmt Dir mat Nee. 
Au vote.
Wann Dir der Meenung sidd, dass den 
Ordre du jour bäibehale gëtt wéi en Iech 
elo virläit, da stëmmt Dir Jo. A wann Dir 
der Meenung sidd, dass déi Propositioun 
vum Här Baum fir eng Modifikatioun vum 
Ordre du jour ze maachen, dass de Punkt 
4 erofkënnt, da stëmmt Dir mat Nee.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – M. Marco Goetz – 
M. Mike Hansen – Mme Annette Hild-
gen – M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Pierre-Marc Knaff – M. 
Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – 
M. Everard Wohlfarth – M. André 
Zwally
Le Conseil Communal décide par 13 
voix oui, 3 voix non et 1 abstention de 
maintenir l’ordre du jour fixé le 28 
février 2013.
Ont voté oui, Madame le Bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid, 
Spautz et Tonnar ainsi que les con-
seillers Codello, Goetz, Hansen, Hild-
gen, Kox, Maroldt, Weidig, Wohlfarth 
et Zwally. Ont voté non, les conseillers 
Baum, Bernard et Johanns. Le 
conseiller Knaff s’est abstenu.

Pierre-Marc Knaff (DP): „Ech géif 
meng Abstentioun gär begrënnen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ah, absolut. Dir hutt och e Recht 
dozou.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Also ech hu 
kee Problem dee Punkt ze stëmmen. Ech 
mengen ech wär genuch informéiert, mä 
déi Explikatiounen, Madame Buerger-
meeschter, déi Dir elo dem Conseiller 
Baum ginn hutt, déi fannen ech awer 
äusserst limite. Mir mussen als Conseiller 
awer trotz allem eis kënnen drop verloos-
sen, datt déi Dossieren déi Dir eis gitt, 
datt déi komplett sinn. Soss entweder 
gitt Dir eis se net méi, an da musse mer 
eis eben debrouilléieren, trotzdem datt 
mer näischt anescht dann zu eiser Ver-
fügung hunn. Datt Dir am Schäfferot 
alles zur Verfügung hutt, Leit déi fir Iech 
schaffen, déi 24/24 fir Iech do sinn. Mir 
hu guer näischt hei soss. Mir kréie just 8 
Deeg, et si mol keng 8 Deeg, 4 Deeg vir-
un der Sitzung deen Dossier. Mir mussen 
eis kënnen drop, wierklech drop verloos-
sen, datt deen Dossier komplett ass. Soss 
hu mer e Problem. Soss sot eis einfach 
Dir kritt keen oder Dir kritt esou en Dos-
sier, lalali, lalala. Mä awer, wa mer en 
Dossier kréien, da muss e komplett sinn. 
Dat ass meng Meenung an dofir enthalen 
ech mech an ech muss soen, datt ech Är 
Explikatiounen, déi ech normalerweis 
ganz gutt fannen, dës Kéier awer wierk-
lech net gutt fannen.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Très bien.“
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3. Correspondance

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Knaff. Mir géingen da wei-
derfuere mat Korrespondenz. Do hutt Dir 
e Bréif dra leien, deen de Schäfferot un 
d’Madame Kulturministerin geschriwwen 
huet am Zesummenhang mam Musée de 
la Résistance. Mir waren der Meenung, 
dass et wichteg ass fir net dauernd 
doriwwer ze diskutéiere bei weem de Ball 
läit. Am Zesummenhang mat der absolut 
dréngender an noutwenneger Renova-
tioun vun eisem Musée de la Résistance, 
dofir hu mir d’Décisioun geholl als Schäf-
ferot fir an engem Bréif ze resüméiere 
wou mer do stinn. Mir hunn och an 
deem Bréif nëmme sachlech Argumenter 
geholl. Mir hunn e klengen Historik 
gemaach. Mir hunn och virun allem d’In-
formatioun ginn, dass 2016 de 60. Anni-
versaire vum Musée ass, an dass mir der 
Meenung sinn, dass mer awer bis dohin-
ner mussen d’Méiglechkeeten hu fir e 
fäerdege Projet ze hunn, well mir awer 
mengen, dass et elo héich Zäit ass fir e 
Musée, deen national ass a wou mer vir-
un allem wëllen déi jonk Leit motivéieren, 
fir sech och kënnen auserneenzesetze 
mat Themen déi eiser Meenung no un 
Aktualitéit näischt agebéisst hunn. Aller-
déngs ass dee Musée wierklech net méi 
zäitgeméiss an dofir hu mir eise gudde 
Wëllen an deem Bréif témoignéiert 
andeem mer eng Propositioun gemaach 
hunn. Mir hunn och nach eng Kéier rap-
peléiert, dass mir weiderhi bereet si 50% 
ze contribuéiere wat d’Renovatioun vum 
Musée ubelaangt. Allerdéngs mécht dann 
en Deel vun deene 50% den Input aus 
vum Terrain a vun der Gebailechkeet déi 
am Besëtz vun der Stad Esch sinn a mir 
hunn och eng konkret Propositioun 
gemaach wéi mer eis kéinten uleeën. Mir 
mengen, dass wann e Budget de démar-
rage vu 7 Mio do wier, dee géing alimen-
téiert gi vun deenen zwou Säiten, dass 
dat genuch wier fir wierklech e proppere 
Projet op d’Been ze stellen an och scho 
kënnen ze demarréieren. 
Bon, Dir hutt eng Kopie vun deem heite 
Bréif an Ärem Dossier leie gehat, esou 
dass mer Iech dat pour information gäre 
ginn an Iech natierlech och als Gemeng, 
als Memberen direkt informéieren, wa 
mer eng entspriechend Äntwert kréien.
Gutt. Jo, den Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech denken, et ass 
och déi éischte Kéier wou mer eng Kéier 
esou e Punkt an der Korrespondenz hei 
hunn, wat eise Gemengerot ubelaangt. 
Mir begréissen als CSV, dass Dir op de 
Wee gitt fir mat Argumenter ze operéiere 

wat den Dossier vun dem Musée de la 
Résistance ubelaangt, dass ee sech kann 
op de Wee maache fir e Konzept ze maa-
che wat och jiddwereen herno ka ver-
stoen a wou och jiddwereen domatter 
d’accord ass fir domatter kënnen ze 
liewen. Mir si frou well mer jo och woss-
ten, dass d’Problematik doranner besta-
nen huet um Niveau vun de Gebaier, well 
jo awer verschidde Ministère mat impli-
zéiert waren, dass Dir hei d’Initiativ 
ergraff hutt fir kënnen op de Wee ze 
goen, zesumme mam Ministère de la cul-
ture fir eng Léisung ze fannen déi eis alle-
guerten och soll zefridde stellen. An 
deem Sënn kënne mer Iech nëmme félici-
téiere fir de Bréif. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Den Här Baum an 
dann den Här Codello.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Als Lénk 
ënnerstëtze mer déi doen Initiativ déi de 
Schäfferot geholl huet natierlech voll a 
ganz. No Joere vun enger Zort Patt-Situa-
tioun, wou op deenen zwou Säiten net 
vill sech beweegt huet, ass d’Tatsaach, 
datt d’Escher Gemeng iwwert hire Schiet 
spréngt an d’Initiativ ergräift fir eng 
Relance vun der Debatt aktiv ze féieren 
an dat op eng Aart a Weis déi awer och 
en neit Element huet, nämlech andeem 
Dir och finanziell Iech verpflicht oder 
zumindest Är Intentioun kloer maacht, 
eppes ass wat absolut fortschrëttlech ass 
an duerfir ënnerstëtze mer déi doen Ini-
tiativ voll a ganz.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Dann den Här Codel-
lo.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Och vun 
eiser Säit begréisse mer dee Bréif un 
d’Kulturministesch, virun allem well et 
d’Ëmsetzung och vun enger Motioun ass 
déi dëse Gemengerot hei gestëmmt huet. 
Wéi mer diskutéiert hunn iwwert d’Reno-
vatioun vum Musée, ech mengen et ass 
knapp annerhalleft Joer hir, knapp e Joer 
wou mer eng Motioun gestëmmt hu wou 
mer de Schäfferot drop opgefuerdert hu 
mat den zoustännege Ministèren, also hei 
am Fall mam Kulturministère a Kontakt 
ze trieden. An Dir gitt wierklech carré-
ment vill méi wäit, den Här Baum huet et 
och elo grad konkret ugeschnidden, Dir 
maacht eng konkret Propos an ech 
mengen et ass wichteg ze gesinn, dass an 
deem Dossier do, och vu Säite vun der 
Gemeng do Beweegung dra kënnt. De 
Ball läit elo bei der Regierung. De Ball läit 

ëmmer iergendwou, mä d’Beweegung 
ass drakomm an ech mengen et ënner-
sträicht och alt erëm eng Kéier d’Wichte-
gkeet déi mer deem Musée, deem natio-
nale Musée deen op Escher Territoire ass, 
hei ginn an deen eng ganz sensibel The-
matik uschwätzt a fir déi mer mussen all 
eis politesch Responsabilitéit erhuelen, 
dass do eppes gemaach gëtt wat digne 
ass fir där doter Memoire gerecht ze 
ginn.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Den Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Meng Partei 
ënnerstëtzt natierlech och déi Initiativ do. 
Do si positiv Elementer dran déi ganz 
konkret sinn, déi an d’Richtung gi fir 
deem anere Partenaire de financement, 
loosse mer e mol esou nennen, dat 
heescht d’Regierung e Virschlag ze maa-
chen, ganz konkret, an ech begréissen 
dat. Ech hoffe just, dass op där anerer 
Säit d’Wichtegkeet vun deem Musée de 
la Résistance kloer gesi gëtt. Dat ass e 
Musée wou mer déijéineg éieren, déi de 
Kapp duergehalen hunn, déi hiert Liewen 
op d’Spill gesat hunn, respektiv hiert 
Liewe verluer hu fir d’Onofhängegkeet 
vun eisem Land an déi se wierklech ver-
déngen, dass mer eis virun hinne vernei-
gen an dee Respekt weisen deen néideg 
ass. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. Den Här Kox wann 
ech gelift.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Ech maa-
chen et just ganz kuerz och. Ech wëll och 
vun deene Gréngen aus d’Ënnerstëtzung 
fir dee Bréif ënnersträichen. Ech géif awer 
just, et ass praktesch alles gesot, ech géif 
awer heibäi den Direkter, de Chargé de 
direction awer och nennen, deen e ganz 
grousse Match an deem Ganze gemaach 
huet an deen effektiv, dee Musée effektiv 
elo esou promovéiert huet, dass mer zu 
esou engem Bréif och komme konnten. 
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox an alle Virriedner. Wéi 
gesot, de Schäfferot ... ausser den Här 
Tonnar wëll nach als Kulturschäffen e 
Wuert dozou soen – dat ass net de Fall – 
also mir si wierklech prett fir déi gemein-
sam Renovatioun unzegoen a mir hoffen 
op e positive Feedback vun der 
Regierung.”
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4. Enseignement: 
a) Planification d’un nouvel 
établissement scolaire; 
discussion et décision
b) Ressorts et secteurs scolaires, 
changement du secteur 
Nonnewisen; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir géingen da weiderfuere mam Punkt 
4, Enseignement, wou ech d’Wuert un 
eise Ressortschäffen, den Här Tonnar 
ginn.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Jo, Mer-
ci, ech wëll fir d’éischt eng preliminaire 
Remarque maachen. Ech muss soen, ech 
si ganz erstaunt iwwert dem Här Baum 
seng Demande hei. Hien, deem soit-di-
sant esou vill un de Schoule läit, versicht 
– ech kann dat net anescht nennen – a 
wann et nëmmen ëm ee Mount ass déi 
ganz Diskussioun ze retardéieren. Ech 
fannen dat guer net op der Héicht vum 
Här Baum. Ech wollt dat hei mol ganz 
kloer soen, well ech fannen, all Dag dee 
verluer geet fir wa mer eng nei Schoul 
solle bauen, ass en Dag deen ze vill ver-
luer ass. A wann ech dann all Kéiers héie-
ren, déi aarme Schoulen, den Echec, a 
wat alles schlecht ass, ma da muss ech 
soe fannen ech dat hei vum Här Baum 
ganz schlecht. Dat war mol eng prelimi-
naire Remarque. Den Här Baum war hei 
viru 14 Deeg wéi mer iwwer d’Schoule 
geschwat hunn, do huet hie fonnt mir 
géifen ze vill iwwer d’Schoule schwätzen 
an et wier Blablabla. An duerfir wollt ech 
mech haut net repetéieren, ech wëll just 
soen et gëtt kee Fait nouveau par rapport 
zu deem wat mer ausgedeelt hu viru 14 
Deeg, e ganz detailléierten ...

Marc Baum (Déi Lénk): “Wéi eng 
Décisioun wollt Dir huelen? Et stung 
näischt dran!” 

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „E ganz 
detailléierte Rapport vun engem Groupe 
de travail deen zesumme gesat war aus 
Leit vun de Schoulen, aus eisen zwee 
Architekten, aus eisem Direkter vun den 
Travaux publics an déi eis fir d’éischt mol 
eng Bestandsopnam gemaach hu vun 
den aktuelle Schoulen, wéi se sinn, mat 
hire Points forts, mat hire Faiblessen, wat 
muss verbessert ginn a wat an der Rei 
ass. Dann ass komm eng ganz Partie Pro-
jeten, dat sinn nach ëmmer deeselwech-
ten Avis deen Dir ausgedeelt kritt hutt 
viru 14 Deeg. D’Press huet deen och. Dir 
fannt do eng Analys iwwer all méiglech 
nei Siten déi a Fro komme fir eng nei 
Schoul an Esch ze bauen. Déi Sitë sinn, 
ech zielen déi ganz kuerz op, am Schlass-

goart en neit Gebai opzebauen, an de 
Kleppen en neit Gebai, de Parking Saint 
Joseph dee scho ganz laang am Gespréich 
war, um Cactus, um aktuelle Cactus-Site, 
dee jo eng Kéier fräi gëtt. En neit Gebai 
um ARES Site, um Crassier Terres Rouges 
en neit Gebai opzeriichten, am Îlot cen-
tral Kanalstrooss / Kuelestrooss / Victor 
Hugo och en neit Gebai. Et ass riets vum 
Site vun der Editpress, dee wahrschein-
lech iergendwann eng Kéier fräi gëtt a 
wou d’Gemeng interesséiert ass dat 
Gebai, le cas échéant, opzekafe wat e 
ganz grousst Areal huet. Wobrécken en 
neit Gebai. Den ale Garage Losch, op der 
Lentilles Terres Rouges, um Jeunesse Ter-
rain wann deen eng Kéier géif fräi ginn. 
D’Sprëtzenhaus, uewe beim Kierfecht, 
am Neiduerf wou eise Site ass, am Aero-
drom an dann am Quartier Jouhaux/
Mâcon den Developpement vum aktuelle 
Site. Déi Méiglechkeete sinn all analy-
séiert ginn. Mer hunn och, ech wëll dat 
och nach eng Kéier soen, an der Schoul-
kommissioun doriwwer geschwat, an 
d’Konklusioun war am Schäfferot an och 
d’lescht wou mer driwwer geschwat 
hunn, an deem technesche Gemengerot, 
dass als éischt Plaz Wobrécke soll zréck-
behale ginn. Wobrécken, wou actuelle-
ment déi Gréng Schoul steet an déi ofge-
rappt gëtt a wou de ganz groussen Avan-
tage huet, dass mer direkt kënnten ufän-
ken, well mer net riets a lénks musse bei 
aner Proprietairë goen an déi froe fir ob 
se d’accord sinn ze verkafen. A wa se 
richen, dass mer dat wëlle kafen, de Präis 
esou vill méi héich maachen. Hei si mer 
eisen eegene Proprietaire. Mer kënnen 
direkt ukommen a mer kënnen, éisch-
tensmol dee Site vill méi flott maachen. 
Mer kënne Wunnengen dobäi maachen, 
et ass e grousse Site, a mer kënnen eng 
nei Schoul do opriichten déi den Avanta-
ge huet de ganze Quartier vum Dell-
héicht ze déchargéieren, all déi Stroossen 
Dunant, Churchill, ënnen Emile Mayrisch, 
Jean-Pierre Michels an da géif doduercher 
d’Dellhéicht-Schoul vill méi eidel ginn a 
mer hätten déi Schoul hei an der Grouss-
gaass déi och ganz grouss Problemkanner 
huet, kënnte mer décaléieren op de 
Quartier Dellhéicht zou. Dat war d’Idee, 
dat ass och d’Propos an dat ass dat wat 
mer haut dem Gemengerot zur Diskus-
sioun setzen an zum Avis ginn an ofstëm-
me loosse wëllen, dass mer, wéi ech 
mengen, eng Unanimitéit hu fir deen 
neie Site an esou séier wéi méiglech 
kënnen ukommen. Mir stëmmen haut 
selbstverständlech net iwwert en Archi-
tekteconcours oder wéi d’Still sollen aus-
gesinn. Mir stëmmen haut, dass mer 
d’Ënnerstëtzung vum Gemengerot sollen 
hunn, fir deen neie Site dee mer Iech 

proposéieren. Net méi an net manner, 
mä et geet dorëm eenzeg an alleng. 
Ech wëll awer och nach soen, dass déi 
Diskussiounen an dat muss jo den Här 
Baum och interesséieren, net nëmmen 
iwwert d’Form vun enger Schoul sinn. Et 
geet och drëm wat an de Schoulen ass. 
Et geet och drëm wat an de Schoulen 
ass! Mir hu ganz laang hei iwwert den 
Echec scolaire geschwat. Mir hu ganz 
laang geschwat wéi vill Leit an de Secon-
daire, wéi vill Leit an den Technique kom-
men, wéi vill Leit an de Modulaire kom-
men. Mir hate virun 3 Deeg oder virun 2 
Deeg, en Dënschdeg war et, eng 
Schoulkommissiounssëtzung. Mir hunn 
do déi Ziffere verglach mam ganze Land 
an de groussen Ënnerscheed nach ëmmer 
ass, dass zu Esch 3 Kanner vun 10 an de 
Modulaire kommen – ganz genee 2,8 – 
an am Rescht vum Land 1 vun 10. Wat 
ech och nach fannen, sinn der enorm, 
och fir de Rescht vun eisem Land an net 
nëmme fir Esch. An ech fannen, et kann 
een an et muss een no Schoulraum 
kucken, mä et muss een och, et ass net 
verbueden, ze kucke fir wéi ee vläicht och 
an de Schoulen eppes beweege kann, fir 
dass een deen Echec scolaire net ëmmer 
nëmmen dovu schwätzt a lamentéiert 
wéi schlëmm dat ass, mä dass een och 
vläicht eppes an d’Wee ka beweegen an 
un d’Rulle brénge fir deen Echec scolaire. 
A wann et nëmmen ëm 3% erofsetzt 
oder ëm 5 oder ëm 10% a mer sinn eis 
eens ginn unanimement an der Schoul-
kommissioun, dass mer do e Groupe de 
travail maachen, an dass mer Proposë 
wäerten ausschaffen, an dass mer zesum-
me mat eisem kompetenten an enga-
géierte Personal, souwuel eis Brevetéier-
ter wéi eis Chargéë wäerten zesummen 
op dee Wee goen a Propose maachen a 
versichen deen Echec scolaire, a wann et 
nëmmen an den nächste 5 Joer 1% ass 
erofzesetzen, wäerte mer dat maachen. 
An deem Zesummenhang wëll ech soen, 
dass mer d’nächst Woch hei zu Esch mat 
der Ministesch eng Konventioun fir de 
Brill ënnerschreiwen. D’Gemeng an de 
Ministère an de President an de Comité 
vun den Enseignante vum Brill, eng Kon-
ventioun déi an deem do Sënn geet, eng 
Konventioun wéi mer se och mat der 
Ganzdaagsschoul hunn, wou mer e Pro-
jet hunn a wou mer wäerte versichen an 
deem do Wee ze schaffen. 
Dat ass wat ech heizou ze soen hunn. Ech 
sinn awer ganz frou op all Är Froen eng 
Äntwert versichen ze fannen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Tonnar. Au vote. Nee, um 
Här Baum.“
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Marc Baum (DÉI LÉNK): „Madame 
Buergermeeschter, an deem leschte Huis 
clos op deen den Här Tonnar sech jo elo 
hei a sengen Ausféierunge berifft, hu mer 
zum Schluss gesot gehat, et gëtt eng ani-
méiert Debatt, well ech hu gesot, déi 
doten Debatt déi kann een net am Huis 
clos féieren. Et war eng Debatt iwwert 
d’Schoulinfrastrukturen, do hat den Här 
Tonnar Recht, an iwwert den Inhalt vun 
deem wat an deene Schoule geschéie 
soll. An do huet den Här Tonnar Saache 
gesot déi ech ganz interessant fonnt 
hunn an déi mech an héchstem Mooss 
alarméiert hunn. Well et awer e Huis clos 
ass, hunn ech jo geduecht, ma da kann 
ee jo net domatter an d’Ëffentlechkeet 
goen, mat deenen Aussoen déi do 
gemaach gi sinn. Ech stellen elo awer 
fest, datt aus deem Huis clos hei an der 
ëffentlecher Sëtzung zitéiert gëtt an da 
mengen ech, datt een och misst e puer 
inhaltlech Saachen dozou soen. 
Dat éischt ass, wat ass d’legal Basis vun 
engem Gemengerot à huis clos? Ech ken-
ne se net. Esou eppes steet net am 
Gemengegesetz. A wann, wéi Dir elo hei 
suggeréiert, déi Diskussioun do gefouert 
ginn ass an do wier, wat ech bestreiden, 
do wier erauskomm, datt Dir d’Propos 
gemaach hätt, d’Nummer 1 wier dat doe 
Gebai a mir sehnen et haut just of. Mä 
esou ass dee Huis clos net ofgelaf. Dir 
hutt keng Propos gemaach. An duerfir 
insistéieren ech drop, och dat wat mer 
elo hei décidéieren, ass eppes wou mir 
als Gemengeréit nach ëmmer, och elo 
Séance tenante, keen Dokument virleien 
hunn. Mir hunn et nach ëmmer net vir-
leien. Dir hutt an deem Huis clos net déi 
Propos gemaach. Dir hutt d’Enuméra-
tioun gemaach vun deene méigleche 
Siten an Dir hutt gesot, am wäermste si 
mer fir déi an déi Siten. Dat ass dat wat 
en fait geschitt ass. 
Bon, ‘net op der Héicht’, Här Tonnar. Dat 
Dokument wat Dir ausgedeelt hutt, dat 
hat eng Héicht. An dat war, datt dat 
Dokument, wat och der Press jo net vir-
läit, datt do déi éischte Kéier drastung, 
wat eng Schoul ass als Infrastruktur. An 
dat ass e riise Fortschrëtt vun der Aart a 
Weis wéi ee probéiert wëssenschaftlech 
drun erunzegoe wou mer hei zu Esch da 
Schoul brauchen. An eng Schoul, no 
deem Dokument, besteet entweder aus 
engem Train, also aus 8 Klassen oder aus 
2 Trainen. Dat ass eng Schoul. Dat bedeit 
am Ëmkéierschloss, datt et hei zu Esch 
ganz vill Schoulraum gëtt, deen an där 
doter strenger Definitioun net an enger 
Schoul ass. An da muss een och d’Fro 
stellen, Här Tonnar, op der Héicht, ass 
dann an deene leschte 7 Joer hei zu Esch 
Schoulraum méi geschafe ginn ënnert 

där doter Definitioun vu Schoul, nämlech 
als kohärent ganzt Gebai? Oder sinn net 
an der Vergaangenheet Parkplaze benotzt 
gi fir dohinner Containeren ze stellen? 
Bon, dat war d’Héicht vun deem Doku-
ment, datt et eng Definitioun ginn huet. 
Dat Dokument hat awer och eng 
Schwächt. Well wann een erausfanne wëll 
wou mer nei Schoule bauen, da musse 
mer fir d’éischt ufänken eng Bedarfsana-
lys ze maachen. Wéi vill Kanner kommen 
da bäi an 3 Joer, a 5 Joer an der Planifika-
tioun vun 10 Joer? Wou kommen déi 
Kanner bäi? A wou feelen elo, wou feelt 
elo scho Schoulraum? Do kann een 
natierlech aus engem Bauchgefill eraus 
soen, mä et feelt eng Zentrumsschoul. Jo, 
dat ass wéi bis elo zu Esch Schoulinfra-
strukturpolitik ëmmer gemaach ginn ass, 
nämlech just aus dem Bauchgefill eraus. 
Duerfir mengen ech, datt een déi Diskus-
sioun wierklech misst féiere wou baue 
mer Schoulen a wat ass eng Schoul? A 
gehéiert zu enger Schoul, Här Tonnar, 
net och eng Maison Relais? Gehéiert dat 
net och dozou? Firwat war an deem 
Dokument da kee Plang, wa mer nei 
Schoule bauen, ob dann do och Maisons 
Relais dobäi kommen? Wat jo zu engem 
kohärenten Educatiounskonzept misst 
dozou gehéiere wann een iwwer Schoul-
infrastrukture schwätzt. Vun all deem war 
näischt an deem Dokument dran! 
Och hunn ech bis elo – Dir hutt och 
d’Responsabilitéit iwwert d’Maisons Relais 
– bis elo nach näischt héieren, datt eng 
weider Maison Relais sollt zu Esch gebaut 
ginn, wat ee vun deene positive Punkten 
am Koalitiounsprogramm vun der LSAP 
an déi Gréng war, datt nämlech gesot 
ginn ass, mir orientéieren eis mat engem 
flächendeckenden Ugebuet u Maisons 
Relais. An deem heiten Dokument an och 
soss an Dokumenter déi mir virleien, 
nada, nada!
Zweetens, dann zu deem vun Iech esou 
héich geschätztenen Inhalt wat den 
Echec scolaire ugeet. Jo, Dir hutt Recht. 
Hei zu Esch ginn 3x esou vill Kanner an 
de Modulaire wéi dat am Rescht vum 
Land de Fall ass. Mä da muss een d’Fro 
stellen, wat ass dann en Echec scolaire? 
Ass den Echec scolaire net dee vun enger 
gesamter Gesellschaft déi et net fäerdeg 
bréngt als ee vun deene räichste Länner 
vun der Welt seng Kanner esou auszebil-
den, déi Kanner déi hei gebuer ginn an 
hei an d’Schoul ginn, esou auszebilden, 
datt se wierklech och Perspektiven hunn. 
An do ass och d’Escher Gemeng an der 
Responsabilitéit, well wéi Dir et eben 
nennt, deen Echec scolaire oder déi 
Orientéierung an eng Richtung déi man-
ner Perspektiven opmécht, déi geschitt 
virun allem am Alter vu 6-12 Joer. 

Dann hutt Dir net gesot, datt deen Echec 
scolaire zu Esch ganz ënnerschiddlech 
verdeelt ass. Et gi Schoule wou bal d’Hal-
schent vun de Kanner an de Modulaire 
kommen an et gi Schoule wou dat 5% 
ass. An déi Schoulen déi leie Loftlinn 500 
Meter auseneen. Wéi ass dat méiglech? 
Ass dat dann net och vläicht en Echec vu 
Schoulpolitik? Ass dat net och vläicht en 
Ausdrock vun de sozialen Ursaachen déi 
hannert deem Echec scolaire leien? Alles 
doriwwer hutt Dir och d’leschte Kéier kee 
Wuert verluer an ech probéieren Iech elo 
wuertgeméiss erëmzeginn dat wat Dir 
ugedeit hutt u Méiglechkeet a wéi eng 
Richtung vu Reform vun der Escher 
Schoulpolitik ee misst goen, dat war: Et 
misst een eng Ecole de la qualité schafe 
bäi där d’Eltere quasi géife wéi e Kontrakt 
ënnerschreiwen, datt se, Zitat: ‘net direkt 
bei de Pedopsychiater lafe wann de 
Schoulmeeschter mol méi e strengt 
Wuert seet’. Här Tonnar, dat ass Rietspo-
pulismus ënnert deem allernidderegsten 
Niveau. Ech hu geduecht den ADR géif 
net méi hei sëtzen. Ech stelle fest e sëtzt 
awer nach hei. Ech soen Iech Merci.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Huet 
nach ee sech ageschriwwen? Den Här 
Kox.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Madame Spautz. Ech war jo och an där 
Sëtzung gewiescht viru 14 Deeg. Ech 
hunn awer dann eng aner Notioun gehat 
wat zumindest déi verschidde Projete vu 
Klassementer vun Implantatioune vun 
neie Schoule betrëfft. Also ech hat scho 
verstanen, et ass eng Prioritéit dass a sech 
all Schoulsite deen ass op seng Vir- a seng 
Nodeeler ënnersicht ginn. A leschten 
Ends ass Wobrécken awer a mengen Aen 
zeréckbehale ginn oder zumindest sug-
geréiert ginn, well den Terrain effektiv an 
der Possessioun vun der Gemeng läit, 
well en eng komplett Schoul zouléisst 
mat Maison Relais, de Raum ass grouss 
genuch. Den Terrain ass grouss genuch 
an et ass en Terrain deen natierlech déi 
ëmgéigend Quartieren dann och dann 
entlaascht, respektiv dee konstanten 
Drock vun enger zousätzlecher Zen-
trumsschoul eventuell entschäerft. 
Et ass an deem Groupe de travail effektiv, 
deem ech natierlech Merci soe fir hir aus-
féierlech Analys vun der aktueller Schul-
gebaisituatioun an d’Virschléi vun den 
aktuelle méigleche Sitë vun enger neier 
Schoul halt effektiv ganz gutt erausge-
schafft huet. Ech mengen et ass halt 
esou, dass och dee Grupp konnte elo net 
eng optimal zentral Plaz fir eng Schoul 
am Zentrum fannen. Ech mengen dat ass 
halt esou a mer mussen da mat deene 
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Plazen halt zurecht kommen déi dann 
eben dann nach fonnt gi sinn. Ech men-
ge mir als déi Gréng ënnerstëtzen dee 
Site do. An dee Site do erlaabt sécherlech 
a kierzester Zäit, an der kierzester Zäit, 
eng nei Struktur déi mer noutwenneg 
brauchen. 
Aus der Analys ergeet sech awer och 
d’Méiglechkeet d’Renovatioun an e plu-
riannuelle Plang anzeschreiwen. Ech 
menge vun all grousser Schoul ginn a 
sech vun alle Siten, gi gutt an déi schlecht 
Saachen ervirbruecht. Ech mengen et ass 
richteg, dass och do muss nogehaakt 
ginn. Infrastrukture si vun ënnerschiddle-
cher Qualitéit. Grad do wou déi Kanner 
sinn, Här Baum, déi schoulesch am 
meeschte Problemer hunn, sinn och 
offensichtlech d’Zoustänn am schlechtes-
ten. Finanziell ass déi lescht Joeren awer 
vill vum Budget aus an dës Schoul inves-
téiert ginn, woubäi nach e serieuxe 
Nohuelbedarf besteet, besonnesch op 
Grond vun den neien Ufuerderungen an 
den Installatiounen. Et ass awer net 
onbedéngt esou, dass d’Qualitéit vum 
Unterrecht vun der Infrastruktur vum 
Gebai ofhänkt. Heibäi ass besonnesch 
d’soziaalt Ëmfeld, dat ass richteg, vun de 
Schüler als Grond unzeféieren. Ech 
mengen ech si frou wann ech vum Här 
Tonnar héieren, dass e Groupe de travail 
elo agesat ginn ass, wou d’Chargéeë res-
pektiv och d’Léierpersonal mat abegraff 
ass fir effektiv Pisten ze weise wéi mer 
vun deem Echec e bëssen erof kënne 
kommen. 
Ech ginn nëmmen e puer Stéchwierder, 
méi Appui, e Plan d’encadrement péris-
colaire, de Projet vun der Ganzdaags-
schoul, Teamteaching, Seniorebenevolat 
ass och eng Idee. An nach méi Beréck-
sichtigung vum Indice social mat Erhéi-
jung vum Kontingent wat elo am Brill 
sécherlech mat ënnerschriwwe gëtt. Dat 
kënne Stéchwierder a Piste si fir déi 
schlecht Resultater beim Ofgang vun der 
Primärschoul ze verbesseren. Eng Idee 
war, an der Zeitung, aus Dänemark, fir e 
Pilotprojet – dee kënnt een effektiv och 
hei ubidden, zu Esch – wou auslännesch 
Kanner primär an hirer Mammesprooch 
instruéiert gi fir halt effektiv grad do wou 
déi meescht Problemer sinn, dass déi do 
aus där Situatioun erauskommen. Insge-
samt gefuerdert ass awer net nëmmen 
d’Gemeng, awer haaptsächlech ass 
gefuerdert d’Regierung, d’finanziell Hëllef 
vum Ministère déi och d’Verantwortung 
fir d’Pädagogik an eise Primärschoulen 
huet. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Jo, den Här Knaff.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Jo, Madame 
Buergermeeschter. Et seet een, le pouvoir 
avilit. An ech muss wierklech elo feststel-
len ...
(Ënnerbriechung)
Le Pouvoir avilit. 
(Ënnerbriechung)
Jo, dat ass schued, dann hätt Dir sollten e 
bëssen oppassen an der Schoul, dann 
hätt Dir dat vläicht geléiert. Mä ech 
constatéieren awer trotz allem, ech fan-
nen et awer ganz traureg, datt mer elo 
hei zu Esch op en Niveau komme wou 
mer wierklech iwwer Saachen diskutéiere 
wou mer och elo nach ëmmer keen 
Dokument hunn. Datt mer et net haten 
am Dossier wou mer am Fong kënnen 
erwaarden, datt en Dossier komplett ass, 
dat ass eng Saach. Mä datt mer elo dee 
Projet oder deen ënner Infrastructure 
steet, ofgeliest kréie vum Schoulschäffen 
ouni datt mir eng Basis hunn, dat fannen 
ech awer elo nach ëmmer méi schéin. A 
wann een dann eppes seet dozou, da 
gëtt een dann nach e bëssen hei, voilà, 
an d’Gebiet geholl, well ee gewot huet 
sech iwwert déi Method do ze 
be schwéieren. Dat kann dach net sinn. 
Esou war Dir net am Ufank vun Ärer Man-
datsperiod. Do hutt Dir gekuckt, d’Rech-
ter vum Conseiller och e bëssen ze wah-
ren. Ech gesinn, datt et elo surtout nach 
d’Rechter vum Schäfferot gëtt, an, well 
soss géif esou eppes wéi dat do net vir-
kommen. 
An eng Ausso wéi de Schäffe se elo 
gemaach huet, de Schoulschäffen, wou 
hie seet, jo dat ass egal, mir fueren dat 
elo duerch soss kréie mer Retard. Ma da 
kréie mer eben e Mount Retard. Mir wës-
se jo datt mer an all den Dossiere relativ 
hannendra sinn. Et kënnt och elo net op 
e Mount un. Mä mir musse kënnen hei 
en connaissance de cause décidéieren. A 
mir mussen déi Dokumenter virdrun 
hunn, well hannert eis, déi hei sëtzen, do 
ass e ganze Grupp nach hannendrun. Mir 
gi jo net gewielt einfach esou aus heite-
rem Himmel. Mir kandidéiere mat enger 
Lëscht, déi Leit déi mer d’Lëscht ginn déi 
wëlle gären informéiert si wat hei geschitt 
a mir mussen Zäit hu fir mat deenen déi 
verschidde Propositiounen ze diskutéieren 
a mir musse kucke fir do op en Nenner ze 
kommen an da komme mer hei hin a mir 
presentéieren eng Meenung. Also kann 
et net sinn, datt einfach eppes do schwa-
dronnéiert gëtt, wou mer net am Virfeld 
wësse wat, well mer et dann net kënnen 
ofsehne loosse vun eisen Instanzen. Also 
ech mengen dat géif awer mengen ech 
jiddweree verstoen deen tant soit peu am 
Liewe vun enger Partei matgeschafft 
huet. An dofir mengen ech, wier dat dote 
ganz schlecht wat mer elo hei pro0béie-

ren iergendeppes ze stëmmen, ech weess 
jo nach ëmmer net wat Dir gären hätt? 
Wat hätt Dir gären datt mer solle stëm-
men, eng Schoul wou, wat, a wéi enger 
Gréisst? Mat oder ouni ... Wat hätt Dir 
gären hei? Wat hätt Dir gären? Dir 
schreift heihin e Punkt Infrastructure. Dir 
sot eis net wéi eng Décisioun Dir wëllt. 
Dir sot eis net en Emplacement. Wéi oder 
wat? Ech fannen dat doten net gutt. Mir 
mussen dee Punkt elo anstänneg prepa-
réieren, well wéi Dir richteg sot, d’Schoul-
politik ass dat Wichtegst wat mer hei ze 
vertrieden hunn an dann ass et net fir et 
op esou eng wischiwaschi Aart a Weis vir-
zebrénge wéi mer dat elo hei maachen. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Zwally huet d’Wuert nach 
gefrot.“

André Zwally (CSV): „Jo, Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech mengen, 
dass mir als CSV dee Punkt hei am Sënn 
vun der Iwwerleeung vun enger Stadent-
wécklung gesinn hunn. Et ass och esou, 
dass mir an deenen zoustännege Kom-
missiounen ëmmer drop hiweisen, dass 
deen Deel vun de Schoulinfrastrukturen, 
da wann nei PAPen ausgeschafft ginn a 
wa se virgestallt ginn a mat diskutéiert 
ginn, deen Deel vun der Schoul ëmmer 
mat promovéieren. Et ass e Gedanken 
deen eis och dozou geféiert huet fir hei 
ze soen, mir géifen dat heite gäre mat 
diskutéieren, well et jo awer eppes ass 
wat mer regelméisseg maachen. An der 
Budgetsdiskussioun huet d’CSV hei gesot, 
datt deelweis an hirer Planung an der 
Entwécklung vun de Quartieren an der 
Entwécklung vun der Stad deem och soll 
Rechnung gedroe ginn. Dass et do kee 
Konzept ginn ass, dat schéngt eis logesch 
ze sinn, well ganz einfach och déi Previ-
siounen an der Entwécklung vun all deem 
wat mir als Leit vun Immigranten hunn, 
Leit déi fortzéien, déi bäikommen, nei 
Quartieren déi entstinn, kloer mussen 
och deen Deel vun de Schoulinfrastruktu-
re mat betruechten. Ech mengen dat war 
u sech déi Iwwerleeung déi mer gemaach 
hunn. 
Mir hunn an dem Deel vu Wobrécken, do 
wou mer haut d’Diskussioun eigentlech 
sollte féieren oder op d’mannst wou hei 
Informatioun matgedeelt gëtt, ass 
nämlech e PAP deen nach existéiert. Et 
sinn u sech 3 Phasen déi do virgesi 
waren. Déi éischt Phas déi ass realiséiert 
ginn. Déi zweet Phas, dat ass deen Deel 
dee sollt zum Boulevard Grande- Duchesse 
Charlotte gebaut gi mat deem Stéck vun 
deem ganz neien Appartementshaus, ass 
bis elo nach net realiséiert. Déi drëtt Phas, 
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an dat ass richteg, dat ass déi iwwert déi 
mir elo hei diskutéieren oder op d’mannst 
wat déi doten Infrastrukturen ubelaangt. 
Do war och virgesi fir Wunnengsraum ze 
maache mat Appartementer, respektiv 
och wat eenzel Haiser ubelaangt. D’CSV 
ass jo net zënter gëschter an haut wou 
mer hei projezéiert hunn, dass an der Pla-
nung an hirer Planungsphas déi mer ein-
fach brauche wat de ganze Schoulraum 
ubelaangt, wou mer schonn 20 Joer 
laang soen, dass Wobrécken do wou eng 
Schoul stung, déi ideaalste Plaz ass. Déi 
ideaalste Plaz ass fir kloer kënnen ze soen 
hei, dat doten ass eng Propositioun, 
komm mir ginn op de Wee, well en zen-
tral och läit wat d’Quartieren ubelaangt, 
fir dat dote kënnen ze maachen. Also a) 
ass iergendwou an der Entwécklung vun 
deem wat dat Ganzt ubelaangt, eng Suite 
dran a b) ass elo och déi Propositioun déi 
hei gemaach ginn ass zënter 20 Joer vun 
der CSV mat a Betruecht geholl ginn a si 
ass och gesot ginn, si géif prioritär behan-
delt ginn. Dat gëtt eis natierlech och als 
Partei Satisfaktioun, dass Dir dat dote mat 
a Betruecht geholl hutt.
Da wëll ech awer och nach soe wat dat 
anert ubelaangt, well jo am Ufank wéi 
mer hei eng rout-rout-gréng Koalitioun 
haten, ëmmer d’Diskussioun vun de 
Quartiersschoulen diskutéiert ginn. Et war 
jo haaptsächlech en Uleies vun deene 
Lénken déi ëmmer drop higewisen hunn, 
dass si méi dezentraliséiert wéilte Schou-
len hunn. A mir waren der Meenung, 
dass et besser ass an eng Planifikatioun ze 
goen, wou een aner Kaderen hëlt, Mobi-
litéitskaderen hëlt, wou een op de Wee 
geet fir kloer ze soen, méi grouss Gebaier 
ze huelen déi och kloer an déi dote Richt-
linn solle goen. Do huet de Schäfferot 
changéiert, et ass rout/gréng ginn an an 
där ganzer Situatioun huet eigentlech an 
der Konzeptioun nach net vill changéiert 
an dofir si mer och der Meenung, dass 
dat wat elo hei proposéiert ginn ass, dat 
wat Dir elo hei virstellt, fir eis mat ze 
droen ass. 
Allerdéngs, an do bleiwen ech dann och 
bei deem wat hei allgemeng gesot gëtt, 
dat huet d’Madame Buergermeeschter 
och scho gesot, et ass och esou, dass mer 
hei net an enger Obligatioun si fir eng 
Décisioun ze huelen. Mir waren och der 
Meenung, dass wéi mer deen technesche 
Gemengerot haten, dass et kéint an 
enger Informatiounsdiskussioun sinn, 
esou wéi mir dat och mat anere Punkten 
hunn. Wann Dir elo hei vun eis fuerdert 
oder gären hätt, dass mir sollen eng Déci-
sioun doranner huelen, da géif ech gär 
drop opmierksam maachen, dass a) nach 
PAPe bestinn, déi als solches nach ëmmer 
Bestand hunn an och an der Stadentwéck-

lungskommissioun diskutéiert gi sinn.  
b) Mir mussen dann awer och drop aus-
goen, datt dat heite keng Décisioun ka 
sinn déi herno zum Nodeel vun deenen 
anere PAPe ginn, respektiv och en neie 
PAP da muss geschafe gi fir eis kënnen 
dohinner ze orientéieren. Also, mir sinn 
éischter der Meenung, dass dee Punkt 
schonn hätt sollen op den Ordre du jour 
kommen, awer als Informatioun a mir 
hunn eis Problemer domatter wann Dir 
eis hei an eng Décisioun wëllt eranzwän-
gen déi u sech keng legal Basis doranner 
fënnt. Ech mengen, dat ass den Deel wat 
d’Infrastrukturen ubelaangt. Ech géif 
awer och soen, dass inhaltlech hei dee 
Mann dee sech eigentlech an der Schoul-
kommissioun ëm d’CSV-Politik doranner 
bekëmmert, wäert och nach e puer Wuert 
soen zu deem wat den Inhalt an d’Or-
ganisatioun ubelaangt. Ech soen Iech 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Den Här Goetz an 
den Här Bernard, mä ech weess elo net a 
wéi enger Reienfolleg.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, Här 
Goetz, dass Dir mer erlaabt virun Iech ze 
schwätzen. Ech wëll eppes kloer stellen.”

Verschidde Stëmmen: “Olala!”

Zénon Bernard (KPL): „Ass et 
schlëmm wat ech gesot hunn, ech 
mengen net. Et kann een awer Merci 
soen, gell.
Ech wëll eppes kloer stellen hei wat mer 
net gefall huet, wat den Här Schäffen 
Tonnar virdru gesot huet. Ech war och ee 
vun deenen 3 déi Nee gestëmmt hunn 
an zwar Nee gestëmmt hunn aus der 
Iwwerzeegung eraus, dass ech hei net 
wëll e Chèque en blanc ausstellen. Dass 
ech net wëll iwwer eppes ofstëmme wou 
ech net en connaissance de cause kann 
ofstëmmen. Ech mengen hei sinn d’Rolle 
vertauscht ginn. Et ass net déijéineg déi 
opmierksam maachen op esou en Zou-
stand déi eppes dergéint hunn oder déi 
net serieux sinn am Zesummenhang mat 
der Schoulpolitik, well dat kann awer nu 
kee mir ënnerstellen. Dat wat éischter de 
Fall ass, dat sinn déijéineg déi d’Doku-
menter net zur Verfügung stellen, déi 
d’Brems duerstellen. Dat sief awer mol 
direkt gesot. 
Da géif ech gären eppes soen och an där 
technescher Sitzung do, ech hu selwer 
d’Wuert ergraff gehat an opmierksam 
gemaach drop, dass ze wéineg iwwert 
déi gesellschaftspolitesch Ursaache vun 
där Situatioun, besonnesch an Aarbech-
terstied wéi Esch geschwat ginn ass. Res-

pektiv raisonnéiert an diskutéiert ginn 
ass. Et ass e gesellschaftspolitesche Pro-
blem an do huet den Här Baum komplett 
Recht wann hie feststellt, wéi och den 
Här Tonnar dat gesot huet, dass hei zu 
Esch 30% vun de Kanner am Modulaire 
landen. Wann Dir wësst wat d’Konse-
quenzen an d’Issue vum Modulaire sinn, 
da kann ech Iech dat soen. Dat bedeit de 
Chômage an héchster Potenz.
Zweetens, verglach mam Landesduerchs-
chnëtt vun 10% ass dat jo horrend. Dat 
sinn 300% méi wéi am Landesduerch-
schnëtt. An da muss een och, an och do 
huet den Här Baum Recht wann hie seet, 
et muss een awer nach kucken, do si 
ganz grouss Differenzen zu Esch selwer. 
An zwar bei deenen engen, an deenen 
enge Quartiere pardon, do si 50% déi am 
Modulaire landen an an anere Quartiere 
5%. Och dat huet e sozialpoliteschen 
ekonomeschen Hannergrond. 
Wann ech Iech transplantéieren op de 
Secondaire, déi do Diskussioun, da wësse 
mer, dass nëmme 6,2 loosse mer soe 6% 
Aarbechterkanner, d’Kanner aus méi 
bescheide Milieuen, d’Première packen. 
Während awer 60% de Secondaire tech-
nique vun deenen Aarbechterkanner 
packt. Och do si gesellschaftspolitesch 
Ursaachen déi mer mussen analyséieren. 
Besonnesch wann ee bedenkt, dass d’Pre-
caritéit vun de Leit, déi Leit déi méi e 
be scheident Akommes hunn oder mëttler 
Akommes hunn, dass déi grouss Majori-
téit vun eisem Vollek duerstellen. An dass 
déi sougenannt Räich déi am Classique 
permanent en Abonnement hunn, e ganz 
gerénge Prozentsaz duerstellen. Ech wëll 
Iech just weisen, wéi wichteg ass oder 
soe wéi wichteg et ass déi gesell-
schaftspolitesch Zesummenhäng vun 
esou enger Situatioun serieux ze analy-
séieren. Ech ënnerstelle kengem heiban-
nen, dass hien dat net mécht oder pro-
béiert. Ech hunn awer eppes dergéint 
wann een aneren ënnerstellt si géifen 
d’Schoulpolitik bremsen. Ech soen Iech 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. Ech wollt am Fong 
just eng, ah, den Här Goetz, an hien hat 
schonn deem aneren de Virtrëtt ginn. 
Entschëllegt.“

Marco Goetz (CSV): „D’Guttheet ass e 
Stéck vun der Dommheet heiansdo. 
Wéi Schoul organiséieren? Jo, wa mer 
d’Zuelen do kucken déi mer an der 
Schoulkommissioun schonn elo 2x disku-
téiert hunn an och hei schonn, dann ass 
Handlungsbedarf fir eppes ze beweegen, 
eppes ze ännere fir deen Echec scolaire 
ze reduzéieren. Mer begréissen d’Asetze 
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vun engem Aarbechtsgrupp dee sech 
dann elo soll Gedanke maachen. Do sol-
len et eiser Meenung no keng Schold-
zouweisunge ginn, datt een oder deen 
aneren do net dat mécht wat hie soll 
maachen. Et sollen awer och keng Tabue 
ginn, et soll een iwwer alles kënnen 
diskutéieren. Et kann een op de Ministère 
hoffen, vläicht waart een dann e bësse 
méi laang fir datt eppes geschitt. Et kann 
een awer och als Gemeng selwer Res-
ponsabilitéit iwwerhuelen an dozou 
gehéiert dann, datt een net vergësst 
komplett equipéiert a gutt fonctionnéie-
rend Maisons Relais ze plangen. Dobäi 
muss dann awer och kloer definéiert sinn, 
wie wat mécht. Et kann net sinn, datt 
d’Schoul eppes mécht wat och d’Maison 
Relais mécht an Owes um 7 Auer sëtzen 
d’Kanner awer nach virun engem Bierg 
vun Hausaufgaben oder ech weess net 
wat. 
Eng besser Vernetzung mat zum Beispill 
Conservatoire a Sport gehéiert sécher 
och dozou. Wichteg ass dann awer och 
alles dat wat ee resüméierend als Haus-
aufgabenhëllef bezeechne kann. Mir sinn 
eng Immigratiounsstad manner wéi 
vläicht eng Aarbechterstad sot meng 
Nopesch Annette Hildgen elo grad. Ech 
menge si huet Recht. Verbesserungen déi 
mer iwwerall do maache wou et Pro-
blemer doduercher ginn, bedeite méi 
Qualitéit an duerfir mengen ech, datt ee 
sech net einfach e bëssen effekthasche-
rëch un deem Wuert „école de la qualité“ 
stéiere soll, well letzendlech ass et 
mengen ech dat wat mer, wéi och 
ëmmer geaartet ass et dat wat mer alle-
guerte gären hätten, nämlech eng Schoul 
déi qualitativ gutt ass an de Kanner och 
hei aus Esch eng Perspektiv bitt. Ech soen 
Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Goetz. Ech mengen elo hunn 
ech keng Wuertmeldung iwwersinn. Ech 
wollt eng kuerz an allgemeng Remarque 
maachen am Zesummenhang mam Cha-
rakter vum Punkt 4 a). De Punkt 4 a) ass 
am Fong zustane komm, well mer 
gemengt hunn, mir missten eng Virinfor-
matioun ginn iwwert eng Prozedur déi 
eigentlech eréischt ufänkt. A mir hunn 
am Schäfferot dowéinst driwwer 
geschwat ob mer deem Punkt 4 a) de 
Charakter vun enger Informatioun solle 
ginn oder de Charakter vun enger Déci-
sioun solle ginn. Mir hunn eis fir eng 
Décisioun ausgeschwat an aus engem 
besonnesche Grond, an ech wëll do e 
klenge Réckbléck maachen. Mir hunn eis 
am Kontext vun den Diskussioune vum 
Budget fir dëst Joer engagéiert, virun 
allem op Grond vun enger Interventioun 

vun der gréisster Majoritéitspartei, dass 
mer en vue vum Pluriannuell dee mer 
2013 wäerte presentéieren, obwuel et 
nach keng gesetzlech Obligatioun ass, 
dass mer do eng Planification plurian-
nuelle des infrastructures scolaires géinge 
virhuelen. Mir sinn domatter amgaang. 
Mir sinn domatter amgaang a mir wäer-
ten dat pénktlech den nämlechte 
Moment wéi d’Presentatioun vum Pluri-
annuelle presentéieren. Mir hunn dat hei 
versprach a mir wäerten dat och maa-
chen. Mir sinn awer der Meenung mat 
eisem Schoulschäffen dee wierklech de 
Maximum mécht fir déi schwiereg Situa-
tioun souwuel vun den Infrastructures 
scolaires wéi och vun der Situatioun an 
de Schoulen, mir sinn awer wéi eise 
Schoulschäffen der Meenung, dass mer 
keng Zäit dierfe verléieren. Mir hunn 
dowéinst en interne Grupp an d’Weeër 
geruff deen de Schäfferot begleet an dee 
Grupp huet eis eng Recommandatioun 
ginn déi mir richteg fanne fir op de Wee 
vun der Wobréckener Schoul ze goe wat 
d’Erschléissung vun neiem Schoulraum 
ubelaangt. Mir wëssen, dass déi 
Démarche vun enger ganzer Rei vu Leit 
gedroe ginn. Dat féiert dozou, dass mir 
wäerten e bestoende PAP modifizéieren. 
Da wier de Moment gewiescht hei an de 
Gemengerot ze kommen. Mir waren 
allerdéngs der Meenung, dass mir am 
Virfeld sollten an de Gemengerot komme 
mat just enger Fro déi mer haut stellen: 
Leie mer richteg wa mer a Richtung vun 
der Wobréckener Schoul iwwerleeën? Et 
ass net méi an et ass net manner. An dofir 
fannen ech et e staarkt Stéck fir dat 
doten, wat am Fong en Informatiouns-
plus ass, lassgeléist vun enger Prozedur 
déi eréischt propper entaméiert gëtt mat 
enger Stadentwécklungskommissioun, 
mat alle Kommissiounen déi wëllen oder 
sollen dozou schwätzen. 
Et ass en Informatiounsplus, an ech fan-
nen et e staarkt Stéck, dass deen Informa-
tiounsplus deen en plus nach preparéiert 
ginn ass an enger Schaffsëtzung, dass 
deen dozou féiert fir Aussoen ze maa-
chen, mir géingen hei eis Conseillere 
manner informéieren. Mir wëlle se méi 
informéieren. 
An dann nach eng lescht Remarque wat 
de Charakter ass vun deene sougenann-
tenen technesche Gemengerotssëtzun-
gen. Dat ass soss näischt, a mir hunn et 
och an der Sëtzung selwer gesot, wéi eng 
Schaffsëtzung. Genee wéi mer och eng 
hate fir d’Mobilitéit um Belval. Et ass ein-
fach eng Schaffsëtzung wou mer ken-
gem, a mer wëssen, dass mer dat och net 
kéinte wa mer dat wéilten, kengem 
wëllen de Mond verbidde fir an iergend-
engem Sujet, an iergendenger ëffentle-

cher Sëtzung ze schwätzen. Mir hunn 
einfach eng Schaffsëtzung gemaach. 
(Tëscheruff vum Här Knaff)
Ech hat och Krämpes Iech nozelauschte-
ren, Här Knaff, wann ech gelift, ënner-
briecht Dir mech och net. Well ech hätt 
Iech och gären ënnerbrach. Mir hunn 
eng Schaffsëtzung gemaach a mir hu 
jiddwer Conseiller d’Méiglechkeet gi fir 
do en Abléck ze kréien an déi Diskussiou-
ne wéi se am Moment bei eis am Schäf-
ferot lafen. A mir kënnen esou oft wéi Dir 
et wënscht hei iwwert d’Situatioun vum 
Echec scolaire hei zu Esch schwätzen. 
Iwwert d’Situatioun vun den Infrastruc-
tures scolaires an enger Optique plurian-
nuelle. Iwwert d’Situatioun vum Contenu 
vun de Programmer an eise Schoulen, zu 
all Moment kënne mer dat maachen. Mä 
haut geet et awer net dorëms. Mir wollte 
just e klenge Go kréie fir dierfen ze plan-
gen a Richtung vun enger Modifikatioun 
vum PAP fir an der Wobréckener Schoul 
kënne Schoulraum ze maachen. Méi ass 
et net. Oder um Site vun der fréierer 
Wobréckener Schoul Schoulraum an der 
Zukunft ze maachen. Et ass net méi an et 
ass net manner. 
Ech wollt awer just déi Ausso maachen zu 
der Prozedur well ech dovunner ausginn, 
dass den Här Tonnar am Detail elo wäert 
d’Froe beäntweren.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci. 
Ech ginn net en détail op d’Froen an. Ech 
wëll just dem Här Baum soe säi leschte 
Saz, ech kommen och net méi op deen 
zeréck, ech hoffe just dass hie vrun der 
Dier sech entschëllegt formell herno. Dat 
ass dat Eenzegt wat ech dozou wëll soen. 
Ech ginn net a Polemiken an, dat géif all 
Mënsch gefalen, mä ech waarden awer 
op eng formell Excuse virun der Dier 
herno. 
Fir de Rescht kann ech nëmmen dat hei 
soen, ech héieren nëmmen Zifferen. 
Souwuel vum Här Bernard wéi och vum 
Här Baum: Jo et ass schlëmm, jo et ass 
ganz schlëmm, jo et gëtt ëmmer méi 
schlëmm. Awer eng Propos hunn ech 
nach ni a mengem Liewen héieren. Déi 
ganz Zäit hunn ech nach keng Propos 
héieren, weder vum Här Bernard nach 
vum Här Baum.”

Zénon Bernard (KPL): „Da waart Dir 
net hei wéi d’Schouldebatt war.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Den 
Här Goetz huet elo Propose gemaach. 
Hien huet vum Plan d’encadrement péri-
scolaire geschwat. Hien huet vum Con-
servatoire geschwat. Hien huet vun 
Nohëllefstonne geschwat an esou weider. 
Dat alles geet an dee Wee vun deem 

4. Enseignement



Escher Gemengerot vum Freideg 8. Mäerz 2013

11

berühmte Saz deen ech gesot hunn, deen 
ech nach eng Kéier wëll widderhuelen, 
vun enger Ecole de la qualité. Elo kënnt 
Dir dat nenne wéi Dir wëllt. 
Ech stinn do derzou an ech wäert och 
mat der Schoulkommissioun a mer wäer-
te mam Schäfferot Propose maachen an 
Iech déi dann och ënnerbreeden a mer 
wäerte kucken ob dat eppes bréngt, op 
dat anert méi bréngt, manner bréngt an 
op wéi enge Piste mer kënnen herno wei-
der bauen.
(Zwëscheruff vum Här Bernard)
Dat ass net alles haut an net bis an den 
Abrëll an net bis an de Juni. Dat ass eng 
Aarbecht déi dauert Joeren. Déi wäert 
och nach no mir daueren, well déi dauert 
Joeren, well si evoluéiert esou wéi 
d’Schoulen och evoluéieren. Mä et ass 
net verbueden iwwer all Pisten nozeden-
ken, och ob et net mol erëm soll e bësse 
méi streng goen, wat den Här Baum 
gestéiert huet. 
Well beim Här Baum an der Schoul sinn 
d’Kanner Meeschter an an anere Schoule 
sinn d’Enseignante Meeschter. An dat 
wëll ech ganz kloer...“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Wee muss 
sech hei bei weem entschëllegen?“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Dat 
muss ech ganz kloer hei soen, et gëtt net 
ee Wee, et gëtt eng ganz Partie Weeër. 
An et brauch een och kee Bic duerfir ze 
geheien, dat bréngt der Saach och nach 
keng Léisung mat op de Wee. Ech wëll 
dat ganz kloer soen. 
Den Här Baum reprochéiert och et kéim 
keng Maison Relais. Ma eng Maison 
Relais ass eng Selbstverständlechkeet, Här 
Baum. Et ass evident, dass bei all nei Enti-
téit déi mer bauen eng Maison Relais 
kënnt. Duerfir schwätzt ee mol net 
dovunner. Et ass evident, dass eng Mai-
son Relais do derbäi kënnt. Duerfir brauch 
ech net doropper ganz laang anzegoen. 
Ech mengen de Moment wier alles gesot. 
Mer wäerte jo nach e puer Kéieren iwwert 
déi Schoul hei kënnen zeréckkommen an 
da konstruktiv weider schaffen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ech menge verlauschtert ze hunn, dass 
mer de Vote nach eng Kéier solle präzi-
séiere fir dass awer jiddweree sech kann 
doranner erëmfannen. Mir wëllen e Vote 
huelen dass de Schäfferot déi Pist 
Wobrécke ka suivéieren.“

Daniel Codello (LSAP): „Suivéieren.“
Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ah jo, et bedéngt eng Rei vu Saache 
mat deene mer souwisou mussen erëm-
kommen. Et ass net méi...“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Mir musse mol nach eng Kéier en Devis 
stëmme vun enger Schoul ier mer se bau-
en.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir sinn do nach net. Mir hunn haut 
just eng Pist fir Wobrécken. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – M. Marco Goetz – 
M. Mike Hansen – Mme Annette Hild-
gen – M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Pierre-Marc Knaff – M. 
Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
Mme Lydia Mutsch – M. Jean Tonnar – 
M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal charge le Collè-
ge Echevinal par 15 voix oui et 1 abs-
tention de considérer Wobrécken 
comme site d’une nouvelle école.
Ont voté oui, Mme le Bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid et 
Tonnar ainsi que les conseillers Baum, 
Bernard, Codello, Goetz, Hansen, Hild-
gen, Johanns, Kox, Maroldt, Weidig, 
Wohlfarth et Zwally. Le conseiller Knaff 
s’est abstenu.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da komme mer zu ... Entschëllegt, Här 
Knaff.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Ech wollt 
meng Abstentioun begrënnen. Also, 
wann ech elo richteg verstanen hunn, 
dann ass et drëm gaangen, Iech de Go ze 
gi fir eng Pist ze suivéieren, respektiv fir 
ze plangen. Mir décidéieren also eng Pist 
ze suivéieren, wat relativ schéin ass. Wat 
mech elo e bëssen awer trotz allem stut-
zeg mécht, firwat frot Dir eis net eisen 
Avis bei esou ganz aner Saachen, wou 
mer ëmmer schonn ënnerschriwwe Kon-
ventiounen am Dossier kréien, wou Dir 
eegestänneg handelt an ënnerschreift a 
maacht an dot a mir kënne just nach 
kopfnickend soen: Oh, dat war awer 
gutt. 
An dann hei an dësem Fall géif Dir elo 
vun eis en Accord brauche fir eng Pist ze 
suivéieren. Ech muss soen, ech verstinn 
esou eppes net. An och wann et drëm 
geet Iech just ze soe „Jo, suivéiert dës 
Pist“ da wär et awer ganz héiflech Äre 
Conseillere vis-à-vis wann Dir hinne géift 
en Dokument gi mat deem se sech kéinte 
mat hiren anere Leit beroden. Nach eng 
Kéier, et wär ganz héiflech a respectueux 
par rapport zu de Conseillere wann dat 
kéint an Zukunft geschéien. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir kéimen dann zum Punkt 4 b) Res-
sorts et secteurs scolaires. Eise Schoul-
schäffen.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Jo, wéi 
mer virun annerhallwem Joer déi Schoul 
opgemaach hunn, do hu mer de Secteur 
erneiert gehat. Dir kënnt Iech dat erënne-
ren. Et ass esou, dass op den Nonnewisen 
nach net vill Awunner waren, net vill Leit 
gewunnt hunn, an dass awer d’Nonnewi-
se sech ëmmer elo méi fëllen. Duerfir 
komme mer dozou, dass mer de Secteur 
nach eng Kéier nei redefinéieren. Mir 
haten an deem leschte Secteur, Dir fannt 
dat, de ganze Cinquantenaire vun der 
Avenue de la paix un. Mer hate Raeme-
rech a mer haten och de Belval a mer 
kommen elo dozou, dass mer de Cin-
quantenaire ewechhuelen, dass deen 
erëm zu Lalleng wäert gehéieren an der 
Zukunft a Raemerech zum Brouch an da 
gëtt deen neie Secteur e Carré deen 
tëschent deene grousse Boulevarde läit. 
Dat heescht d’Pénétrante vu Lankelz, rue 
Jos Kieffer, d’Eilerenger Strooss, déi Säit 
zu den Nonnewise bleift Nonnewisen, déi 
aner Säit gehéiert zum Brouch an dann 
de Boulevard Grande-Duchesse Charlotte 
wou déi eng Säit alles Nonnewise bleift 
an déi aner an de Secteur Brouch affek-
téiert ginn. 
Et ass awer esou, den Här Baum huet dat 
d’éinescht mat Recht gesot, et kann een 
net op den Dag programméieren. Et ass 
ugangs gesot ginn et kéimen elo ganz vill 
nei Kanner an d’Nonnewisen. Elo schéng-
en d’Donnéeën awer ze sinn, dass en fin 
de compte am September der awer net 
vill kommen, esou dass mer op jidde Fall 
wäerten hei large bleiwen, dass mer net 
musse Kanner eraushuelen oder esou 
mann wéi méiglech fir déi an deen neie 
Secteur ze affectéieren, an dass d’Non-
newise-Schoul zur Halschent oder zwee 
Drëttel da géif eidel bleiwen. Dat kann et 
jo net si wa mer déi nei Schoul do stoen 
hunn, esou dass mer op jidde Fall fir déi 
nächst Zäit large wäerte bleiwe mat der 
Interpretatioun.
Mer hunn och décidéiert, dass egal wéi 
déi Kanner déi elo schonn an den Non-
newise si vum Zykle 4, d’5. an d’6. 
Schouljoer, vum Zykel 3, d’3. an d’4. 
Schouljoer a wahrscheinlech och vum 
ganzen Zykle 2, d’1. An d’2. Schouljoer, 
wäerte weider an den Nonnewise 
bleiwen, fir dass se esou mann wéi méig-
lech do aus hirem Milieu erausgerappt 
ginn. Awer déi nei déi ufänken, Précoce a 
Spillschoul, déi kommen an deen neie 
Secteur wéi mer en elo de Muere wäerte 
stëmmen. Dat sinn d’Donnéeën. Et ass 
net einfach well et hänkt dovun of wéi vill 

4. Enseignement



Escher Gemengerot vum Freideg 8. Mäerz 2013

12

nei Leit an dee Secteur kommen. Et war 
elo eng Stee wou net vill Haiser iwwer-
gaange sinn. Eng vum Fong organiséiert. 
Dat heescht, et kënnt elo keng bis an de 
spéiden Hierscht eran. Dann ass d’Schoul 
un. Wann een da géif dovunner ausgoen 
do kéimen nach vill Leit, da misst ee Plaz 
fräi halen. Wann een dovunner ausgeet 
et kéimen der net vill, da kann een déi 
Saach esou maache wéi ech Iech se elo 
erkläert hunn. Mä do ass een an engem 
gewësse Flou deen een och mat Zifferen 
aus dem Etat civil oder vum Biergeramt 
net geléist kritt, well dat eben eng ganz 
Partie Inconnuë sinn op déi mir keng 
Incidence hei hunn.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Schoulschäffen. Si Wuert-
meldungen dozou do? Dat ass net de 
Fall. Da kéime mer direkt zur Ofstëm-
mung.”

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
“Wann de Sekretät do ass.”

Daniel Codello (LSAP): “Dee kënnt 
direkt. Deen ass dringend eräus.”

5. Urbanisme:
a) PAP 02-02 Square Mile; 
présentation et décision
b) PAP rue de l’École; 
présentation et décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„En attendant, wann Dir d’accord sidd, 
géing ech Iech vläicht d’PAPe virstellen 
ënner Punkt 5 den Urbanismus. Dat sinn 
d’PAPen 02/02 an de PAP rue de l’Ecole. 
Dat eent ass e PAP deen am Zesummen-
hang mam Square Mile ass. De Square 
Mile dat ass e ganz grousst Areal um Site 
Belval. An dësem Fall geet et ëm eng Sur-
face vun 3,5 Hektar. Dee ganze Square 
Mile ass an ënnerschiddlech PAPen ënner-
deelt. An deem heite virgeluechte PAP 
gëtt d’Baurecht geschaaft fir e weideren 
Deelberäich am Square Mile, südlech 
vum Boulevard du Jazz auszeweisen. Et 
sollt een och vläicht direkt soen, dass et 
sech, wat déi baulech definéiert Prescrip-
tiounen an dësem PAP ugeet, virun allem 
ëm d’Gemeng Suessem handelt, wou de 
PAP och scho votéiert gouf. Bei den Ter-
rainen déi um Gebitt vun der Stad Esch 
leien an déi eben an dësem PAP traitéiert 
ginn, handelt et sech ausschliisslech ëm 
Erschléissungssurfacen oder wéi mir géin-
ge soen, ëm Stroossen.
D’Cellule d’évaluation déi huet fir dëse 
PAP getrennten Avise fir déi 2 Gemenge 
redigéiert. Allerdéngs si fir déi Escher 
keng Modifikatiounen ze votéieren, esou 

dass mer och do net brauchen drop 
anzegoen. 
Wann Dir d’accord sidd, géing ech och 
direkt de PAP rue de l’Ecole kuerz presen-
téieren. De PAP rue de l’Ecole ass d’Suite 
vun der sougenanntener Requalification 
urbaine vum Baublock tëscht der Lëtze-
buerger Strooss an der rue de l’Ecole. Hei 
ass elo d’Realisatioun vun der zweeter 
Phas. Bei der éischter Phas gouf d’Bebau-
ung laanscht d’Lëtzebuerger Strooss 
revaloriséiert a bei der zweeter Phas ass 
den Terrain hannert dëser Bebauung 
betraff. Dat ass do wou am Moment dee 
provisoresche Parking genotzt gëtt. Well 
dat projezéiert Gebai sech net laanscht 
den ëffentleche Stroosseberäich ali-
gnéiert, mä an engem Haff, an enger 
Cours d’habitation implantéiert gëtt, ass 
d’Obligatioun fir e PAP ze maachen. An 
dëse PAP rue de l’Ecole deen erméiglecht 
d’Bebauung vun engem Méifamilljen-
haus, wou am Rez-de-chaussée eng 
betreit Wunnstruktur fir mental behën-
nert Mënschen amenagéiert gëtt. Mat 
virgesinn am PAP ass de Bau vun engem 
ënnerierdesche Parking an den Accès an 
d’Sortie vun deem Parking dee gëtt 
iwwert d’Lëtzebuerger Strooss ofgewé-
ckelt. 
Dat Gebai dat steet dann am Alignement 
zu där Baustruktur déi elo schonn do ass, 
an der rue de l’Ecole, an doduerch ent-
steet dann och Kontinuitéit an och en 
attraktiven ëffentlechen Haffberäich, wat 
jo eng vun eise Guidelines ass hei zu 
Esch. 
Et sinn eng Rëtsch vu klengen Upassun-
gen déi am Dossiere PAP gemaach musse 
ginn, ier en definitiv vum Ministère 
approuvéiert gëtt an déi betreffe virun 
allem déi Cour intérieur, also déi Haffge-
staltung an och d’Reduktioun vun där 
klenger Surface libre déi do am Recul ass. 
Dat sinn technesch Adaptatiounen op déi 
ech net elo wëll agoen. Dat sinn déi zwee 
PAPen an hirer Presentatioun.
Den Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech wollt zu deenen 
zwee PAPen, eigentlech zu engem just 
eppes soen, dat ass dee wat de Square 
Mile ubelaangt. Mä d’Diskussioun hei 
wat d’Entwécklung vum Belval ubelaangt, 
déi mer jo joerelaang mat gedroen hunn 
a sämtleche PAPen, si mer der Meenung, 
dass mer zesumme mat der Suessemer 
Gemeng och sollen op de Wee goen, well 
dat hei ee vun deenen ass déi an enger 
gemeinsamer Diskussioun musse bleiwen, 
wou mer déi geometresch Grenze solle 
zéien. Mir huelen an uecht, dass mer elo 
an d’Praxis erakomme wou mer Gebaier 
mussen histellen a mir hunn nach ëmmer 

keng richteg Grenz gezunn um Niveau 
vun de geometresche Grenzen tëschent 
Esch a Suessem. Ech wollt dat nach eng 
Kéier hei kloer soen, dass ee soll mat dee-
ne Suessemer Kontakt ophuele fir dat mol 
kloer ze maachen. 
Doriwwer eraus mengen ech och, dass et 
wichteg ass, dass och op Grond vum 
Règlement spécial Belval Ouest, wat mer 
jo elo schonn 10 Joer am Bestand hunn, 
dofir suergen dass d’Critèren och erfëllt 
bleiwen. Ech mengen déi wichtegst Cri-
tèren domatter, wat d’Mobilitéit ube-
laangt, d’Mixitéit vum Wunnen ube-
laangt an alleguerten dat wat mer fest-
gehalen hunn, dass dat fir eis och nach 
ëmmer nach wie vor als Escher Bestand 
soll hunn, an dass mer net sollen déi 
Situatioun verfeelen, dass et herno net 
méi esou ausgesäit wéi mer eis dat virge-
stallt hunn. An deem Sënn géif ech awer 
vun eis aus déi zwee PAPen als affirmativ 
matgoe loossen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Den Här Kox an den 
Här Weidig duerno.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Ech wollt u 
sech déi selwecht Remarque maachen. 
Effektiv d’exakt Grenze vun deenen zwou 
Gemenge leien nach net vir an e Problem 
kënnt sech nämlech stellen, et geet jo 
haaptsächlech hei ëm d’Voirie wat den 
Entretien vun der Voirie ubetrëfft. Et ka jo 
net sinn, dass op där enger Säit de Won 
vun Esch fiert an op där anerer Säit de 
Won vu Suessem fier de Schnéi ze rau-
men. Offensichtlech hänkt et nach un der 
Agora wou nach Bordsténg mussen an 
Optrag gi fir effektiv en exakte Mesurage 
ze maachen an duerno kënnt eréischt 
eng Konventioun mat Suessem, tëschent 
Suessem an Esch gemaach ginn. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Den Här Weidig.“

Paul Weidig (LSAP): „Ganz kuerz zu 
dem PAP Square Mile. Esou wäit wéi ech 
informéiert sinn, ass elo de Redressement 
vun de Limite gemaach ginn. Op jidde 
Fall am ieweschte Beräich wou d’Uni 
concernéiert ass. Wat elo ënne geschitt 
ass, sinn ech net esou wäit informéiert. 
Do kënne mer vläicht nach zousätzlech 
Informatioune kréien. Mä op jidde Fall 
géif ech soen, dass et wierklech 
luewenswäert ass, dass dëse PAP zesum-
me gemaach ginn ass vun deenen zwou 
Gemengen. Ech mengen do weist een 
dass déi zwou Gemengen zesumme ver-
sichen e sënnvollen an eng zesummen-
hängend Entwécklung vum Belval weider 
ze dreiwen, wat jo ganz interessant ass. A 
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mir gesi jo och all Dag wéi schnell dass 
dat weider geet a wat fir en Effet dass dat 
op déi zwou Gemengen huet an duerfir 
mengen ech, ass et net méi wéi normal, 
dass dëse PAP hei gutt geheescht gëtt. 
An dee PAP ass selbstverständlech kon-
form, net nëmmen zum PAG vun der 
Gemeng Esch, mä och vun der Gemeng 
Suessem. Dann awer och no dem Ent-
wécklungsplang vum Belval.
Wat elo de PAP an der rue de l’Ecole ube-
laangt, do muss ech soen, dass dat eng 
ganz positiv Entwécklung ass, well mer 
do eng Bannenhaffbebauung maachen. 
En Terrain deen elo am Fong geholl inter-
médiairement als Parkplaz genotzt gëtt. 
Mä do entsti Wunnengen an enger Zone 
déi optimal läit par rapport zum Zentrum 
vun der Stad Esch. Ech fannen dat wierk-
lech positiv an ech kann dat nëmmen 
ënnerstëtzen. Et kann een dat nëmmen 
ënnerstëtzen, dass de Fonds de Logement 
do wierklech Neel mat Käpp mécht an do 
e Wunnengsbau erasetzt. Déi awer 
trotzdem relativ degagéiert ass, well och 
den Amenagement ronderëm ganz posi-
tiv ass. 
Wat ech gutt fannen, dass effektiv do 
d’Recommandatioun gemaach ginn ass 
vun der Cellule d’évaluation, dass mer 
déi Bassins de rétention, dass mer déi sol-
le suppriméieren. Do huet sech an deene 
leschte Méint Muenches gedoen an 
d’Gemengen hunn do intervenéiert vis-à-
vis vum Ministère a virun allem och vis-à-
vis vum Wasserwirtschaftsamt, dass et 
wierklech en non sense ass, dass mir ganz 
spezifesch fir eenzel PAPe musse Bassins 
de retenu virgesinn. Bassins de retenu déi 
doudsécher besser op engem territorialen 
Aspekt geplangt ginn an och genau loka-
liséiert ginn, souguer zwësche Gemen-
gen. D’Situatioun ass hei bei eis e bësse 
spezifesch, well mer eng urban Gemeng 
sinn. Op deene ländleche Gemengen 
huet sech erausgestallt, dass dat wierk-
lech net sënnvoll ass déi dezentral Bassins 
de rétention virzegesinn. Mä dat do ass 
en Niewenaspekt. Et sinn nach eng Partie 
Recommandatioune gemaach gi vun der 
Cellule d’évaluation deenen och Rech-
nung gedroe ginn ass. Wat och ganz 
positiv ass. 
Nach eng Kéier, dat do gëtt e ganz flot-
ten Eck wann dee mol amenagéiert ass 
mat deenen Neibauten, Marco Polo an 
och de Buchholtz deen nei gebaut ginn 
ass, entsteet do en Quartier dee ganz 
flott, ganz modern gëtt a wierklech och 
am Interêt vun der Opwäertung vum 
gesamte Stadbild wäert bäidroen. Mer-
ci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Weidig. Deem ass net méi vill 

bäizefügen. Ech mengen eisen Infrastruk-
turschäffe wollt nach eng kleng Informa-
tioun ginn.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Jo, déi Fro mat de Grenzen op Belval, 
also eigentlech sinn d’Grenzen definéiert. 
D’Gesetz ass just nach net gestëmmt, 
dass et wierklech formaliséiert ass, mä 
mir sinn eis tëschent de Gemengen eens. 
Mir hunn eng Délibération concordante 
geholl a mir wäerten och genau no där 
Deliberatioun déi mer an deenen zwou 
Gemengen hunn, den Entretien herno 
organiséieren. Mä reng formal juristesch 
ass et nach e bësse méi komplizéiert, well 
da sinn eigentlech déi al Grenzen elo 
nach fir déi PAPen en vigueur. Mä mir 
sinn eis Gott säi Dank tëschent de 
Gemengen eens a mir konzertéieren eis 
och regelméisseg, d’Infrastrukturschäffen 
an d’Mobilitéitsschäffen an och d’Servicer 
tëschent deenen zwou Gemengen, dass 
dat herno fonctionnéiert, dass mer net 
op där enger Säit de Schnéi ewechhuelen 
an op där anerer Säit e leie loossen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci fir dës Zousazinformatioun. Mir 
kéimen dann zum Vote. Bon, ass een 
deen elo wëllt dass dat getrennt ofge-
stëmmt gëtt oder kënne mer déi zwee 
PAPen en bloc ofstëmmen? Getrennt? 
Getrennt. De PAP 02/02 Square Mile fir 
d’éischt.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Théid Johanns – M. Martin Kox – M. 
Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal décide à l’una-
nimité d’adopter le projet d’aménage-
ment particulier «02-02 Square  
Mile».

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir haten och nach e Vote ze huelen am 
Zesummenhang mam Punkt 4. Ech wollt 
och do soen, dass ech dat net flott fonnt 
hu wéi dat hei ofgelaf ass. Eise Schoul-
schäffen ass do zum Deel perséinlech 
attackéiert ginn. Ech wollt och eng Infor-
matioun ginn déi mer op Grond vun 
engem Dokument elo krute wat mer vun 
eisem Gemengesekretär kritt hunn. Déi 
Gesamtdokumentatioun mat de Konklu-
sioune vum Groupe de travail école ass 
sämtleche Conseilleren den 21. Februar, 

den Dag virun der technescher Gemen-
gerotssëtzung per Email zougestallt ginn. 
Also déi ganz Diskussioun hätte mer eis 
kënnte spueren an ech mengen eng Rei 
vu Leit sollte sech doriwwer vläicht e bës-
se Gedanke maachen. Ech wëll soss kee 
Commentaire dozou méi maachen.
Mir kéimen dann zum Vote Punkt 4 b)”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Théid Johanns – M. Martin Kox – M. 
Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal décide à l’una-
nimité de redéfinir les secteurs scolaires 
à partir de l’année scolaire 
2013/2014.

6. Développement social:
a) Foyer de Nuit: 
- Rapport d’activité; 
présentation et discussion
- Convention avec le Ministère 
de la Famille et de l’Intégration; 
décision
b) Projet Valobois: convention 
avec la société CO-LABOR; 
décision
c) Projet Escher 
Holzmanufaktur: convention 
avec la société CO-LABOR; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir géingen da weiderfuere mam Punkt 
6 Développement social an do géing ech 
d’Wuert ginn un eis Sozialschäffin d’Ma-
dame Spautz.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Jo, vill-
mools Merci. Mir hunn haut d’Konven-
tioun virleie mam Ministère de la Famille 
an der Gemeng betreffend de Foyer de 
Nuit, den Abrisud. An och de Rapport 
iwwert d’Aktivitéite vun ….“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Entschëllegt, ech muss d’Madame 
Spautz kuerz ënnerbriechen. Mir hunn 
elo vergiess den zweete PAP ofze-
stëmmen. Mir mussen nach de PAP rue 
de l’Ecole ofstëmmen an d’Modifikatioun 
mat.“

5. Urbanisme / 6. Développement social
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Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Théid Johanns – M. Martin Kox – M. 
Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal décide à l’una-
nimité d’adopter le projet d’aménage-
ment particulier «Rue de l’Ecole» tout 
y apportant des modifications répon-
dant à l’avis de la cellule d’évaluation 
du Ministère de l’Intérieur et à la 
Grande Région du 6 février 2013.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da géing ech der Madame Spautz pro-
poséieren, nach eng Kéier unzefänken.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Zwee-
ten Ulaf dann. Wéi gesot d’Konventioun 
läit eis vir fir ofzestëmme betreffend den 
Abrisud. Awer och de Rapport vun 2012 
wat den Abrisud betrëfft. Ech wollt kuerz 
dorop agoen, well et awer, denken ech, 
wichteg ass ze wësse wat am Abrisud a 
wat hei zu Esch an deem Sënn passéiert.
Mir hunn 2012 12,2% méi Iwwernuech-
tunge gehat wéi 2011. An den Tableau 
läit Iech vir. Et ass gekuckt gi vun 2007 u 
bis 2012 wéi vill Iwwernuechtungen an 
dem Abrisud si vun de Fraen a vun de 
Männer. Mir haten en Total vu 6.018 
Iwwernuechtungen. Dovunner 5.415 
Iwwernuechtunge vu Männer a 603 vu 
Fraen. An Dir gesitt datt dat all Joer kon-
tinuéierlech an d’Luucht geet wat einfach 
weist a wéi enger Situatioun mer net 
nëmmen zu Esch, mä insgesamt sinn, 
betreffend Wunnengsraum a Sozialpro-
blematik. 90% vun den Iwwernuechtun-
ge si vu Männer. Et ass e klenge Réck-
gang par rapport vun de Fraen déi am 
Foyer de Nuit iwwernuecht hunn. Dat 
huet awer och zum Deel domat ze dinn, 
datt et natierlech esou Infrastrukture gi 
wéi de Foyer Sud, spezialiséiert Infrastruk-
ture fir Fraen, besonnesch a Gewaltsitua-
tiounen. Da komme se eventuell een Dag 
eran, an den Abrisud, a kommen dann an 
eng spezialiséiert Institutioun. An ech 
mengen haut um Dag vun der Fra an den 
Owend mat der Manifestatioun contre la 
violence wou Dir gesitt wéi vill Wegwei-
sungen dëst Joer waren, dat huet och 
wierklech absolut de Pique erreecht dëst 
Joer. Wann ech mech richteg erënnere 
sinn et der 800, da versteet ee wierklech 
datt do muss absolut gehandelt ginn. 
Mir hunn déi regulär Better a mir hunn 
déi an der Wanteraktioun. Dat sinn der 4 
déi dobäi komm sinn, wou mer schonn 

2011 kritt hunn, also 4 Better déi supple-
mentaire installéiert gi sinn. An Dir gesitt 
och, datt do natierlech och enorm vill 
Leit vun där Aktioun och dëst Joer am 
Wanter „profitéiert“ hunn. Et sinn der 
awer och relativ vill an d’Stad gaangen. 
De Ministère de la Famille hat jo um Fin-
del déi Hal gelount gehat, déi permanent 
ausgebucht war. Do sinn och vill Leit hin-
ner gaange well se zum Deel hei zu Esch, 
well zou war, well alles voll war, keng Plaz 
kritt hunn.
Wat och absolut an d’Luucht gaangen 
ass, dat ass einfach d’Moyenne oder wéi 
soll ech dat ausdrécken, wéi de Foyer 
iwwert d’ganz Joer fest besat ass. Mir 
hate mol an de Summerméint datt en net 
esou besat war, datt de Pourcentage erof-
gaangen ass. Mëttlerweil d’lescht Joer ass 
et einfach absolut an d’Luucht gaangen 
an Dir gesitt, et kéint een, wann ee 
rechent op déi 18 Leit + déi 4 Better déi 
mer an der Wanteraktioun hunn, datt een 
dat alles géif komplett ausnotzen, wiere 
6.872 Iwwernuechtunge méiglech. Bon, 
6.018 sinn der tatsächlech prestéiert 
ginn. Dat ass enorm. An et mierkt een 
einfach et gëtt héich Zäit datt deen neie 
Foyer gebaut gëtt, deen iwwregens am 
September ugefaange gëtt ze bauen. Et 
ass alles ofgeschloss. September ass de 
Start vun dem neie Foyer de Nuit. 
Wann ee vergläicht vun 2007 op 2012 
sinn 1.000 Nuechte méi an Usproch 
geholl ginn am Foyer de Nuit innerhalb 
vu 5 Joer. 1.000 Nuechte méi. Dat ass 
enorm an dat beweist de Chiffer 2007 
bei de Fraen, also bei de Männer sinn 
1.000 Iwwernuechtunge méi. Bei de Frae 
waren et der 2007 658. De Pique war 
2010, do waren et der 998 an dat ass 
2012 op 603 zeréckgaangen. Ech hunn 
d’Erklärung virdru gi firwat dat de Fall 
ass. 
134 ënnerschiddlech Leit hunn iwwer-
nuecht am Foyer de Nuit. Do hale mer 
d’Moyenne iwwert déi lescht Joeren. Et 
kann ee soen 137, 134 dat ass d’Moyen-
ne, wéi d’Leit do iwwernuecht hunn, 
eben am Kader vun deene Plazen déi mer 
do hunn. Dovunner sinn 111 Männer an 
23 ënnerschiddlech Frae gewiescht. 
Wéi en Alter hunn déi Leit? Wat jo och 
eppes seet zu der sozialer Situatioun. 
D’Majoritéit vun de Leit hunn tëschent 
31 a 40 Joer. Dat heescht 29,9% hunn 
tëschent 31 a 40 Joer. An da sinn déi 
zwou aner Tranchen déi tëschent 18 a 25 
respektiv 41 a 50 Joer leie bei 19,4%. 
D’Moyenne vun de Leit déi do iwwer-
nuechte läit bei 36,9 an den Alter vun 
deene Leit déi dohinner gaange sinn ass 
tëschent 18 a 66. Virun 18 Joer däerf een 
net dohinner goen, do ginn et speziell 
Foyeren. 

Wat opfällt ass ganz einfach datt déi vill 
Jonk vun 18 bis 25 dohinner ginn. Do ass 
en absolute Bedarf u Logementer, u spe-
zialiséierten Infrastrukturen déi musse 
gemaach ginn. Mir hunn der eng Rei hei 
zu Esch. Et geet net duer an Esch geet 
och net duer fir déi unzebidden. Mä Dir 
wësst, datt dat eng Diskussioun ass déi 
mer ëmmer erëm an ëmmer erëm féieren 
an e Baart huet wou mer drop opmierk-
sam maachen, datt och anerer a vläicht 
soen ech et wierklech eng Kéier ganz 
haart, och Gemengen aus dem Norden 
endlech hir Verantwortung iwwerhuelen. 
Well wann Dir kuckt vu wou d’Leit kom-
men, dann ass dat einfach katastrofal. 
Vun der Wanteraktioun kënne Leit natier-
lech och an de Foyer de Nuit goen déi 
keng Pabeieren hunn, déi keng Carte 
d’identité hunn, kee Pass. Normalerweis 
däerfen déi net eran. Déi däerfen awer an 
der Zäit vun der Wanteraktioun goen a 
mir haten der do 2012 40 déi nëmmen 
un der Wanteraktioun Deel geholl hunn, 
déi keng Pabeieren haten. A 94 wéi mer 
déi dann nennen, déi hir Droits sociaux 
hunn déi eng Attestation de séjour hunn, 
déi eng Carte d’identité, e Pass oder wat 
och ëmmer hunn.
Wat sinn d’Ursaache vun der Opdaachlo-
segkeet? Dir kënnt Iech erënneren, datt 
virun 3 Joer de Foyer Abrisud beschloss 
huet an un engem europäesche Pro-
gramm Deel hëlt wou se d’Leit froen, fir-
wat kommt Dir heihinner? Wat ass pas-
séiert an Ärem Liewen? D’Leit maachen 
dat och, et ass jo anonym. Wann Dir 
d’Säit 11 kuckt, da gesitt Dir, datt déi 
éischt Ursaach, firwat d’Leit hir Wunneng 
verléieren, déi ass, datt se hir Aarbecht 
verluer hunn. Datt se kee Revenu méi 
hunn. Dat mécht 34 Leit aus déi am 
Foyer de Nuit dohinner gaange sinn, déi 
hir Aarbecht verluer hunn, kee Revenu 
hunn. Da geet et séier. Da kann een de 
Kontrakt net méi bezuelen. Da gëtt een 
op d’Strooss gesat. Den zweete Volet ass 
natierlech deen, besonnesch an der Wan-
teraktioun, dee vun der Immigratioun. 
Leit déi op Lëtzebuerg kommen, déi no 
enger Aarbecht sichen, déi keng Aarbecht 
fannen, déi natierlech dann och keng 
Wunneng fannen, déi kee Revenu hunn, 
déi dann op der Strooss sinn an déi da 
klappe gi bei d’Dier vum Foyer, vum Abri-
sud fir dann do kënnen ze iwwernuech-
ten. An den drëtte Volet deen immens 
héich ass, ass dee vu Konflikter innerhalb 
vun der Famill, Stierffäll, relationell Pro-
blemer. Do sinn esou gutt méi Eelerer wéi 
natierlech och Jonker dovunner betraff. 
Ënner autres causes, mä dat kann ee ver-
deelt och op alleguerten déi aner Ursaa-
chen opdeelen, sinn natierlech och 
Gesondheetsproblemer. Et verléiert ee 
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seng Aarbecht duerch e Gesondheetspro-
blem, gëtt een op d’Strooss gesat, huet 
een nees kee Geld. Dat Ganzt ass e Cercle 
vicieux. 
Et muss een och wëssen, datt am Abrisud 
Leit sinn, do kommen ech gläich drop 
zréck, déi eng Aarbecht hunn a keng 
Wunneng méi hunn, déi am Auto schlo-
fen, ronderëm den Abrisud. Déi do schlo-
fen am Auto an elo wou et natierlech 
immens kal ginn ass, war dat eng ganz 
grave Situatioun. Lo kann een net méi 
am Auto iwwernuechten an do huet den 
Abrisud d’Schlofsäck erausginn Owes, fir 
datt d’Leit déi net méi erakomm sinn, fir 
datt se op d’mannst e bësse méi waarm 
hu wéi wa se, wéi gesot, einfach esou am 
Auto schlofen.
Da kommen ech op déi Säit, vu wou 
kommen d’Leit? An da gesitt Dir vu wat 
ech virdru geschwat hunn. Natierlech 
sinn immens vill Leit vun Esch, 29. An aus 
anere Länner, déi 40 Leit déi do waren, 
dat ass d’Wanteraktioun, dat sinn déi 
29,9% d’Wanteraktioun, jiddweree weess 
mir haten en ellene Wanter an en ass 
nach net eriwwer. Do sinn immens vill 
Leit dohinner gaangen a vun der Escher 
Gemeng mécht dat 21,6 aus. D’Stater 
Gemeng 17,2. Mä do ass och ëmmer 
esou en Austausch. D’Stater Gemeng 
huet jo och Infrastrukturen, wann hei zu 
Esch alles besat ass, gi se an d’Stad oder 
ëmgedréint. An trotzdem bieden ech 
Iech awer dann eng Kéier op déi laang 
Lëscht do ze kucke vun alleguerten deene 
Leit déi dann aus anere Gemenge kom-
men a wou mer wëssen, datt se keng 
Infrastrukturen hunn an da wéi gesot 
zum 127. Mol, wann ech gelift, iwwer-
huelt Är Verantwortung. Awer wann ech 
gelift virun allem och déi Gemengen aus 
dem Norden, gitt aktiv!
76 Leit si manner wéi eng Woch bliwwe 
vun deenen 134 an 58 Persounen, dat 
mécht 43,3%, si méi laang wéi eng Woch 
am Foyer de Nuit bliwwen. An Dir gesitt 
och, datt 12 Persoune méi wéi 6 Méint 
bliwwe sinn. Dat betrëfft dann och déi 
Leit déi elo an de Logement encadré 
eriwwer ginn, deen an e puer Wochen 
definitiv opgeet. An der Konventioun 
stëmme mer och Finanze vum Logement 
encadré. An e puer Wochen ass et esou 
wäit, esou datt dann och déi Séjours de 
méi laang Durée domatter behuewe sinn 
an d’Leit da kënnen definitiv och eriwwer 
plënneren an de Logement encadré. 
Opfalend ass datt 84,6% vun deene Jon-
ken ënner 25 Joer op d’mannst ee Mount 
bliwwe sinn, an dat weist dann déi Dra-
matik déi mer hu bei deene Jonken, 
Schoulofbriecher sinn dat, si hu kee Reve-
nu. D’Problematiken doheem déi net 
onbedéngt mat Alkohol oder Drogen ze 

dinn hunn, mä Konflikter mat den Elteren 
an déi dann erausginn, déi vläicht och 
nach eng kuerz Zäit bei Frënn ënnerkom-
men. Mä wou dann awer d’Problematik 
einfach optaucht, datt dat net geet. Si 
kréie keen RMG. Och do ass sech ze 
iwwerleeën oder d’Diskussiounen hu 
missten entaméiert ginn ob net och do 
eppes muss passéiere wat den RMG 
betrëfft. An déi sinn dann déi Leit déi an 
de Foyer de Nuit kommen an och den 
Opruff vum Abrisud, datt endlech nach 
méi spezifesch Structures d’accueil musse 
gemaach gi fir déi Jonker en urgence an 
do kann ech Iech soen, datt mir d’nächst 
Woch als Gemeng e Rendez-vous hu mat 
den Associatiounen hei zu Esch, wou mer 
jo schonn drop geschafft hunn un d’Lo-
gementer fir déi Jonk, fir da weider mat 
deenen ze sichen, unzebidden an ëmze-
setzen datt mer weider Jonker ebe 
kënnen an esou Infrastrukturen och mat 
iwwert d’Gemeng zur Verfügung stellen.
Opfalend ass och, datt déi Leit iwwer 50 
Joer jo en héije Prozentsaz ausmaachen 
déi iwwert e Mount bleiwen. Do ass et 
einfach esou och oft finanziell Problemer. 
Déi ginn entlooss an da stellt kee se méi 
a mat 50 Joer. Do si mer da bei der Situa-
tioun, do ass een dann ze al. Scho mat 
30 oder 35 ass een ze al fir op den Aar-
bechtsmaart. Si hunn do Problemer fir 
eng Aarbecht ze fannen an et wier vläicht 
einfach nach eng Kéier, souguer wann 
een den RMG huet, ass dat e Problem bei 
der Wunnengssich. Dat bestätegen 
ëmmer erëm, ëmmer erëm Leit, Clienten 
déi den RMG hunn. Dat heescht, si hunn 
e Revenu, gi sech natierlech um private 
Maart ëmkucke fir eng Wunneng ze lou-
nen, a kréie keng well se den RMG kréien. 
Och do ass et zimlech schwiereg fir déi 
Leit. 
Mir hu 27 verschidden Nationalitéite 
gehat déi am Foyer de Nuit waren. Mir 
hu 54 Lëtzebuerger. Dat mécht 40,3% 
aus. Duerno kommen déi portugisesch 
Matbierger mat 28, mécht 20,9% aus. 
Fransousen, Italiener, Däitscher an da 
gesitt Dir déi Leit déi vun ausserhalb vun 
der EU am Foyer de Nuit iwwernuecht 
hunn, dat geet vum Cap-Vert, Marokka-
ner, Algerien, Tunesier, Kamerun an esou 
weider, dat sinn dann déi Leit déi vun 
eiser Wanteraktioun wéi gesot „profitéie-
ren“, deenen et da kal ass wa se keng 
Plaz fannen.
Op déi 3 lescht Joere gekuckt kann ee 
soen, datt den Undeel vu Fransousen an 
Däitscher am Foyer de Nuit zeréckgaan-
gen ass an dee vun de Portugisen an Ita-
liener massiv ufänkt an d’Luucht ze goen. 
An do huet et einfach mat der Kris ze 
dinn. Ech denken Dir kritt dat jo och mat 
an der Press, mir hunn, an dat gëtt 

ëmmer erëm gesot, och vun eisem Aus-
seminister, e grousse Problem mat de 
portugisesche Matbierger, wou der och 
vill mëttlerweil hir Familljen rofkommen 
op Lëtzebuerg, well se menge se géifen 
eng Aarbecht fannen, eng Wunneng fan-
nen. Do sinn och hir eege Leit net ganz 
mat onschëlleg drun an den Ausseminis-
ter huet jo schonn oft gesot, datt hie mat 
der Ambassade, mam Ambassadeur 
geschwat huet, fir datt si och schonn 
dohanne soen, datt mer net méi Schlaraf-
feland hei sinn. Datt mer Problemer hu 
beim Logement, datt mer e Problem hu 
wat de Chômage betrëfft, mä et ass 
natierlech nozevollzéien, datt jiddweree 
probéiert eppes ze maachen. Si kommen 
dann hei un, hu keng Wunneng, hu keng 
Aarbecht an duerfir hëlt deen Undeel 
wierklech massiv zou un de portugise-
schen a mëttlerweil och un den italiene-
sche Leit déi hei an d’Land kommen, well 
se eben hoffen eng Aarbecht oder eng 
Wunneng ze fannen. Oder well se virun 
enger Regierung wëlle flüchten, genau, 
genau, Dir hutt Recht mat Ärer Bemier-
kung, wat och nozevollzéien ass. Ech 
maache keng Bemierkung zu eiser, dat 
ass dann en anert Thema. 
39 Leit aus dem Foyer, 39 Persounen 
erfëllen d’Konditioune fir e Suivi à longue 
terme ze maachen an dem Abrisud. Dir 
wësst, datt mer e Modell hei hunn, dat 
heescht mir, d’Equipe déi ënnert dem 
Maureen Lanners am Abrisud schafft, 
deenen ech iwwert dëse Wee hei wëll e 
riise grousse Merci fir hir onwahrschein-
lech Aarbecht soen, well déi maachen 
eng immens Aarbecht. Déi hunn am Laf 
vun de leschte Joeren och hiert Konzept 
adaptéiert. Si maachen dat ëmmer erëm 
an ee vun de Virdeeler, datt d’Gemeng 
do wierklech och nach mat d’Soen huet, 
datt mer eng Konventioun mat dem 
Ministère hunn, ass einfach deen, datt 
mer séier kënne reagéieren, séier kënnen 
eis upasse vun de Konzepter hier an dat 
hu si gemaach a si si jo an déi Richtung 
gaangen, datt se mat de Leit déi wëllen e 
Kontrakt maache betreffend hir Aarbecht, 
hir Wunneng, dat heescht e Plang opstel-
len, e Suivi maachen, deen e groussen 
Erfolleg huet. Dat gesitt Dir wierklech elo 
hei och um Schluss vun dem Rapport. 
Mir hunn e weidere Problem, net 
nëmmen am Foyer de Nuit, mä och am 
Office social, dat gesitt Dir herno och, 
mir hunn e weidere Problem, bedéngt 
duerch dat neit Gesetz vun der Aide 
social. D’Leit déi keng Adress hunn, solle 
jo bei hiren Office social, hire kompeten-
ten Office social goe wou se domiciliéiert 
ware fir hir Pabeieren ze kréien an do hu 
mer e riise Problem. Do si vill Gemengen 
déi réckelen déi Pabeieren net eraus. Déi 
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schécke ganz bewosst Leit op Esch, ganz 
bewosst. Do ginn et extrem Fäll wierk-
lech, jo, vu Wolz, vu Péiteng. Also ech 
kann eng ganz Rei Gemengen do nen-
nen, déi op eng Aart a Weis eis d’Leit hei 
op Esch schécken. Et sinn net d’Leit 
selwer. Et gëtt jo och gesot d’Leit kom-
men heihinner well mir vill Angeboter 
hunn. Nee. Bewosst vun der Politik a vum 
Office social, vun Administratioune ginn 
d’Leit op Esch geschéckt, fir datt mir e 
Suivi maachen. Ech ginn ee Beispill, dat 
muss ech wierklech soen, enger Damm 
déi e Revenu vun 1.100 € huet ass eng 
Kautioun ausgestallt gi vun 3 Méint fir en 
Appartement hei zu Esch ze loune wat 
1.800 € kascht. D’Fra huet 1.100 € an et 
kascht 1.800 € de Mount, koum vu Péi-
teng. Bon, mir hunn do intervenéiert, dat 
ka jo hannen a vir net opgoen, mä dat 
weist einfach: Mir wëlle se lass ginn, gitt 
op Esch an déi sollen iwwerhuelen. Bon, 
mir versichen natierlech do iwwerall ze 
intervenéieren. Ech soen och elo net datt 
et och vläicht dem Buergermeeschter 
seng Schold, mä et ass einfach eng Aart a 
Weis d’Leit lass ze ginn déi net méi akzep-
tabel ass. Mir hunn d’nächst Woch déi 
Reunioun mat der Plattform a mam 
Ministère de la Famille a wäerten dat 
dann och do matdeelen. Dat geet einfach 
net. 
Dir gesitt dann nach d’Resultat vun de 
Suivien, wat wierklech ganz ermunternd 
ass a wat frou mécht iwwert déi Aarbecht 
déi am Foyer geleescht gëtt. Vun deenen 
39 Persounen déi e Suivi, e ganz noe Sui-
vi an dem Foyer de Nuit gemaach hunn, 
hunn der 6 e Logement fonnt. 4 e 
Logement an eng Aarbecht. 3 sinn an 
Therapie oder an engem Sevrage. 4 si bei 
hir Famill zeréckgaangen. 1 wësse mer 
net wou en drun ass. 11 sinn nach domi-
ciliéiert, dovunner 4 mat Aarbechtskon-
trakt a 6 sinn amgaange mat deenen 
anere Gemenge wou se hierkomme mam 
Office social ze streiden, datt se hir 
Pabeiere kréien. Ech hu virdrun dozou 
eppes gesot. 
Kuerz op d’Wanteraktioun agoen. Mer 
haten insgesamt 19 Leit gehat, mat 159 
Iwwernuechtungen. Dat war einfach esou 
well mer total besat waren. D’Leit sinn 
awer, déi dunn do stoungen, also déi 
keng Plaz fonnt hunn, konnten an d’Stad 
goen an um Findel eng Plaz fannen. 
Op den Alter sinn ech schonn agaange 
gewiescht vun de Leit déi mer en charge 
huele wéi gesot, och betreffend 
d’Wanter aktioun ass do gekuckt ginn an 
do waren déi Leit tëschent 41 a 50 Joer 
den héchsten Undeel vu Leit déi bei der 
Wanteraktioun en charge geholl gi sinn. 
Dir gesitt ënnendrënner dann och 6 aus 
Portugal, 2 aus Rumänien, Spuenien, 

Frankräich, Italien, Irland. D’Länner kom-
men engem bekannt vir, liest d’Press da 
wësst Dir firwat se kommen a firwat se 
hiert Gléck hei zu Lëtzebuerg versichen.
Dann e ganz kuerzt Wuert zu der Asbl 
vum Foyer de Nuit. Les amis du foyer de 
nuit, wou eise Kolleg den Här Paul Wei-
dig jo President ass, déi sech ganz staark 
engagéieren, wierklech, an et ass jo net 
nëmmen den Här Weidig, ech gesinn den 
Här Zwally deen do engagéiert ass. Ween 
ass nach hei am Gemengerot? Genau, de 
Marc Baum deen an der Asbl ass, déi 
maachen eng onwahrscheinlech Aar-
becht. D’lescht Joer ass erëm eng Kéier e 
Bon d’achat un d’Leit vum Foyer de Nuit 
gaange wou se sech konnten en Artikel 
kafen. Dat Joer virdru waren et jo Mäntel 
gewiescht. Dës Kéier konnte se dat wat 
se wollten, en décke Pullover oder esou, 
kafen an en plus maache se mat hinnen 
Ausflich. Si huelen u Manifestatiounen 
deel. Dir gesitt, datt och Sportsaktivitéi-
ten ugebuede ginn iwwert de Sportför-
derprogramm, Samschdes Mëttes. De 
Streetsoccer un deem se Deel geholl 
hunn, wou se och elo wäerten un der 
Weltmeeschterschaft, d’Coupe du monde 
vum Streetsoccer Deel huelen déi am 
September a Polen ass. Do sinn och 3 
Leit déi Deel huelen. Also dat ass och e 
wichtegen Aspekt deen ugebuede gëtt 
vum Foyer de Nuit, wat einfach hëlleft 
mateneen och Leit déi opdaachlos si mat 
aneren, fir se zesummen ze bréngen, fir 
sech besser ze verstoen. A bei esou grous-
se Manifestatiounen ebe vläicht och mol 
einfach de Misère ze vergiessen an ee 
Moment ofzeschalten an an der Gemein-
samkeet och kënnen zesummen eppes ze 
maachen. 
Si hunn och d’lescht Joer un der Journée 
mondiale du refus de la misère Deel 
geholl deen op der Gare an der Hal statt-
fonnt huet. Wat e groussen Erfolleg war, 
wou och e Chouer opgetrueden ass. Eis 
Leit vum Foyer de Nuit hunn do Crêpë 
gemaach an ech war do an ech hu gesi 
wéi d’Passante reagéiert hunn déi 
laanscht gaange sinn an dat war absolut, 
absolut positiv gewiescht. Do si flott 
Gespréicher entstanen an ech denken dat 
huet jiddwerengem wierklech eppes 
bruecht gehat. 
Niewendrun Aktivitéite wéi Kultur, Sport, 
Kachen, an de Kino goen an esou weider 
an esou fort, hu stattfonnt 2011 an och 
wat eng ganz flott Initiativ war, dat ass 
datt eng Klass vun dem Secondaire tech-
nique, eng 7e sech ugemellt hat fir an de 
Foyer de Nuit eng Visite ze maachen, fir 
sech auszetauschen. Och dat fannen ech, 
ass en absolut positive Punkt fir ervirze-
hiewen, datt Schüler sech interesséiere fir 
déi Problematik, datt d’Leit dann och 

sech weisen. Dat ass jo net ëmmer evi-
dent, datt och Leit sech weisen déi 
opdaachlos sinn a schwätze mat deenen. 
Dat fannen ech e ganz wichtege Punkt.
2 Stagiäre waren d’lescht Joer do. De 
Foyer de Nuit ka Stagiären ausbilden. Dir 
hutt och gesinn, datt se de Logo kritt 
hunn „mir bilden aus“. Si sinn eng Entre-
prise formatrice. De Bruno Martins huet 
déi Formatioun matgemaach. Och dat 
ass wichteg, och do iwwerhuele se hir 
sozial Verantwortung, bilde selwer Leit 
aus an iwwerhuelen och esou hir sozial 
Verantwortung wat am Fong geholl och 
den Aarbechtsmaart ugeet. Domatter géif 
ech ofschléissen. 
D’Konventioun, ech hänken dat direkt 
hannendrun, ass am Fong geholl näischt 
Neits ze soen, ausser datt zousätzlech elo 
och déi Konventioun vum Logement 
encadré dobäi kënnt, mat enger Zomm 
vun 123.458,14 € an da géif ech Iech 
bieden der Konventioun zouzestëmmen. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Spautz. Ech hat als 
Wuertmeldung schonn den Här Johanns 
an duerno d’Madame Hildgen.“

Théid Johanns (DÉI LÉNK): „Ech wollt 
ofwaarden, Madame Buergermeeschter, 
bis dee Projet Valobois an d’Holzmanu-
faktur och duerch ass, do wär am all-
gemengen eppes ze soen.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Ok. 
Dir sot elo näischt?“

Théid Johanns (DÉI LÉNK): „Herno.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt, majo da fuere mer weider mat der 
Madame Hildgen.“

Annette Hildgen (CSV): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Am Numm 
vun der CSV soen ech der Madame 
Schäffe villmools Merci fir hiren ausféier-
leche Rapport dee si hei ginn huet iwwert 
de Rapport vum Foyer de Nuit. Ech men-
ge mir hunn dat all Joer. Et gëtt och vun 
der Wanteraktioun geschwat. Mir hoffen 
inständeg datt dat elo eriwwer ass, datt 
de Wanter eriwwer ass. Et soll jo nach 
eng Kéier e klenge Stouss nokommen. 
Dat heescht net datt dann erëm eng 
Kéier d’Nuitéen an d’Luucht ginn, well 
dat wier fir déi Leit och net gutt. Mir 
wëlle Merci soen deene Persounen, dee-
ne Leit déi gehollef hu fir hei dat Doku-
ment zesummen ze stellen, wat ganz 
ganz ausféierlech ass. Wat ganz gutt 
gemaach ass a wat och ganz vill Zäit an 
Usproch hëlt, dees si mer eis voll a ganz 
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bewosst. Wann een dat Ganzt duerch-
gekuckt huet, da gesäit een datt nach 
ëmmer d’Männer an der Majoritéit sinn, 
90%. Wat d’Fraen ubelaangt, bleift méi 
oder wéineger konstant. Et ass och uge-
schloe gi firwat. Dat heescht déi Fraen hu 
verschidden aner Méiglechkeete fir nach 
an aner Haiser ënner ze kommen. 
Wat interessant war fir eis, dat war, aus 
wéi enge Länner datt déi verschidde Leit 
kommen. An do fällt et effektiv op, datt 
wéi d’Madame scho gesot huet, d’Ma-
dame Schäffen, datt ganz vill Leit aus 
anere frieme Länner kommen. Länner déi 
ganz wäit ewech sinn, déi guer net zur 
EU gehéieren. An ech wëll nach eng Kéier 
op dat agoe wat den Här Goetz virdru 
gesot huet, Esch gëtt ëmmer méi eng 
Immigratiounsstad. Och deem musse 
mer Rechnung droen. An heiansdo froe 
mir eis, wéi schwätzt Dir mat deene Leit? 
Et wär mol interessant fir ze wësse wéi 
d’Kommunikatioun ass, well wann d’Leit 
heihinner kommen, muss ee jo awer och 
vum soziale Plang muss ee jo och mat 
enger Sprooch, eng Langue véhiculaire 
hunn an ech ka mer virstellen, datt dat 
och net ëmmer ganz einfach ass. An déi 
Fro déi mir elo ze stellen hunn, ass, hutt 
Dir wann eng Kéier Schwieregkeete si fir 
ze schwätzen, stinn do Iwwersetzer, kann 
een op déi zeréckgräifen, fir datt een 
iwwerhaapt ka mat deene Leit schaffen?
Wat den Alter ubelaangt, dat ass tëschent 
31 a 40 Joer, do ass absolut d’Majoritéit. 
Mir wëssen, datt no 50 Joer d’Leit 
immens Schwieregkeeten hunn, iwwer-
haapt jiddweree fir do op den Aarbechts-
marché ze kommen. 
A wat och interessant war, dat ass, aus 
wéi enge Gemengen datt déi verschidde 
Leit kommen an et ass schonn hei uge-
schwat ginn, datt et och absolut nout-
wenneg ass, datt am Norde vum Land 
eng ähnlech Struktur opgebaut gëtt. Well 
wa mer kucke vu wäit déi Leit hierkom-
men, do sinn der vu Bettenduerf dobäi, 
vun Esch-Sauer. Et kommen der vu Réi-
mech erop. Vu Veianen kommen der erof. 
An da kommen der vu Baving erof, wat 
héchstwahrscheinlech wuel esou wäit ass 
wéi Veianen. Dat heescht, Esch ass fir déi 
Leit héchstwahrscheinlech déi allerlescht 
Rettung déi se iwwerhaapt hu fir nach 
kënnen ënner ze kommen. 
Wat och erschreckend ass, dat ass wéi 
laang datt déi Leit hei bleiwen. Dat 
heescht, do sinn der bis zu 6 Méint déi 
hei am Foyer de Nuit sinn. Firwat? Well 
se einfach den Trakt héchstwahrschein-
lech net fanne fir erëm erauszekomme fir 
do eng Wunneng ze fannen, eng Aar-
becht ze fannen, respektiv fir erëm an hir 
Familljen zeréckzegoen. An datt mat dee-
ne Leit do muss duebel geschafft ginn, 

dat ass natierlech selbstverständlech an 
och dat ass eng Erausfuerderung déi déi 
Leit sech musse stellen.
Da si mir frou fir ze héieren, datt deen 
neie Foyer de Nuit, datt do am Hierscht 
d’Aarbechten uginn. An et wier interes-
sant ze wëssen, Madame Spautz, wéi vill 
Plazen, datt mer do zur Verfügung hät-
ten? Gutt, da wiere mer frou fir eng Änt-
wert ze kréien. A mir hoffe jo instänneg, 
datt d’Plazen déi mer do virgesinn hunn 
an deem neie Foyer de Nuit, datt dat net 
och schonn ze kleng ass. Well, wéi mer 
gesi wéi d’Evaluatioun ass, dat ëmmer 
méi Leit kommen. Et ass och ugeschwat 
ginn aus deene Länner wou d’Leit finan-
ziell ganz schlecht dru sinn, haapt-
sächlech aus Portugal, Italien a Spuenien, 
wou ëmmer méi Leit heihinner kommen. 
Dat heescht, mir mussen och do iergend-
wéi plangen an Zukunft fir ze soe mir 
mussen deene Leit eng Méiglechkeet gi 
fir datt se herno net einfach op der 
Strooss sëtzen, respektiv an den Autoe 
musse schlofen.
Dann eis Félicitatioune fir d’Amicale, well 
jiddwereen deen an enger Amicale 
schafft, dee weess wéi wichteg datt dat 
ass, och fir déi Leit déi do schaffen, net 
nëmme fir déi Leit déi do ënnerbruecht 
gi sinn, mä och fir déi Leit déi do schaf-
fen, fir déi moralesch ze ënnerstëtzen, fir 
déi ze entlaaschten, fir mat deene sech 
positiv auszetausche fir eventuell mol 
Ustéiss ze gi wat een nach kéint maa-
chen. An eng Amicale ass an all Haus, an 
all eenzel Institutioun ass eng Institutioun 
déi net ze negligéieren ass. Félicitatiou-
nen dofir. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Hildgen. Den Här Wei-
dig wann ech gelift.“

Paul Weidig (LSAP): „Ech menge fir 
d’éischt géif ech virun allem drop hiwei-
sen, dass déi Leit déi do schaffen eng 
ganz valabel Aarbecht maachen. Mir hu 
mat hinnen ze doen an iwwert d’Amicale 
an do wëll ech och menge Kollegen a 
Kolleginnen aus dem Comité Merci soen. 
Ech mengen et ass eng Aarbecht déi ganz 
interessant ass. Et mécht ee ganz gutt 
Erfahrungen a mir waren 2x mat hinnen 
zesummen, mat hinnen en Ausfluch 
gemaach. Mir hu mat hinne geschwat an 
esou an da kritt een e bëssen Androck 
wat sech do wierklech alles ofspillt. Do 
muss ech soen, dass do Leit aus ganz ver-
schiddene Verhältnisser dohinner kom-
men, aus ganz verschiddenen Ursaachen 
a wéi gesot, dat ass eng wierklech gutt 
Erfahrung déi een awer och e bësse mat 
zwee Féiss op de Buedem zeréck hëlt, 
well dat si ganz oft verstoppte Precaritéi-

ten déi déi Leit do erfueren, déi een net 
gesäit an dann op eemol fënnt ee Leit 
zréck déi awer aus Milieue kommen déi 
engem och eigentlech bekannt an och 
vertraut sinn.
Ech wollt awer nach eng Kéier drop 
zeréckkommen op e puer Remarquen zu 
deem Bericht hei dee gemaach ginn ass, 
iwwregens dee ganz gutt ass an deen 
och vun der Madame Spautz explizit hei 
virgedroe ginn ass. Interessant, wat 
heescht interessant, a Klammeren, ech 
menge virun allem wat elo d’Cause ass 
vum Sans abrisme, ech mengen dat ass 
ganz kloer, dat ass eng Perte d’emploi 
ganz oft. Da Surendettement spillt eng 
grouss Roll wou een awer och sech muss 
bewosst sinn, dass nëmmen déi Leit 
surendettéiert sinn déi effektiv Revenuen 
hunn. Well wann ech keng Revenuen 
hunn, da kréien ech och keng Sue geléint 
an ech ka mech och net surendettéieren. 
Et ass ganz interessant, an dass ee ganz 
oft ganz schnell ofrëtscht, dass een dann 
och keng Moyene méi huet zu de Wun-
nengen an esou weider an esou fort. 
Natierlech, och mat jonke Leit wann ee 
mat deene schwätzt, wat wierklech frap-
pant ass, dass eng ganz Rei vu jonke Leit 
op eemol vun haut op mar einfach fort gi 
vun doheem a wann een da freet, jo fir-
wat bass de do fort gaangen, da soe se 
all, mir schwätzen net driwwer. Ech 
mengen dat ass awer, besonnesch déi 
Jonk, dat si mol zum Deel keng Leit déi 
net onbedéngt am Drogemilieu, déi 
vläicht dra sinn, awer net onbedéngt 
ganz staark do agebonne sinn, mä déi 
einfach fort ginn an iergendwéi op der 
Strooss sinn an dann heihinner kommen, 
awer déi dann iwwert e Suivi dee mat 
hinne gemaach gëtt, wat jo och ganz 
wichteg ass, déi dann awer d’Méiglech-
keete fir eraus ze goen an ech mengen 
dat ass jo och ganz positiv. An dat ass jo 
elo grad och gesot ginn, dass da mat ver-
schiddene Leit, dass een et fäerdeg 
bréngt duerch Projeten déi ee mat hinne 
mécht, se erëm op en normale Wee ze 
bréngen, dass se och kënnen erëm wun-
ne goen, dass se kënnen eng eege Situa-
tioun opbauen, besonnesch fir déi Leit, 
jonk Leit ass et ganz wichteg. Dat ass 
sécher kloer. 
Wat mech ëmmer frappéiert erëm dat ass 
eng ganz Partie Leit iwwer 6 Méint oder 
iwwert e Joer, deelweis souguer méi 
laang an deem Foyer sinn an do, dat 
weist drophin, dass mer einfach net déi 
néideg Strukturen hu fir déi Leit herno 
weider iwwer Zwëscheweeër an d’Gesell-
schaft erëm ze integréieren, well et ka jo 
awer bal net sinn, dass Leit do praktesch 
de Foyer als Home, als Heem betruech-
ten, wa se da méi wéi e Joer do sinn an 
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ech mengen do ass et wichteg, dass mer 
do Iwwergangsstrukture schafe wéi dat 
gemaach ginn ass. Ech mengen et sinn 9 
Wunnengen elo, Madame Spautz, 
accompagné, 12. 12 Wunnengen, et ass 
ganz wichteg, dass mer déi Leit awer no 
enger gewësser Zäit kënnen aus dem 
Abrisud eraushuelen, an dass dat net eng 
Gewunnecht gëtt a se sech iergendwann 
eng Kéier domatter offannen. Well ech 
mengen, déi Leit hunn dann einfach 
keng Zukunft méi, si gleewen un näischt 
méi a si loosse sech dann einfach 
dreiwen. Ech mengen dat ass e ganz 
wichtegen Aspekt, dass mer do eppes 
maachen.
Do kommen ech awer ni derlaanscht fir 
net drop hinzeweisen, dat ass, dass Esch, 
effektiv déi Escher déi dra si just 21% aus-
maache vun deene Leit déi dra sinn. A 
wann een déi aner Gemengen drop 
hiweist wat fir eng Virleeschtungen dass 
vun de Gemenge bruecht gëtt, da gëtt 
ëmmer gesot, jo Dir kritt jo och Subside 
vum Stat. Sécher, mir kréien, wéi vill ass 
et? 75%? Oder wéi vill kréie mer? Onge-
féier, ganz grob, mä doraus kann een 
awer och ganz kloer schléissen, dass déi 
25% déi d’Gemeng bezilt, domat bezuele 
mer eis eege Leit. An déi aner 75% déi, 
deenen aneren hire Gemengen hiren 
Undeel, gi vum Stat bezuelt. An da fänke 
se un ze iwwerleeën an dann ass déi Dis-
kussioun iwwer Solidaritéit fir herno, wou 
driwwer geschwat gëtt, beim Waasser-
präis, eng ganz anescht.
Voilà, dat sinn a just e puer Wierder nach 
eng Kéier. An da wëll ech awer och 
deenen déi Done gemaach hunn, 
deelweis ganz substantiell Done maache 
fir de Foyer de Nuit fir deene ganz häerz-
lech Merci ze soen. An et ass wierklech 
flott fir mat deene Leit da kënne fir 
Chrëschtdag e kleng Kado ze maachen. 
A si sinn herno ganz stolz drop fir mat 
engem neie Pullover oder mat esou enger 
neier Jeans kommen. Si kréien natierlech 
keng Suen, dat ass ganz kloer. Si kréien e 
Forfait an da ginn normalerweis d’Educa-
teure gi mat hinnen dann an e Geschäft 
an da kënne se sech eppes kafen. A wann 
ee gesäit wéi frou déi Leit sinn, ech 
mengen dann deet et engem net leet, 
dass ee wierklech déi Zäit an och deen 
Opwand do investéiert fir kënnen deene 
Leit, déi wierklech à la limite sinn, fir dee-
ne kënnen ze hëllefen. Ech soen Iech 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Weidig. Vu dass den Här 
Johanns gesot hat, hie géing herno no 
der Presentatioun vum drëtte Punkt 
schwätzen, géing ech dann elo d’Ma-
dame Spautz froe fir op d’Wuertmeldun-

ge kuerz anzegoen an dann déi aner 
Punkte virzestellen.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Jo, just 
kuerz. Jo, wa Leit aus anere Länner kom-
men, wou et Problemer gi mat de Sproo-
chen, gëtt natierlech probéiert en Iwwer-
setzer ze huelen, mä Dir hutt e bësse gesi 
wéi eng Nationalitéiten, wéi eng Leit 
kommen. Et ass net ëmmer evident. Et 
ass net ëmmer evident, mä et gëtt pro-
béiert a vun de Leit déi am Foyer de Nuit 
schaffen, ginn et der och déi méi Sproo-
che schwätzen, portugisesch oder spue-
nesch schwätzen. A wann et wierklech 
ëm Dokumenter geet, wéi gesot gëtt dat 
mat erbäigezunn. 
Da war d’Fro deen neien Abrisud wäert 
tëschent 25 an 30 Better hunn. Dat sinn 
der vill. Mir hate gesot gehat, een Dau-
sendstel vun der Escher Bevëlkerung géife 
mer huelen, also tëschent 25 an ausbau-
bar op 30. An da kënnt jo nach dobäi de 
Logement encadré fir 12 Leit, esou datt 
ech denken, datt mer awer eis Verant-
wortung an deem Ganzen iwwerhuelen, 
nieft souwisou alleguerten deenen anere 
Logemente wou mer Leit eranhuelen. Et 
muss een zum Beispill wëssen, datt den 
Abrisud och eng Konventioun mat eis 
mat der Gemeng huet fir eng Wunneng, 
wann et dann drëms geet Leit dann defi-
nitiv erauszehuelen, fir da Leit och an eng 
Wunneng ze setzen. Also dat ass zousätz-
lech och dobäi. 
Ech mengen dat waren alleguerten 
d’Froen an ech géif Iech bieden der Kon-
ventioun zouzestëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da kéime mer zur Ofstëmmung.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – M. Marco Goetz – 
M. Mike Hansen – Mme Annette Hild-
gen – M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Pierre-Marc Knaff – M. 
Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la convention précitée 
entre la Ville d’Esch-sur-Alzette et le 
Ministère de la Famille et de l’Intégon.

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Ok. 
Dann hu mer d’Konventioun mat Co- 
Labor, respektiv zwou Konventiounen, 
dës Kéier mat Co-Labor. Op där enger 
geet et ëm de Projet Valobois, deen Iech 
bekannt ass. D’Holz fir Brennholz wat elo 
schonn e puer Joer verschafft gëtt. D’Holz 

an eise Bëscher wat verschafft gëtt vu Co-
Labor a wou si Chômeuren astellen déi 
hei vun Esch kommen. 
Ech wéilt, well Iech de Projet bekannt ass, 
vläicht just 2, 3 Saachen ervirhiewen. Si 
hunn 2011 1.455 Aarbechtsstonnen, res-
pektiv Formatiounsstonne mat hire Leit 
gemaach. Wat ganz spannend ass bei 
Co-Labor, Dir wësst datt si sech zu 80% 
praktesch scho selwer finanzéieren a si hu 
selwer konnten d’Contrats de travail à 
durée indéterminée bei sech schafen, 
well eben déi Projeten déi mir mat hinne 
maachen, an déi Formatiounen déi si hire 
Leit ubidden, et néideg gemaach hunn, 
datt si fest Leit missten astellen. Bon, déi 
hu se forméiert. Do sinn der derbäi 
gewiescht déi sech absolut gëeegent 
hunn, esou datt ee Contrat de travail à 
durée déterminée a 6 à durée indétermi-
née vun deenen déi do forméiert gi sinn, 
wat e groussen Erfolleg ass, wat weist, 
datt mer e gudde Choix getraff hu mat 
hinnen, eben Aktiounen a Projeten ze 
entwéckele géint de Chômage. 
Ech ginn elo net op déi eenzel Stèren a 
Boxen an. Déi Metallboxen, dat mengen 
ech domatter wou d’Holz gelagert gëtt. 
Dir gesitt awer, datt et iwwert déi lescht 
Joere wierklech an d’Luucht gaangen ass. 
Duerfir hu si och méi Leit missten astel-
len. 2009 waren et 50 Stèren. 2010 76, 
2011 schonn 146, 2012 126. Et gëtt 
wierklech do eng gutt Aarbecht geleescht 
an dat ass wichteg. 
Si probéieren natierlech, hiren Challenge 
ass dee selwer kënnen iergendwann sech 
ze autofinanzéieren, wéi een dat nennt. 
An den zweete Projet deen ech Iech elo 
virstellen, dee beweist dat och. Dat ass 
deen oder Dir kennt en och schonn, dat 
ass dee vun der Escher Holzmanufaktur, 
wéi mer dat nennen. Dir wësst, datt den 
Escher Fierschter eis gesot huet, nieft 
deem Holz wat hei verbraucht gëtt fir 
Valobois, ass nach esou vill Holz an eise 
Bëscher datt mer och nach aner Projete 
maachen. An dunn hu mer déi gemein-
sam Idee entwéckelt. Ech stellen deen 
einfach direkt mat vir. Vu déi absolut 
katastrofal Situatioun déi mer hei zu Esch 
hunn, 25% Jugendchômage ënner 25 
respektiv 30 Joer, ëmmer manner Indus-
trie, hu mer dee Projet hei entwéckelt fir 
déi berühmten Hochbeeter. Den Här Huss 
ass elo net do, dee kéint Iech en Detail 
dovunner ginn.
Ech beschränke mech elo op, soe mer 
dee méi sozialen Aspekt vun deem ganze 
Projet. Do gëtt eben zesummen drop 
geschafft. Do geet et och drëm ebe fir 
déi Jonk kënnen ënner ze bréngen am 
grénge Beräich, deen ëmmer méi gefrot 
ass, ëmmer méi gefuerdert ass, am grén-
ge Beräich deene Jonke Perspektiven 
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unzebidden, Formatiounen unzebidde fir 
Aarbechtsplazen ze kréien. Schonn eleng, 
datt Co-Labor op der Öko-Foire war 
d’lescht Joer an e Prototyp vun deem 
Hochbeet virgestallt huet, haten d’Telefo-
ner schonn iwwerall waarm lafe gelooss 
gehat vu Leit déi Hochbeeter bestallt 
hunn a mir kréien oder si kréien hei op 
der Gemeng iwwert den Här Jemp Gillen, 
deem ech och e ganz grousse Merci wëll 
soen am Kader, genau esou wéi dem 
Manu Cornelius, deen déi ganz Projeten 
do begleeden an drop schaffen. Mir mier-
ken datt do wierklech eng Marktlücke 
entdeckt ginn ass a mer Bestellungen 
erakréien. Wat ganz wichteg ass. 
Déi Hochbeeter déi gi jo heem geliwwert. 
Déi kann een an ënnerschiddleche 
Mesurë kréien, an ënnerschiddleche 
Gréissten, mat Deckel, ouni Deckel, uge-
strach oder net, perséinlechen Design, 
wéi och ëmmer. Den Här Huss huet mech 
absolut dovunner iwwerzeegt, ech planze 
mäint elo erëm, beplanzen et. Et gëtt, an 
do si mer dann dobäi, en Hochbeet gëtt 
och mat geliwwert mat engem klenge 
Säckelche mat ënnerschiddleche Ge -
méiss zorten déi ee kann da planzen an 
dat Hochbeet. Et ass natierlech, déi 
Këscht ass natierlech certifiéiert och a 
kënnt hei aus eisen Escher Bëscher a 
wann een esou en Hochbeet keeft, ginn 
am Géigesaz dozou och 5 Beem geplanzt 
als Kompensatioun hei zu Esch. Den Ate-
lier wou se produzéiert ginn, ass um Bar-
bourg. Dat heescht et ass och hei zu 
Esch. Den Atelier gëtt a stand gesat. Mir 
kënnen do dann an d’Produktioun goen 
an da soen ech Iech nach de Chiffer wat 
déi zwou Konventiounen dann ausmaa-
che finanziell.
Dat eent ass beim Valobois bleiwe mer 
bei der Konventioun vu 50.000 € wéi 
mer se iwwert déi lescht Joeren haten. An 
déi Recetten déi erakommen, ginn erëm 
investéiert, wat ganz wichteg ass, bei Co-
Labor. A bei deenen anere leie mer bei 
engem Präis vun 36.443 €. Ervirzehiewen 
ass, mir wëllen op de Wee goen, a Co- 
Labor ass dat schonn, datt et eng Koope-
rativ gëtt, datt se sech selwer droen 
herno. Dat wëlle mer och mat eisen ane-
re Projete maachen a Richtung Koopera-
tiv. Si sinn eng Kooperativ. Si kréien awer 
och en Deel finanziell Ënnerstëtzung 
selbstverständlech vum Ministère du tra-
vail, betreffend aner Projeten an dat ass 
de Wee dee mer eigentlech hei zu Esch 
sichen an déi Richtung ze goen. Ech géif 
domatter ofschléissen an e grousse Merci 
soe fir d’Nolauschteren an Iech bieden 
déi zwou Konventiounen ze stëmme 
wann ech gelift.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Johanns wann ech gelift.“

Théid Johanns (DÉI LÉNK): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech wollt zu 
deenen 3 Punkten Abrisud, Valobois an 
Holzmanufaktur zesummen eppes soen 
elo. Ech sinn erfreet, datt de Problem vun 
de sans abri esou konsequent ugepaakt 
gëtt. Ze begréissen ass och de Versuch fir 
all déi Leit an deene verschiddene Struk-
turen op sportlechem a kulturellem Plang 
eng Méiglechkeet ze ginn, sech net aus 
dem soziale Liewen ausgeschloss ze fillen. 
Leider ass et esou, dass an Zukunft wahr-
scheinlech ëmmer méi Opdaachloser 
wäerte ginn. Déi Situatioun entsteet 
momentan jo haaptsächlech aus sozialer 
Precaritéit. Dee Misère wäert an Zukunft 
ëmmer méi duerch e Mangel un Aar-
bechtsplaze fir Onqualifizéierter gespon-
sert ginn an do fannen ech déi Idee an 
d’Realiséierung vum Projet Valobois an 
d’Escher Holzmanufaktur als e Coup de 
maître. Bei aller Oppositioun wou och oft 
berechtegt ass, muss ech an dëser Saach 
mäi Respekt ausschwätzen. Natierlech 
muss een och ofwaarde wéi déi zum Deel 
nach Theorie herno an der Praxis fonc-
tionnéiert, mä do hunn ech e gutt Gefill. 
Der Lénker hir Ënnerstëtzung zur Réussite 
vun esou Projeten ass Iech do sécher. 
Leider kënne mer domat net staark 
genuch de Chômagetaux, haaptsächlech 
bei eise Jonken an de Grëff kréien. Eng 
vill besser Schoulinfrastruktur mat allem 
wat dozou gehéiert wär eng Méiglech-
keet fir och eng handwierklech Qualifika-
tioun ze erreechen. Mä souguer dat wär 
nach ëmmer net a ganz ville Fäll den 
Impfstoff. Et mussen onbedéngt grouss 
Betriber op Lëtzebuerg an esou mat och 
an de Minett geleet ginn. An zwar Betri-
ber, wou net eenzeg an eleng studéiert 
Leit brauchen, mä wou och Aarbechts-
plaze geschafe gi wou manner qualifi-
zéiert Jonker eng Aarbechtsplaz fannen. 
An dat muss reell sinn an net nëmmen 
eng politesch Theorieshow iwwer Medie 
wéi et virun 2 Deeg nach de Fall war. 
D’FEDIL huet do Hoffnung gemaach bei 
technesche Beruffer datt an deenen 
nächsten 2 Joer 1.120 nei Aarbechtsplaze 
geschaaft ginn. Datt wahrscheinlech an 
där Zäitspan dat dräifacht vu Plazen zu 
Lëtzebuerg ofgeschaaft gëtt, war do elo 
keen Thema. Den Här Nicolas Schmit 
huet du vun engem positive Signal fir 
d’Zukunft vun der Industrie zu Lëtze-
buerg geschwat. Ech weess bis elo just 
sécher, dass d’nächst Joer Chamberwahle 
sinn an datt d’Regierungsparteien elo 
onbedéngt ënnersträiche wëllen, datt 
mer um séchere Wee sinn. Geschitt dat 
awer net reell, dass mer de Jonken eng 

Formatioun ginn an hinne virun allem 
eng Aarbechtsplaz ubidde kënnen, wäer-
te mer do op e sozialen Dilemma mat all 
logesche Konsequenzen duersteieren an 
do si mer iergendwéi op eng Manéier 
alleguer dovunner betraff. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Johanns. Sinn nach weider 
Wuertmeldungen do? Den Här Knaff an 
dann den Här Kox.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Ech wollt 
just op eppes opmierksam maachen, datt 
mer als serieuxe Conseiller opgefall ass 
wéi ech mech preparéiert hunn, dat ass 
beim Projet Escher Holzmanufaktur, do 
gëtt e Constat gemaach fir d’éischt fir 
duerno op déi Ausféierungen ze kommen 
déi Madame Spautz eis gemaach huet. 
Do ass, ‘partant du constat: la situation 
du chômage en général a évolué: aug-
mentation du taux des demandeurs 
d’emploi (triplé en 10 ans) et surtout du 
chômage des jeunes, notamment plus de 
25% des chômeurs ont moins de 30 ans.’ 
An dann, dat huet mech jo scho stutzeg 
gemaach, well dat jo am Fong e bësse 
schonn en Aveu ass awer vun där Politik 
déi hei zu Lëtzebuerg gefouert gëtt, mä 
dann nach ‘le marché traditionnel de 
l’emploi à l’intérieur d’une économie 
néolibérale devient de plus en plus diffici-
lement accessible ...’ Elo ass am Fong just 
meng Fro, étant donné datt d’LSAP jo an 
der Regierung ass a mat responsabel ass 
fir d’Politik déi gefouert gëtt, féiert Dir 
eng Economie néolibérale? A wann dat 
net esou ass, firwat schreift Dir et dann?“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Knaff. Den Här Kox.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech wëll hei-
bäi zunächst d’Madame Spautz an den 
Här Huss félicitéiere fir hiren Engagement 
an och fir den Enthusiasmus dee se fir dës 
2 Projeten hunn. Déi 2 Projete Valobois 
an den Escher Holzmanufaktur déi sepa-
rat opgefouert sinn, ginn an déiselwecht 
Richtung. Ech mengen et ass vun der 
Madame Spautz gesot ginn. Zum enge 
sozial equitabel mat Integratioun vun 
onqualifizéierten Aarbechtssichenden déi 
doduerch eng Chance op en Job kréien, 
respektiv scho krut hunn. Domat ginn an 
där prekärer Situatioun vum Aarbechts-
maart nei Aarbechtsplaze geschaaft, wat 
och ganz gutt Virzeigepilotprojete vun 
Esch si wäert. Zum aneren d’Valoriséie-
rung vun engem lokale Produkt, FSC cer-
tifiéiert Holz aus den Escher Bëscher dat 
zur Entwécklung vun neien Escher Pro-
dukte benotzt gëtt. Och gëtt mëttelfris-
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teg, an dat ass richteg, un eng Kooperati-
vgrënnung geduecht, woubäi insgesamt 
eng maximal Autofinanzéierung uge-
strieft gëtt. Mir kënnen esou Projeten 
nëmme voll ënnerstëtzen. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Den Här Codello wann 
ech gelift.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Och ganz 
kuerz fir ze ënnersträichen an ech menge 
mir widderhuelen eis an deem Sujet hei 
ëmmer dës öfteren, fir ze soe wéi grouss 
awer d’Responsabilitéit vun der Escher 
Gemeng op deem dote Plang ass an déi 
Konventioune mat Co-Labor, Co-Labor 
déi eng ganz serieux Société coopérative 
ass, eng vun de wéinegen Initiative 
sociale en faveur de l’emploi déi de Sta-
tut vu Société coopéerative hunn. Dat 
muss een och mol eng Kéier ënner-
sträichen. Dat wat awer ganz wichteg 
ass, datt déi Konventiounen natierlech 
onheemlech wichteg sinn. 
Ech hu just eng Zousazfro, well dat och 
an der Finanzkommissioun zur Sprooch 
komm ass an dat muss net haut beänt-
wert ginn, mä dat kéinte mer vläicht zou-
geschéckt kréien. An der Konventioun 
steet, datt déi Travauxen am Kader vun 
dem Parc transfrontalier sinn an ob mer 
do eng Kéier kéinten en Dokument kréie 
wat d’Konzept vum Parc transfrontalier 
ass? Déi Idee ass scho méi al, déi loung e 
bësse brooch. An elo kënnt dat awer an 
deene Konventiounen do erëm zréck an 
et wier flott wa mer dat net haut Séance 
tenante, mä wa mer e klenge Mail kéinte 
kréien als Conseillere wou eist Konzept 
vum Parc transfrontalier awer erkläert 
gëtt.
Fir de Rescht ënnerstëtze mer dat doten 
natierlech. Mir wäerten herno an enger 
anerer Debatt, wann et ëm d’Waasser 
geet, d’Solidaritéit tëschent de Gemenge 
schwätzen, mä ech wéilt awer nach eng 
Kéier hei och nach eng Kéier drop hiwei-
sen, och hei iwwerhuele mer als Escher 
Gemeng erëm eis voll Responsabilitéit a 
mir wiere frou wann déi eng oder aner 
Gemeng aus dem Land och do géing eis 
op deem Wee do suivéieren an och grad 
esou vill an d’Economie solidaire géing 
erastieche wéi mir. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. D’Wuertmeldunge 
sinn elo ofgeschloss.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Deem 
ass näischt bäizefügen an d’Schlusswuert 
huet den Här Codello gehat an et ass 
richteg an ze ënnerstëtzen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Kënne mir déi Punkte 6 b) a 6 c) en bloc 
ofstëmmen? Jo.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – M. Marco Goetz – 
M. Mike Hansen – Mme Annette Hild-
gen – M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Pierre-Marc Knaff – M. 
Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les conventions entre la 
Ville d’Esch-sur-Alzette et la société 
coopérative CO-LABOR relative aux 
projets «Valobois» et «Escher Holzma-
nufaktur».

7. Office social:
- Élection d’un nouveau 
président; avis
- Tableau de préséance; avis
- Avenant au barème de l’office 
social; avis
- Convention entre l’Office 
social, l’État du Grand-Duché de 
Luxembourg et la Ville d’Esch-
sur-Alzette; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, mir kéinten da weiderfuere mam 
Punkt 7, den Office social an och hei 
bleiwe mer bei eiser Sozialschäffin fir 
d’Presentatioun.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Mir 
hunn iwwer 3 Deliberatiounen déi am 
Office social geholl gi sinn och hei ofze-
stëmmen. Dat eent ass op Grond vun der 
Démissioun vun dem viregte President, 
dem Här André Müller, dee säi Bréif vum 
2. November geschéckt hat un den Offi-
ce social. Do hunn natierlech Neiwahlen 
do misse stattfannen. Ech wëll awer 
wierklech vun dem Moment hei profitéie-
ren an dem Här Müller als President e rii-
se grousse Merci ausschwätze fir déi 
onwahrscheinlech Aarbecht déi hie 
gemaach huet déi leschte Joeren, wat net 
evident war vu que déi riisen Unzuel u 
Clienten déi um Office social sinn an 
deen eng immens Präsenz hat an dat och 
ganz gutt a senger Qualitéit als President 
geleescht huet. 
Wéi gesot, hien ass zréckgetrueden an et 
hu Wahle stattfonnt am Office social. Et 
waren 2 Kandidaten. Den Här John Back 
an den Här Wohlfarth an den Här Back 
ass mat 4 Stëmme gewielt ginn, esou 
datt mer hei déi Deliberatioun zur Kennt-
nis kritt hunn an hien ass ab 1. Januar 

President a mir hunn dozou ze befannen. 
Soll ech einfach direkt weiderfueren och 
mat deenen, ech fueren einfach weider 
mat deenen aneren, ok. Dann hu mer 
doropshin zweetens den Tableau de pré-
séance dee jo geännert huet, och ze 
stëmmen an dee läit Iech vir. Tableau de 
préséance, Dir kennt dat och hei am 
Gemengerot. De President, den Här John 
Back, dann d’Madame Christiane Schmit-
Celli, d’Madame Antoinette Stocklausen-
Schroeder, den Här Dan Codello, den Här 
Wohlfarth, den Här André Müller an den 
Här Jean-Philippe Schmit, och dee musse 
mer dann hei nach ofstëmmen. 
An da gesitt Dir datt et en Avenant gëtt 
zu dem Barème vum Office social, Barè-
me deen an all Gemeng anescht ass an 
deen hei elo wäert ugepasst ginn. De 6. 
Januar huet de Conseil d’administration 
de Barème ugepasst wéinst eben der 
Situatioun, der kritescher Situatioun déi 
mer och hei zu Esch hunn. E gëtt an 
deem Sënn ugepasst, datt de Montant 
op 250 € gehuewe gëtt fir en Deman-
deur d’aide sociale dee regelméisseg bei 
e spezialiséierte Service am Beräich vun 
dem Domaine sociale geet. Dat heescht, 
déi regelméisseg och wierklech suivéiert 
gëtt. Da ginn d’Frais d’alimentation a 
Kleedung eropgesat vun 300 op 400 € 
de Mount bei engem Adulte. An domat-
ter gëtt dann de Pourcentage vun de 
Fraisen déi all Mount komm si wat d’Ali-
mentatioun an d’Kleedermass ugeet 
annuléiert. Et geet näischt erof. Et ass just 
méi kloer de Barème definéiert ginn, well 
de Conseil arbitral drop opmierksam 
gemaach huet, datt eng Onkloerheet 
waar wéi et berechent ginn ass. Et ass elo 
méi kloer, wéi gesot, et ass guer näischt 
un de Montanten, am Géigendeel un de 
Montante geännert ginn.
Ech wëll Iech awer zousätzlech als Infor-
matioun ginn, datt mer op den 31. 
Dezember 2012 5.173 Interventiounen 
hate um Office social. Dat heescht, mir 
hunn all Kap depasséiert, et ass wéi vir-
dru beim Foyer de Nuit wou ech Iech 
gesot hunn, 5.173, dat ass enorm. An 
datt mer elo schonn op den 28. Februar 
bei 1.185, 2 Méint, bei 1.185 Interven-
tioune leien, wat onwahrscheinlech ass, 
an och do, ech muss dat einfach eng 
Kéier ervirsträichen, ech hat virgëschter 
eng Sitzung mat den Assistantes sociales, 
mat all den Assistantes sociales gehat. 
Ech maachen dat regelméisseg. Also ech 
muss Iech ganz éierlech soen, wann ech 
duerno eraus ginn, da mengen ech, ech 
misst mir d’Kugel ginn, wéi déi et fäerdeg 
bréngen all Dag wierklech do nach Aar-
becht kënnen ze maachen, well si hunn 
net méi genuch Zäit fir iwwerhaapt nach 
kënne präventiv eppes ze maachen. Ech 
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hunn Iech gesot, mir hunn d’nächst 
Woch d’Plattform mam Ministère de la 
Famille. Mir bräichten duebel esou vill 
Leit déi do schaffen, also deenen e riise 
grousse Merci fir déi onwahrscheinlech 
Aarbecht a mir gi jo weider zougeschott, 
elo ass den tiers payant social komm, de 
Fonds du Logement. Den Här Miltgen 
mengt, datt och dat an Zukunft soll gere-
gelt ginn um Office social, datt do och 
nach d’Sozialwunnenge solle mat iwwer-
holl ginn an d’Suivie gemaach ginn. Och 
do si mer amgaangen ze matchen. Si 
ginn zougeschott a kréien alles wat net 
méi geregelt gëtt u groussem Niveau an 
dat ass bal net méi méiglech ze schaffen, 
mä dat wäerte mer matdeelen esougutt 
an der Plattform wéi och der Madame 
Ministesch déi jo souwisou all Joer wëll e 
Rapport hunn.
Bon, ech bieden Iech deenen 3 Delibera-
tiounen do zouzestëmmen, datt se hir 
Aarbecht kënne gutt weider maache wéi 
bis elo.
Ajo, ech hu jo nach eng Konventioun. 
Soll ech déi och direkt, ok. Jo, also et ass 
déi normal Konventioun déi mer all Joer 
maache mat dem Ministère de la Famille 
op Grond vun dem neie Gesetz vun der 
Aide sociale. Wat vläicht nei dobäi komm 
ass als Tiret ass elo déi Saach mat dem 
Tiers payant social, wat elo drasteet, wat 
elo jo beschloss ginn ass vun der 
Regierung. Dat ass en neie Punkt dee 
bäikomm ass. An ech kann Iech vläicht 
nach eng Matdeelung ginn, dass d’Konte 
vum Budget vun 2011 kontrolléiert gi si 
vum Ministère an do absolut keng Remar-
quë komm sinn un den Office social, datt 
mat Geld ronderëm sech gehäit gëtt oder 
net genuch oder ze vill oder wéi och 
ëmmer. Dee Budget ass kontrolléiert 
ginn, ugeholl ginn a si waren immens 
séier, well normalerweis dauert et 4, 5 
Joer, dës Kéier ass 2011 scho kontrol-
léiert. 2012 amgaangen, do och Merci 
eisem Recevreur, deen dee Budget jo do 
och, eise Recevreur vun der Gemeng, 
deen dee jo mat mécht. 
An da bieden ech Iech elo deem Ganzen 
zouzestëmme wann ech gelift.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Vu dass keng Wuertmeldungen do sinn, 
wollt ech just froen, ob dat alles mënd-
lech ze maachen ass oder ob dat ... ok. 
Freet do een e Vote séparé oder kënne 
mer dat en bloc ofstëmmen? Dann au 
vote en bloc.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Marco Goetz – M. Mike Hansen – 
Mme Annette Hildgen – M. Théid 

Johanns – M. Pierre-Marc Knaff – M. 
Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les points concernant l’Of-
fice Social.

8. «Évolution de la sidérurgie et 
son impact sur la Ville d’Esch-
sur-Alzette»; information et 
discussion (point mis à l’ordre 
du jour par Monsieur le 
Conseiller Communal Zénon 
Bernard)

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir kéimen dann zum Punkt 8, dat ass e 
Punkt deen eis vum Här Conseiller Zénon 
Bernard op den Ordre du jour gesat gouf. 
Et geet ëm d’Evolutioun vun der Siderur-
gie an hiren Impakt op d’Stad Esch a mir 
géinge proposéieren him direkt d’Wuert 
ze gi fir eis an den Thema anzeféieren an 
eis seng Meenung dozou ze soen.“

Zénon Bernard (KPL): „Dat wäert ech 
maachen, Madame Buergermeeschter. 
Dee bekannten däitsche Schrëftsteller 
Bertolt Brecht, huet an engem vu sengen 
Theaterstécker gesot, ech zitéieren: „Der 
aufhaltsame Aufstieg des Arturo Ui.“ Haut 
kënnt een eng ähnlech Theaterstécker, en 
ähnlecht Theaterstéck schreiwe mat dem 
Titel „Der aufhaltsame Abstieg der 
Luxemburger Stahlindustrie“. 
Wann ee fréier zu Lëtzebuerg eventuell 
Gäscht hat, offiziell Gäscht, da war eis 
Regierung an aneren Instanzen ëmmer 
frou an houfreg fir eng Visite ze maache 
vun den Installatioune vun der Arbed 
deemools, vun der Hadir deemools, vun 
der Arcelor och nach an esou virun, an 
dat war all Kéiers och ageplangt an déi 
offiziell Visite. Mat Recht géif ech soen. 
Haut kann een net méi vill vun eiser Stol-
industrie weisen. Et ass net méi vill do. 
Näischt gëtt méi hei zu Lëtzebuerg 
iwwert eis Stolindustrie entscheet. Den 
Entscheedungszentrum läit am Ausland. 
Entscheet gëtt also alles am Ausland. Och 
déi Illusioun vum Siège déi laang hei 
nach gegeeschtert ass an der Hoffnung 
eventuell awer ze retten. Mir si jo vu Sieg 
zu Sieg geeilt. Vu 27.000 op 3.000 si mer 
vu Sieg zu Sieg geeilt. Aarbechtsplaze 
schwätzen ech natierlech. Also wéi gesot, 
d’Illusioun vum Siège déi ass elo viru 
kuerzem, et ass nach net laang hier, 
geplatzt wéi eng Seefeblos. 
Wéi ass also d’Situatioun haut. Ech 
mengen et muss een, ier een, wann ee 
sech selwer serieux hëlt, och e klenge 
Compte rendu maachen, e klengen His-

torik maachen iwwert déi Entwécklung 
déi dozou gefouert huet, dass mer haut 
deen Débat hei am Escher Gemengerot 
maachen. Dat ass dat vun der weltbe-
kannter Stolindustrie, hunn ech elo grad 
virdru gesot, bleift näischt méi. Bal 
näischt méi ass vläicht méi gerecht. Loos-
se mer drun erënneren, dass aus dëser 
Stolindustrie vill weltbekannt technolo-
gesch Prozesser ervirgaange sinn. Zum 
Beispill d’Andüsung vum Kuelestëpps an 
d’Héichiewen. Oder dat kombinéiert Blo-
sen oder dat thermomechanescht Wal-
zen. Genau esou wéi besonnesch dee 
glackelosen, deen Dichtverschluss vum 
Héichuewen deen haut op kengem 
Héichuewe vun der Welt feelt. Den 
Knowhow ass husch. 
Wat sinn also d’Ursaachen, doriwwer 
muss ee jo och schwätzen, vun esou 
enger ekonomoscher Katastrof? Den 
Haaptgrond, esou menge mir, läit an 
enger iwwer Joerzéngter falscher Wirt-
schaftspolitik. Dës Politik, déi vun de sou-
genannt staatstragende Parteie gréissten-
deels oder ganz gedeelt oder gedroe 
gouf, huet zu enger Desindustraliséierung 
vun eisem Land gefouert a gläichzäiteg 
zu der Erriichtung vum sougenannte 
Finanzparadies fir Steierfluchtgelder, 
Schwaarzgeld a Spekulatioun op Lëtze-
buerg ze lackelen. Dat sinn Aktivitéite 
vun deene jiddweree weess, dass se keng 
Plusvalue, kee Mehrwert produzéieren, 
sondern scho realiséierte Mehrwert 
nëmmen hin an hier schieben. Wann een 
dann och nach vun der Stolindustrie, wéi 
dat viru Joere geschitt ass, vun enger 
Industrie crépusculaire schwätzt, da 
kënnt een noutgedrongen zu esou fal-
sche Schlussfolgerungen a Bezuch op 
Bevirdeelegung vun der Finanzplaz par 
rapport zum Stolsecteur. 
Wéi esou Bemierkunge vu verantwortle-
che Minister gemaach goufen, louch, an 
dat ass wichteg, dass een dat weess, 
d’Weltstolproduktioun bei ronn 700 Mio 
Tonnen. Haut bedréit se ongeféier 1.800 
Mio Tonnen, dat heescht 2,5 x esouvill 
wéi deemools wéi vun enger Industrie 
crépusculaire geschwat ginn ass. Dat ass, 
géif ech mengen, keng schlecht Leesch-
tung fir eng Industrie crépusculaire. Mëtt 
der 70er Joeren, wéi d’Stolkris ugefaan-
gen huet, gouf gesot, dass d’Rettung vun 
eise Betriber doranner géif bestoen, en 
Ofbau vun deene sougenannte „net ren-
tablen“ Anlagen ze vollzéien, esou ze 
soen, fir de Rescht deen, wéi dat dee-
mools esou gesi ginn ass, deen nach pro-
fitabel wär, ze retten a méi sécher ze 
maachen. Wat ass awer d’Resultat? Erën-
nert Iech mol, als grouss Victoirë goufen 
och déi sougenannt Tripartiteofkommes 
gefeiert. Wou leider och d’Gewerkschafte 
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sech iwwert den Dësch zéie gelooss 
hunn. Dat wësse mer haut an dat soll och 
mol eng Kéier gesot ginn. Ech bedaueren 
dat natierlech, well dat ass ni positiv.
Wann ee sech un d’Titelsäiten deemools 
vun der Press erënnert: 16.500 Arbeits-
plätze gerettet. D’Realitéit ass déi, dass 
haut an der Kärindustrie vun eise Produk-
tiounsbetriber vun der Arbed/Arcelor 
nach 3.000 Leit beschäftegt ginn. Wéi 
gesot, 16.000 wurden gerettet. Et ass all 
Kéiers, mir si vu Sieg zu Sieg geeilt bis 
mer elo do sti wou mer sinn a praktesch 
näischt méi verstoppt hunn. No der 
feind lecher Iwwernam vum Här Mittal 
géintiwwer Arcelor, déi iwwer Scholde 
finanzéiert gouf, ech mengen dat brauch 
ech hei kengem ze erklären, sougenannt 
als Spekulatiounsobjekt, gouf praktesch 
näischt méi an d’Stolindustrie investéiert. 
D’Mëtteleisestrooss vum Belval, déi lescht 
gréisser Investéierung, déi ass nach aus 
der Zäit vun Arcelor. Zu dëser feindlecher 
Iwwernam konnt et nëmme komme well 
d’Regierung an de Joere virdru sech 
geweigert huet déi staatlech Bedeelegun-
gen ze behalen an auszebauen an domat 
déi wirtschaftlech a strategesch Linn vun 
eiser Stolindustrie matbestëmmen ze 
kënnen an net parallel niewendru lafen, 
Suen investéiert, Milliarde Steiergelder 
investéiert ze hunn an näischt méi ze 
soen ze hunn. Wann dat nämlech 
geschitt wär, an ech sinn och stolz enger 
Partei unzegehéieren déi dat ëmmer 
erëm verlaangt huet, als eenzeg Partei, 
laang Joeren iwwregens, hätte mer haut 
nach eng Stolindustrie an der Gréisst an 
der Modernitéit vun där éisträichescher 
Stolindustrie, wou mer jo wëssen, dass 
déi dee Wee gaange sinn, den éisträi-
chesche Stat. 
Am Verlaf vun dësen Entwécklungen ass 
och de Rapport Gandois wat e Begrëff ass 
a war, verluer gaangen, an deem de Lët-
zebuerger Héichueweprozess als ee vun 
deene wirtschaftlechsten op der Welt 
betruecht an analyséiert ginn ass. Gläich-
zäiteg gouf de Schwenk gemaach op 
Elektrostol. Och dat ass deemools als 
grouss Victoire, als grousse Sieg gefeiert 
gi mam Resultat, dass dat éischt Elektro-
stolwierk dat zu Lëtzebuerg gebaut gouf, 
elo scho still gelegt wurde, seet een. A 
kaum eng Chance huet, jee erëm betribs-
fäeg ze ginn, wann d’Politik net agräift. 
D’Gefor ass, näischt gouf investéiert an 
d’Konsequenz dovunner ass natierlech 
dann, kuerzfristeg oder mëttelfristeg, 
alles geet verluer. Ech sinn net hei fir Pes-
simismus ze streeën, mä et ass nach Zäit 
do ze konterkaréieren wann een an 
d’Richtung geet, d’Verstaatlechung vun 
deene Betriber fir d’Garantéiere vun der 
Existenz vun dausenden an dausenden 

Aarbechtsplaze vun den Aarbechter hei 
ze garantéieren.
Wann d’Grey Patent, ech mengen Dir 
wësst wat dat ass, d’nächst Joer ausleeft, 
da bleift glat näischt méi. Inwiefern elo 
huet eis Stad Esch mat dëser Entwécklung 
ze dinn oder ass haaptsächlech d’Opfer 
vun dëser Entwécklung? De gréissten 
Deel vun Arcelor Schëffleng läit, dat wës-
se mer, um Territoire vun der Stad Esch. 
Mir haten zu Esch, ech erënneren drun, 3 
Schmelzen, Terres Rouges, Schëffleng a 
Belval. Haut bleift nëmmen nach Belval, 
wou awer och, an dat soll och gesot 
ginn, a mer wëssen dat, säit ronn 10 Joer 
net méi an näischt méi investéiert ginn 
ass. Ech mengen de Gemengerot hei vun 
der Stad Esch wier gutt beroden eng 
Direktuwendung vun de Gemengentaxen 
op Industrieterrain ze beschléissen. Do 
wou Industrieanlagen déi rentabel 
bedriwwe kënne ginn, esou wéi dat och 
am Rapport vun der Chambre des salariés 
däitlech ervirgeet, däitlech ervirgeet, a 
stëll geluecht gi sinn, muss eng Taxe 
erhuewe ginn. Sollt dat net geschéien, 
dann huet d’Gemeng ëmmer nach Recht 
ze requisitionéieren an duerno misst et 
da wierklech méiglech si wirtschaftlech 
Aktivitéiten ze maachen an dat géif zur 
Schafung vun neien oder alen Aarbechts-
plaze féieren.
Ech hunn an deem Zesummenhang eng 
Motioun deponéiert déi ech gär ofge-
stëmmt hätt, verschléisse mech awer net 
nom Vote iwwert dës Motioun, eng 
gemeinsam Motioun vum Conseil hei 
unzestriewen déi an d’Richtung geet vun 
deenen Iwwerleeungen déi hei a menger 
Motioun dra sinn. Ech resüméiere se 
kuerz, ech halen Iech net ze laang op, 
jiddwereen huet se verdeelt kritt, ech 
hunn der Press se och verdeelt. Do ass 
eigentlech resüméiert dat wat ech a 
menger Ried gesot hunn. Ech schwätzen 
do vun enger feindlecher Iwwernam vum 
Här Mittal op d’Arcelor. Dat hat e ganz 
spekulative Charakter. Vun Ufank u war 
déi Gesellschaft vu grousse Scholde 
plombéiert. Kee strategeschen Investisse-
ment ass jee gemaach ginn. D’Mëttel-
strooss vu Belval wou investéiert ginn ass, 
do ass, hunn ech och gesot virdrun a 
menger Ried, virun 10 Joer investéiert 
ginn an dat war nach ënnert der Direk-
tioun vun Arcelor. Mir invitéieren hei de 
Schäfferot, eis Vertrieder oder eis Vertrie-
derin an der Chamber, esou wéi all Depu-
téierten aus dem Südbezirk dofir ze suer-
gen, dass déi Politik vun der Desindustra-
liséierung a vun der Finanzialiséierung 
vun der Lëtzebuerger Industrie ënner-
stëtzt gëtt. Eng Taxe déi eidel Haiser an 
Terrains à bâtir déi net benotzt ginn, soll 
applizéiert ginn an och op Industrieter-

raine wou d’Aktivitéiten opgehalen hunn, 
contrairement zu Rapporten déi bewei-
sen, dass se nach lukrativ sinn, an dass se 
nach kënne mat positiven Zuele schaffen 
an operéieren. 
Mir proposéieren och e Comité ze crééie-
ren dee soll e Suivi maache vun der 
industrieller Entwécklung an dee soll sech 
zesumme setzen aus Vertrieder vun alle 
Parteien, aus Vertrieder vun alle Syndika-
ter a vun der Geschäftswelt hei zu Lëtze-
buerg a mir wëlle stimuléieren eng Kolla-
boratioun, eng enk a solidaresch Kollabo-
ratioun tëscht de Gemengen aus dem 
Süde fir eng staark Oppositioun kënnen 
ze maachen, géint déi Politik vun der 
Desindustrialiséierung. Ech soen Iech 
Merci fir Är Opmierksamkeet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. De Schäfferot wëllt 
Iech fir d’éischt mol Merci soen dass Dir 
dës Initiativ geholl hutt.“

Zénon Bernard (KPL): „Ech hunn elo 
net héieren, pardon.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„De Schäfferot wëllt Iech fir d’éischt Mer-
ci soen, dass Dir dës Initiativ geholl hutt, 
déi eis et dann erlaabt fir iwwert d’Situa-
tioun am Stolsecteur am allgemengen an 
d’Situatioun hei zu Esch am besonne-
schem ze diskutéieren. De Schäfferot 
huet elo net wëlles eng Stonn laang hei 
d’Wuert ze huele fir iwwert d’Situatioun 
vun der Stolindustrie op nationalem an 
op internationalem Plang ze schwätzen. 
Ech mengen dat ass och net de Rôle vun 
engem Gemengerot, mä e wëll awer den 
Interpellant doranner begleeden, fir op 
d’Wichtegkeet hinzeweisen, dass mir eis 
Gedanke maache wéi et ëm d’Stolindus-
trie steet an am besonnesche wat d’Re-
percussioune vun der aktueller Kris a vun 
den aktuelle Verhandlungen op de Stol-
site Esch ubelaangt. 
Vläicht au préalable eng allgemeng 
Remarque. Mir hu ganz oft hei um Ordre 
du jour d’Entwécklung vun der Stad Esch 
als Universitéitsstad mat alle Chancen déi 
dorunner leien, och wat d’Dynamiséie-
rung vun der Wirtschaft ubelaangt an 
och wat an eisen Aen d’Verännerung vun 
der wirtschaftlecher a sozialer Struktur 
vun Esch ubelaangt wa mer an deenen 
nächste Joerzéngten, an deenen nächste 
Generatiounen d’Avantagen dovunner 
wäerte gesinn. Mir waren awer och 
ëmmer der Meenung a mir hunn dat och 
am Zesummenhang mat der Entwécklung 
vun der Stad Esch als Universitéitsstad 
gesot, mir sinn eng Industriestad. Mir 
sinn eng Stolstad a mir wëllen dat och 
bleiwen. Mir mengen net, dass déi nei 
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Pilieren a Richtung vun deene sech eis 
Lëtzebuerger Economie zousätzlech soll 
diversifiéieren, dass déi alleng duerginn, 
sief et fir eist Land aus der Kris ze brén-
gen oder sief et fir op d’Dauer eng stabil, 
wirtschaftlech a sozial Situatioun hei am 
Land ze garantéieren. Dat wollte mer 
vläicht au préalable hei bemierken, well 
mir eigentlech hei méi oft iwwert déi 
zukënfteg Vocatioun vun der Stad Esch 
als Universitéitsstad schwätze wéi mer 
vun der Entwécklung vun der Stolindus-
trie schwätzen.
Bon, Dir hutt elo manner dovunner 
geschwat, mä mir wëssen all dass mer eis 
an enger Kris befannen. An enger Kris déi 
mëttlerweil sech op d’ganz Eurozone aus-
gebreet huet, dass mer an engem ganz 
schwierege makroekonomeschen Ëmfeld 
eis beweegen, dass d’Konkurrenzentwéck-
lung an engem globaliséierten Ëmfeld e 
ganzt schwieregt ass, an dass déi kom-
merziell Praktiken déi well Usus sinn, dass 
dat an eisen Ae ganz oft deloyal Praktike 
sinn déi déi Mechanismen déi mir bis elo 
als Land haten, och zum Deel riskéieren 
ausser Kraaft ze setzen, d’Präisfluktuatiou-
nen déi legal Contrainten, d’Ëmwelt-
erausfuerderunge sinn Themen déi eis 
beschäftegen an déi op all Moment 
Repercussiounen hunn an d’Conditions 
financières an och d’gesellschaftlech 
Situatioun affectéieren. Et ass also eng 
ganz breet gefächert Diskussioun déi ee 
muss féiere wann een iwwert deen dote 
Sujet schwätzt. An et kann een natierlech 
och net ignoréieren, dass dat schwieregt 
Ëmfeld och de Stolsecteur affectéiert 
huet. Net nëmmen an Europa, mä an der 
Welt, well Arcelor/Mittal ass jo e Weltkon-
zern an do kann een dovunner hale wat 
ee wëll an och ënnerschiddlech Interpre-
tatiounen hunn, mä et kann een awer net 
ignoréieren, dass insgesamt d’Demande 
vun de Stolproduiten an Europa ëm 20% 
erofgaangen ass. Dat huet natierlech 
Repercussiounen, an dass doduercher 
och duerch déi Baisse bedéngt eng Rei 
vun Démarche vu Säite vun Arcelor/Mit-
tal geholl gi si fir deem entgéint ze wier-
ken. 
Bon, wat sinn elo d’Repercussiounen op 
Esch? Dir hutt hei vun der Tripartite 
geschwat. Dir hutt och vun deenen 
ënnerschiddlechen Aktiounspläng ge -
schwat déi tëscht Regierung, Arcelor a 
Gewerkschaften ausgeschafft gi sinn, wou 
jo zu all Moment och Investitiounen a 
Milliounenhéicht virgesi waren an och 
eng ganz Rëtsch Mesuren am Interêt vum 
soziale Fridden ausgeschafft gi sinn.
Eng vun deenen Auswierkungen dovun-
ner dat waren déi Investissementer, déi 
och zum Deel en cours si wat Esch/Belval 
ubelaangt. Mir wësse jo, dass d’Sitë Bel-

val an Déifferdeng um internationale 
Plang nach ëmmer ganz kompetitiv sinn. 
Do si ganz sophistiquéiert Produiten déi 
do hiergestallt ginn. Ech ka mech erën-
nere wou an deene leschte Joeren oft 
Riets gaange vun Ground Zero zu New 
York an Amerika, dass do oft Arcelor/Mit-
tal och genannt ginn ass, wat d’Livrai-
sioune vun héich sophistiquéierte Stol-
produiten ubelaangt. Et ass ëmmer vun 
Arcelor/Mittal gesot ginn an deene lesch-
te Méint, an deene leschte Joeren, dass 
déi Produiten déi zu Schëffleng an déi zu 
Rodange hiergestalt ginn, déi vun enger 
manner komplexer sophistiquéierter 
Natur sinn, dass déi och kënne manner 
deier op anere Plazen hiergestalt ginn 
oder verlagert ginn. Mir sinn där Mee-
nung am Fong net. Mir mengen, dass hei 
bewosst vermësst ginn ass zum richtegen 
Zäitpunkt ze investéieren, dann hätten 
déi Siten do och kënne kompetitiv weider 
fonctionnéieren. A mir mengen och net, 
dass et dann zu där degradéierter Situa-
tioun hätt misste kommen a wéi och elo 
déi Perten op de Sitë Schëffleng a Rodan-
ge et ausweisen. Dat si jo 100 Mio € fir 
d’Period 2009-2011 mat där dann och 
de ganze Ralentissement vun der Produk-
tioun justifiéiert ginn ass. 
Mir schwätzen dann ëmmer vum Wierk 
op Belval, wat jo e ganz modernt Wierk 
ass a wou dann eben och soll elo an den 
Elektrouewen an an de Fonctionnement 
vun deem Wierk investéiert ginn an och 
eng strategesch Etude gemaach ginn 
iwwert d’Palplanchen, wat jo och da 
wichteg ass. Mä eigentlech misste mir 
iwwer 2 Wierker hei zu Esch schwätzen. 
Mir missten iwwer Belval schwätzen, wat 
en Deel ass vun engem Gesamtareal vun 
100 Hektar. Déi Schmelz läit op engem 
Deelareal, well Belval ass jo och nach en 
Deel op Suessemer Säit, läit op engem 
Deelareal vun 100 Hektar an et ass eng 
Schmelz déi komplett op Escher Territoire 
läit. Et ass eng Schmelz déi héich Gewën-
ner verbucht, vun deenen d’Stad Esch 
keen Cent gesäit. Dat sollt och mol eng 
Kéier hei gesot ginn, well si fléissen an – 
mir hunn awer all Nuisancen – déi fléis-
sen an e Gesamtdëppe wou da mir bei 
der Ëmverdeelung a bei der Gesamtver-
deelung näischt dovunner gesinn, wat an 
eisen Aen och eng ganz ongerecht Situa-
tioun ass déi een och eng Kéier hei sollt 
soen. Mä mir hunn awer en anert Wierk 
wat nach zu 95% op Escher Territoire läit 
an dat ass de sougenannte Site Arbed/
Schëffleng. Dat sinn 42 Hektar an dee läit 
zu 95% op Escher Territoire. Dat ass 
gewalteg an do kann ee praktesch ein-
fach vun enger Escher Schmelz schwät-
zen. Quitte dass mir an enger Solidarge-
meinschaft eis ëmmer gesinn hu mat de 

Schëfflenger Kollegen an och mat all 
deenen anere Kollegen, iwwer Gewerk-
schaften oder iwwer aner Aktiounspläng 
an aner Aktivitéiten oder Pläng déi zum 
Deel och mat auslänneschen Organisa-
tiounen zesummen ëmgesat ginn, vun 
eiser Säit aus och begleet gi sinn.
D’Situatioun vun den Effektiven op Belval 
déi weist och an déi falsch Richtung. 
Ufank 2013 hat dee Site 974 Persounen. 
Dat waren der nach 997 2012, an déi 
aktuell Previsioune fir 2014 déi belafe 
sech op 950 Persounen, also nach erëm 
weider erof. De Site Esch/Schëffleng ass 
nach vill méi dramatesch. Dat ware 85 
Persounen 2012. Dat sinn der nach elo 
55 an do gouf ugekënnegt, dass déi Zuel 
bis Ufank 2014 nach just op 16 Persoune 
sech soll belafen an dat limitéiert sech da 
plus au moins op de Gardiennage vum 
Site. Dat ass natierlech eng Tendenz déi 
geféierlech ass, déi mir dramatesch och 
fannen, net nëmme fir déi Leit déi do 
schaffen, mä och fir hir Familljen déi 
drun hänken a fir d’Situatioun vun der 
Stolindustrie am allgemengen. 
Et muss een natierlech och soen, dass déi 
Chifferen do net nëmme ganz oft änne-
ren, mä dass déi an eisen Aen och an 
Zukunft nach wäerte substantiell variéie-
ren, well jo dauernd Ajustementer 
gemaach ginn, erëm weider Deplace-
menter, ënnerschiddlech Deplacementer 
geholl gi vun engem administrative Ser-
vice an deen aneren. Ech gi just ee Bei-
spill. Mir haten eng Gebailechkeet um 
Site Schlassgoart ausgewise wou mer 
wollte préiwen ob een do net kënnt déi 
eng oder déi aner Aktivitéite maachen 
am kulturelle Beräich, am Fräizäitberäich. 
Mir hate knapps eis Idee artikuléiert, do 
krute mer scho gesot, dass elo en Deel 
vun deene Leit déi net méi am Haaptver-
waltungsgebai an der Stad schaffen, dass 
déi elo an de Schlassgoart kommen. Dat 
war dunn erëm eng ganz aner Donnée 
déi am Fong ni offiziell un eis als Schäffe-
rot erugedroe ginn ass. Esou wéi mir ins-
gesamt ganz oft Saachen nëmmen um 
Rand matgedeelt kréien, wéi och elo 
nach ganz rezent eng Gebailechkeet no 
bei der Eisebunnsbréck déi och eng Affek-
tatioun soll kréien, sozialer Natur, an 
Zesummenaarbecht mam Ministère du 
travail. Och hei si mer ni offiziell dovun-
ner a Kenntnis gesat ginn. Dat heescht, 
déi ganz Démarchë vun Arcelor/Mittal 
sinn och aneschters wéi mer dat an der 
Vergaangenheet gewinnt waren. 
Ech wëll och dozou awer soen, dass mir 
mat Arcelor/Mittal zesumme schaffen, 
dass mer eis regelméisseg gesinn op 
ënnerschiddleche Pläng, um technesche 
Plang, iwwert eis Servicer, an och um 
politesche Plang, well Arcelor/Mittal 
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occupéiert hei zu Esch 22% vun eisen 
Terrainen. Ech mengen dat sollt ee vläicht 
och mol eng Kéier soen. Dat ass och eng 
interessant Informatioun. Dat ännert 
awer näischt dorunner dass mir funda-
mental net mat där Politik d’accord sinn 
als Schäfferot déi am Moment do 
bedriwwe gëtt. Mir fannen, dass et nach 
soll Hoffnung gi fir e Site wéi Arbed 
Schëffleng. Mir sinn och der Meenung, 
dass een dat net ad acta soll leeën an elo 
mat der urbanistescher Planung soll ufän-
ken. Do hu mir wierklech eng gewalteg 
Hemmschwell fir dat ze maachen, och 
wa vill Leit eis soen: Majo, dat sinn awer 
iwwer 40 Hektar. Wat kéint een dann do 
eng Kéier alles domatter ufänken? Also 
och am Zesummenhang mat den Diskus-
siounen an eisem PAG, mir si wierklech 
nach net dobäi a mir fannen déi Hinhal-
tepolitik déi do um Bockel vun deene Leit 
do gemaach gëtt, déi nach ëmmer un 
d’Stolindustrie gleewen, mir fannen déi 
och wierklech net gutt a mir ënnerstëtzen 
och d’Regierung an hiren Démarchë fir 
weider ze verhandele mat Arcelor/Mittal, 
fir hir Meenung weider ze soen iwwert 
déi ganz Delokalisatiounspolitik déi 
amgaangen ass. Mir hunn elo gesinn, 
wou mer déi direkt Schaltung hate mat 
Coimbra, wou et drëm gaangen ass, dass 
der Europäescher Kommissioun, an deem 
Fall an der Persoun vun der Madame 
Reding, konnte Froe gestallt ginn. Eng 
vun de Froen déi artikuléiert ginn ass, war 
déi, wéi et dann ausgesäit mat deem Plan 
européen pour la sidérurgie. Dee soll am 
Juni 2013 virgestallt ginn. Dat ass fir eis e 
ganz wichtegen Aktiounsplang, e ganz 
wichtege strategesche Plang, ëmsou méi 
Arcelor/Mittal sech engagéiert huet vis-à-
vis vun der Europäescher Kommissioun 
fir, en attendant dee Plang, keng nei 
Re strukturatiounsmesure virzehuelen. Ech 
mengen dat heiten ass wierklech eng 
konzertéiert Aktioun déi noutwenneg ass. 
Hei kënne mir um lokale Plang net alles 
bewierken. Mir musse just kucken, dass 
mer am Detail informéiert bleiwen, dass 
mer eis rechtzäiteg abrénge wa mer 
kënnen en Input als Gemeng ginn, dass 
mer dauernd a Kontakt mat der 
Regierung sinn, wat de Fall ass. Dass mer 
wëssen, wat lass ass. Dass mer an der 
Chamber all déi Echangë suivéieren déi 
och mat den entspriechende Kommis-
sioune sinn, quitte dass ech selwer net 
Member an der Economieskommissioun 
sinn, mä mir kréien awer déi Dokumenta-
tiounen, fir dass mer och gesi wéi 
d’Chamber sech artikuléiert an deenen 
dote Froen. 
Mir fannen et och gutt, dass d’Lëtzebuer-
ger Regierung en haut comité pour le 
soutien, le développement et la forma-

tion de l’industrie au Luxembourg op 
d’Plaz gesat huet, pilotéiert vum Econo-
miesminister Schneider an och vum 
Minister Frieden. Do kann een ëmmer 
soen, hei gëtt net genuch gemaach, do 
gëtt net genuch gefuerdert, dëst geet net 
wäit genuch, dat geet net weider, mä 
ech sinn awer der Meenung, dass mir am 
Moment als Lëtzebuerger Land nach eng 
Schicksalsgemeinschaft mat Arcelor/Mit-
tal hunn, an dass mer och déi Instrumen-
ter déi eis zur Verfügung sti fir déi Schick-
salsgemeinschaft e maximum gewënn-
bréngend fir d’Economie vun eisem Land 
oprecht ze erhalen, dass dat awer richteg 
ass. A mir soen dofir als Schäfferot, dass 
dat eng gutt Saach ass, dass am Public, 
well och am grand Public gëtt dat vill dis-
kutéiert. Mat der Arbed si vill Famillje 
grouss ginn. Dat heescht, och am Public 
ass e ganz groussen Interêt wéi et weider 
geet mat der Stolindustrie an dofir fan-
nen ech et gutt, dass mir och hei d’Ge-
leeënheet kréien am Gemengerot 
driwwer ze schwätzen an ech sinn iwwer-
zeegt, dass mer och an der Zukunft nach 
vill wäerten doriwwer schwätzen. 
Ech hat agangs gesot, dass de Schäfferot 
net wëll hei d’Diskussioun monopoliséie-
ren. Mir hunn och zur Kenntnis geholl, 
dass sech hei Fraktioune Gedanke 
gemaach hunn. Ënner anerem den Inter-
pellant deen eis haut eng Motioun era-
ginn huet. Ënner anerem och d’sozialis-
tesch Fraktioun, als Majoritéitsfraktioun 
mat deene Gréngen zesummen, déi eis 
och eng Motioun eraginn hunn. Dat 
heescht, och an de Parteie ginn déi doten 
Diskussioune gefouert. Mir fannen dat 
dote gutt a wichteg a wollten nach eng 
Kéier dem Här Bernard Merci soe fir seng 
Preparatiounen a fir seng Beméiungen.
Sinn Demanden do fir d’Wuert zu deem 
Punkt ze huelen? Den Här Codello.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech ka mech 
kuerz faassen, well Dir sidd op Villes 
agaangen, esou dass ech eigentlech kéint 
direkt op de Volet vun der Motioun kom-
men déi mer als Majoritéitsparteien aus-
geschafft hunn. Mir waren eis net am 
kloeren ob den Interpellant géif eng 
Motioun presentéieren oder net, hien 
huet dat Recht dat séance tenante ze 
maachen, dat ass geschitt.
Ech wollt awer nach e puer kuerz Bemier-
kunge maachen. Ech soen natierlech och 
als LSAP-Fraktioun si mer frou gewiescht 
wéi den Här Bernard ugekënnegt huet 
deen heite Punkt op den Ordre du jour 
ze setzen, well ech mengen, datt den 
Escher Conseil aus historeschen an och 
aus aktuelle Grënn an Ursaache sech där 
heiter Problematik muss unhuelen. An 

dat heite soll awer och nëmmen eng 
éischt Debatt sinn an ech denken, datt 
mer déi Debatt och ausserhalb vum 
Conseil musse féieren an och net 
nëmmen an institutionelle Gremie wéi 
Kommissiounen. Ech denke schonn, dass 
dat heiten eng Diskussioun muss sinn déi 
mer als politesch Responsabel vun der 
Stad Esch ganz genee musse suivéieren 
an och le moment venu ëmmer mussen 
agéieren a reagéieren an duerfir ass dat 
heiten, Här Bernard, e gudde Startschoss. 
Ech si mat Villem d’accord wat Dir an 
Ärer Interpellatioun gesot hutt. An et ass 
mer e bëssen esou en, ech hunn un 
eppes dru geduecht wéi Dir de Rapport 
Gandois zitéiert hutt. Dat ass mer erëm-
komm, wësst Dir firwat? Well elo all 
Sonndes Mëttes weise déi Rediffusioune 
vun den Heielei vu virun 30 Joer.“

Zénon Bernard (KPL): „Do waart Dir 
nach an der Spillschoul.“

Daniel Codello (LSAP): „Nee, do war 
ech am 1. Schouljoer, maacht mech elo 
net méi jonk wéi ... Mä Sonndes Mëttes 
wann Dir Iech do déi Rediffusioune vun 
den Heielei-Sendunge vu virun 30 Joer 
ukuckt, an elo virun 2 Woche war eng 
Table ronde mat de Fraktiounspresidente 
vu senger Zäit aus der Chamber an ëm 
wat ass et gaangen? Et ass ëm d’Arbed 
gaangen. Virun 30 Joer war dat och eng 
grouss Problematik an dat ass ganz inte-
ressant do gewiescht well een esou, virun 
30 Joer ech mech där Problematik do net 
gestallt hunn, mä fir ze kucke wéi awer 
30 Joer duerno deen dote Sujet alt erëm 
eng héich Polemik erfiert. 
Eppes just Här Bernard, wat mer an Äre 
Considératiounen an Explikatioune ge -
feelt huet, dat ass dass, an Dir hutt et 
gesot, Arcelor/Mittal ass e Weltbetrib, mä 
ech denken datt mir awer hei als Escher 
Gemeng och mussen deen heite Problem 
um Niveau vun der Groussregioun 
ugoen. Zwee Siten déi net wäit vun eis 
ewech sinn, si jo vun Arcelor/Mittal och 
betraff. Dat ass op där enger Säit Floran-
ge, d’Vallée de la Fensch, Florange, Gon-
derange, also Gonderange war et, elo ass 
et Florange. An deen zweeten ass an eiser 
Partnerstad vu Léck, wat och net grad 
wäit ewech ass, mä ech denken, dass mer 
awer och mat eiser Partnerstad Léck 
mussen eis voll Solidaritéit ausschwätzen. 
A virun allem awer och mat de Kollegen, 
mat de responsabele Politiker hei aus der 
Vallée de la Fensch, well déi grausam 
getraff gi schonn an enger éischter Desin-
dustrialiséierungsphas an de 70er 80er 
Joeren. Ech mengen, wann Dir an d’Val-
lée de la Fensch kucke gitt, dat si Com-
munes dortoires. Do ass quasi kee 
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soziaalt, kulturellt Liewen, déi Gemenge 
si quasi dout an duerch déi Décisioun 
Florange d’Héichuewen do net méi unze-
maachen, ass dat e ganz schreckleche 
Coup fir déi Regioun. Mat hiren Implika-
tiounen och fir eis, well wa mer Grouss-
regioun schwätzen, a mer hu scho méi 
wéi eng Kéier hei drop higewisen, datt fir 
eis awer d’grenziwwerschreidend Politik 
e wichtege Pilier ass, dass mir eis als Esch 
mam Site Belval awer an där Grouss-
regioun ëmmer méi als wichtege Stand-
uert gesinn, da musse mer awer och alles 
maachen, datt mer mat deene Kollegen 
do, net nëmme solidaresch sinn, mä ech 
denken datt vun haut, haut muss en 
Opruff hei aus dem Gemengerot goen, 
datt eis Buergermeeschtesch zesumme 
mat hire Lëtzebuerger Kollegen déi vun 
de Sitë concernéiert sinn, dat ass mam 
Péitenger Buergermeeschter an dat ass 
och mam Schëfflenger Buergermeesch-
ter, och mam Schëfflenger Buerger-
meeschter. Dat hei muss wierklech eng 
konsequent Aktioun erausgoen, datt 
d’Minister mussen op Lëtzebuerger Säit 
hei op Esch geruff ginn, zesumme mat 
den Deputéierten aus dem Südbezirk wéi 
Dir et gesot hutt, mä awer och mat den 
Deputéierten hei aus der Lorraine, aus 
der Lorraine, an do zesummen eng Stra-
tegie ze entwéckelen, welch industriell 
Zukunft huet eis Regioun nach? An ech 
mengen, dass mer nëmme kënnen 
zesumme mat deenen anere Partner do 
diskutéieren an och e Konzept ausschaf-
fen, wat wëlle mir fir eis Regioun um 
industrielle Plang? Wat wëlle mer um 
industriellen Niveau? Ech mengen, do 
musse mer un engem gemeinsame 
Strang zéien, wéi d’Regierungen dat och 
maachen. Dir hutt viru kuerzem gesinn, 
datt déi 3 Minister, de lëtzebuergeschen 
Economiesminister, de Ministre pour le 
redressement productif a Frankräich an 
de belschen...“

Zénon Bernard (KPL): „An den Här 
Mittal hat keng Manéieren.“

Daniel Codello (LSAP): “Ech wëll Iech 
awer just soen, datt vu politescher Säit 
um Regierungsniveau awer och un 
engem Strang gezu gëtt, da kommt mir 
maachen dat doten och um Gemenge-
plang. A wann haut aus deem heite 
Gemengerot deen Opruff soll goen, datt 
eis Buergermeeschtesch soll den Initia-
teur si vun esou enger Sitzung, ech 
mengen da geet e wichtegt Zeechen hei 
eraus.
Mir hunn an eiser Motioun, Här Bernard, 
hutt Dir gesinn, stelle mer eng ganz Par-
tie Froen. Eng ganz Partie Froen déi de 
Site, also de Site vu Schëffleng an de Site 

vu Belval betreffen, dat geet méi elo op 
eis spezifesch Escher Situatioun an. Mir 
hätte gären déi Froen do vun der 
Regierung a vun Arcelor/Mittal beänt-
wert. Dir sidd an Ärer Motioun drop 
agaangen, datt eis Buergermeeschtesch 
déi an der Chamber eis och vertrëtt, do 
soll och hire Rôle iwwerhuelen. Ech ka 
mer virstellen, datt déi eng oder aner Fro 
déi mer hei an där Motioun stellen, wa 
mer déi Motioun hei ofstëmmen, datt dat 
iwwert eng Question parlementaire 
schonn och en éischte Suivi kann hunn, 
wou dann déi zoustänneg Ministeren, de 
Wirtschafts- an den Aarbechtsminister 
kënnen och aus den Tripartites sidérur-
gies, wou virun 3 oder 4 Méint déi lescht 
Sitzung war, kënnen déi noutwenneg 
Äntwerte ginn. 
Ech denken, datt mer eis an deenen zwou 
Motioune wéi se hei leien, erëmfannen. 
Ech denken, dat eenzegt wat mer misste 
vläicht eng Kéier iwwerfraktionell disku-
téieren, dat wier d’Geschicht vun der 
Taxe. Ech weess elo net ob mer haut 
kënnen iwwert d’Taxe eis eens ginn 
iwwerfraktionell, mä ech wéilt awer e 
wichtegt Zeechen, an dat ass dass awer 
hei aus dem Gemengerot Unanimitéit an 
där doter Fro erausgeet, well nëmme wa 
mer hei unanime elo zu där doter Proble-
matik eis ausschwätzen, geet och e wich-
tegt positiivt Signal eraus. Duerfir denken 
ech, Här Bernard, wann Dir drop bestitt 
datt Är Motioun soll ofgestëmmt ginn, 
also d’Majoritéitsparteie bestinn natier-
lech och op de Vote vun hirer Motioun, 
ech denken, dass mer eis awer am Grond-
saz an an de Grondideeën an an de 
Grondsuergen erëmfannen. Ech mengen, 
all déi Froen déi mir opwerfen an eiser 
Motioun, dat sinn der déi Dir an Ärer 
Interpellatioun och opgeworf hutt, an 
dass mer vläicht d’Fro vun der Taxe géin-
gen ausklameren, an dass mer eng Com-
mission jointe Stadentwécklung/Finanzen 
zu deem Punkt géingen organiséieren an 
dann do en Avis dem Schäfferot doriwwer 
géinge ginn an dat da le moment venu 
vläicht nach eng Kéier an enger nächster 
Gemengerotssitzung bréngen. Mä da 
kéinte mer awer zwou Motiounen 
unanime stëmmen an dat wier e wich-
tegt positiivt Zeeche fir déi Leit wou mer 
awer am Hannerkapp hunn. An d’Buer-
germeeschtesch huet et gesot, do hänke 
Familljen drun an ech denken, mir als 
Politiker mussen awer hei d’Solidaritéit 
unanime ausdrécken. Wann dat e Kom-
promëss ass, Här Bernard, dat géing ech 
vun Ärer Säit ganz respektabel fannen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sinn nach weider Wuertmeldungen do 
iert mer den Interpellant ...”

Zénon Bernard (KPL): „Kann ech 
kuerz drop äntweren?”

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ah, Dir wëllt direkt doropper äntweren. 
Wëllt Dir vläicht nach déi aner ofwaar-
den, Här Bernard?“

Zénon Bernard (KPL): „Jo, dat ass bes-
ser.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Baum hat sech gemellt an och 
den Här Zwally.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter, och Merci 
dem Här Bernard fir dës Interpellatioun 
mat enger Motioun. Ech wéilt vläicht e 
puer Gedanken äusseren, eng ganz 
Rëtsch Saache si scho gesot ginn. Ech 
wéilt vläicht nach e puer Gedanke bäi-
flécken an do usetze wou och den Här 
Codello ugesat huet, nämlech datt et eng 
Fro ass déi um Niveau vun der Grouss-
regioun ze beäntwerten ass. Déi Siten, 
déi am Moment betraff sinn, dat ass Flo-
range a virdru scho Gonderange, Léck, 
Schëffleng a Rodange. An déi Territoiren 
déi betraff sinn an déi Leit déi dovunner 
betraff sinn, liewen, hunn eng gemein-
sam Geschicht an och eng gemeinsam 
Traditioun mat der Sidérurgie a bilden 
och, mengen ech, eppes Homogenes. 
Dat, wat Mittal mécht, a firwat mer elo 
och déi Situatioun hu vun de Schléissun-
gen, an do sinn ech net ganz mat aver-
stane mat dem Gesotenen, datt et just 
eng Fro, net just, dat hutt Dir och net 
gesot, mä datt d’Baisse vun der Demande 
een entscheedende Faktor ass. Ech 
mengen een entscheedende Faktor ass, 
datt Mittal eng Politik bedreift déi 
bewosst Sitën aus sengem eegene Kon-
zern géinteneen ausspillt an datt dat ee 
vun den Haaptpunkten ass, firwat Sitë 
wou d’Gewerkschafte gewisen hunn, datt 
se alleguerte fir sech rentabel kéinte sinn, 
wou Etudë gemaach gi sinn, déi dat ganz 
kloer beleeën, firwat se awer zou 
gemaach ginn a firwat et just eng 
Geschicht vu Financiarisatioun vun deem 
Betrib ass, dee sech ewech beweegt vum 
Industriekapitalismus hin zu engem reng 
finanzkapitalistesch operéierenden. An 
dat wou den Här Codello och Recht huet 
an ugeschwat huet, et gëtt d’Verantwor-
tung vun der ëffentlecher Hand an 
deenen dräi Länner déi och zum Deel 
Bewosstsinn duerfir entwéckelt hunn. 
Den Här Codello huet och gesot, datt 
d’Ministeren zesumme komm sinn, datt 
d’Parlamentspresidenten zesumme komm 
sinn, eng gemeinsam Resolutioun votéiert 
hunn, déi alleguer an eng Richtung ginn, 
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nämlech datt ee verstäerkt zesumme 
schaffe muss, also de Gedanke vun der 
Kooperatioun deem entgéint stellt wat 
Mittal am Moment mécht, nämlech déi 
blann Konkurrenz, ee géint deen aneren. 
An do ass effektiv politesche Volontaris-
mus gefuerdert, fir deem entgéint ze 
wierken, deem blanne Konkurrenzdenken 
a méi kooperativ ze schaffen. 
An et geet och drëm e Kräfteverhältnis 
hierzestellen. E Kräfteverhältnis, wou déi 
belsch an déi franséisch Regierung zumin-
dest an hiren Aussoen oppe Méiglechkeet 
gelooss hu vun enger ëffentlecher Inter-
ventioun déi dann doropshin kéint zu 
engem kooperativen Handelen an der 
Groussregioun féieren. Ech hu meng 
Bedenken oder bedaueren datt esou Aus-
soe vum Lëtzebuerger Wirtschaftsminister 
an där Kloerheet op jidde Fall nach net 
komm sinn. Well et gi Beispiller wou en 
ëffentlechen Afloss dee ganz staark ass an 
enger privater Gesellschaft, wou iwwre-
gens Mittal och mat bedeelegt ass zu 
30%, nämlech Saarstahl, awer ebe just zu 
30%. A Saarstahl huet déiselwecht kon-
junkturell Problemer wéi déi ganz Sidé-
rurgie, just et ass d’ëffentlech Hand déi 
den Afloss drop huet firwat et esou ass, 
datt d’Saarstahl am Moment keng Leit 
entléisst, datt Saarstahl hir Beneficer déi 
se an de Joere virdru gemaach hunn, op 
d’Säit geluecht huet a fir esou kënne 
kuerzfristeg konjunkturell Defiziter wéi se 
am Moment bestinn auszegläichen. An 
ech mengen datt dat eng wichteg Rich-
tung ass an déi ee misst goen a fir déi 
d’ailleurs och d’Gewerkschaften plädéie-
ren. 
Ech hunn et virdru gesot, wann een dann 
op déi zwee Sitë konkret ageet hei zu 
Esch, also Schëffleng a Belval, denken ech 
datt een zu Schëffleng zwou Saache soe 
muss. Dat eent ass, et ass eben net 
nëmmen d’Baisse vun der Demande, well 
déi Demande ass och Resultat vu poli-
tesche Prozesser vun enger Austeritéits-
politik a ganz Europa wou ëffentlech Aus-
gaben zréckgeschrauft ginn, déi natier-
lech dann och Repercussiounen hunn op 
d’real Economie. Dat soen net ech, dat 
hunn ech elo wéini geliest, datt de Michel 
Wurth dat als een Argument ginn huet 
firwat de Chiffres d’affaires erofgaangen 
ass. Dat heescht eng feelend ëffentlech 
Ausgabepolitik. An da gëtt et déi ëmmer 
erëm gär zitéiert Etude Laplace, déi 
zesumme vu Mittal mat der Regierung a 
mat de Gewerkschaften an Optrag ginn 
ass an aus där ganz kloer erausgeet, datt 
mat ganz klengen Investitiounen an 
Héicht vu 6-7 Mio €, Schëffleng kéint 
fonctionnéieren. Fonctionnéieren am 
Sënn datt Schëffleng erëm ka Gewënner 
ofwerfen a wann een dat bedenkt a 

bedenkt wat dat fir déi ganz Minettre-
gioun vun Aarbechtsplazen a vun indus-
trieller Aktivitéit bedeit, mengen ech, datt 
dat eppes ass wou d’Regierung awer och 
d’Zivilgesellschaft, d’Gewerkschaften an 
och d’Gemengeréit mussen Drock maa-
chen, datt déi Investissementer kënne 
stattfannen.
An dann en zweete Punkt wat Esch/Bel-
val, wat den Här Bernard kuerz virdrun 
ugeschwat huet, betrëfft. Esch/Belval 
huet de Virdeel, datt e bis viru kuerzem 
nach no engem onheemlech erfollegräi-
che Prinzip fonctionnéiert huet an och 
weider fonctionnéiere kéint a vun deem 
Esch och direkt a senger eegener Ent-
wécklung profitéiere kéint. Dat ass den 
Zyklus Recherche, Innovatioun a Produk-
tioun an duerfir ginn do och Produiten 
hirgestallt, weider hirgestallt déi e ganz 
héije Mehrwert hunn. 
Dëst gesot, Madame Buergermeeschter, 
ënnerstëtzen ech dem Här Codello säin 
Ënnersträiche vun der Wichtegkeet datt 
et eng Fro ass déi d’Groussregioun 
betrëfft an datt een och iwwert deen 
Niveau muss nodenke wann ee wierklech 
wëll eng kooperativ, iwwerregional Indus-
triepolitik maachen. Ech mengen awer 
och, datt déi zwou Motioune sech net 
ausschléissen. Et ass net u mir fir Propo-
sen ze maache wéi een dat mat der Taxe 
kéint esou formuléieren, datt et eventuell 
deenen zwee Interpellante géif gefalen, 
mä ech mengen, datt do awer eppes 
méiglech wier. Dat eenzegt wat ech géif 
den Här Bernard froen, dat ass am véier-
ten Tiret: ‘invite le collège échevinal’, 
ënnerstëtzen ech, ‘de crééer un comité 
de suivi de l’évolution industrielle com-
posé de représentants des partis poli-
tiques, de représentants des syndicats et 
de l’association’, de Geschäftsverband. 
Nee, ech mengen, datt et méi wichteg 
wier, datt ee vläicht d’Idee vum 
Ge schäftsverband méi allgemeng géif 
formuléieren a géif soen, Société civile. 
Grad wann een en vue dovunner ass wat 
den Här Codello gesot huet, datt et méi 
eppes Grousses ass wéi just Esch. Duerfir 
wier dat meng Propos datt een ACAIE 
géif duerch Société civile ersetzen. 
Soss, mengen ech, datt vun eiser Säit aus 
déi zwou Motiounen allen zwee esou 
unhuelbar sinn. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Interpellant, ah nee, entschëllegt. 
Den Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech mengen, dass 
mer och hei wollte félicitéieren, dass dat 
heiten op den Ordre du jour komm ass. 
Ech sinn der Meenung, dass et awer an 

där Form, esou wéi mer elo hei disku-
téieren, ze spéit komm ass. Wéi d’Diskus-
siounen ugaange sinn, haaptsächlech 
schonn deene verschiddene Komponente 
wat deen neie Lux ubelaangt, de Lux 
2016, hätte mer dat dote kënne méi 
intensiv maachen. An da mengen ech 
och, dass déi Pabeieren déi dann nach 
aktuell waren, an do wou mir dann hätt 
kënne mol Afloss huelen an datt déi nach 
méi waarm gewiescht sinn an der 
Ëmsetzung, an dass een do hätt kënne 
wierklech en Avis ginn als Escher, respek-
tiv och als regional Ausriichtung wéi déi 
déi mer elo haut kënne maachen.
Ech wollt awer hei soen, dass als een 
deen elo 40 Joer laang an der Stolindus-
trie geschafft huet, villes vun deem wat 
och de Lux 2016 a respektiv och déi stra-
tegesch Ausleeung vun der neier Firma 
wat virdrun Arbed war, herno Arbed/
Arcelor ginn ass an herno Arcelor/Mittal, 
dass do net vill Neies dra komm ass. Et 
muss ee wëssen, dass bei esou Fusiounen, 
grousse Fusiounen déi komm sinn, 
ëmmer erëm Friemkapital mat dra war, 
an dass och op deen ëmmer erëm ver-
schidde Produktiounsanlage zesumme 
geluecht gi sinn. Well wann een dat 
doten ausriicht a sech eng Strategie 
zurecht leet, sief dat um Niveau vun der 
Arbed, sief dat um Niveau vun Arcelor, 
Arbed Arcelor/Mittal, wat deemools och 
Usinor war, wou awer haaptsächlech am 
Flaachprodukt bekannt war a bal iwwer 
90% vun hire Produkter doranner haten, 
dass do an deenen Iwwerleeungen, stra-
tegesch neien Iwwerleeungen och do 
Verhandlunge gefouert gi si wou Siten hu 
missten zougemaach ginn a wou och 
gläichfalls anerer hu missten nei gebaut 
ginn, fir dat elo mol lokal an engem euro-
päesche Kontext kënnen ze gesinn.
Ech wollt och soen, dass deen neie Patron 
deen et jo gëtt, Arcelor/Mittal, jo awer 
weltwäit dee gréisste Produzent ginn. 
Wat bedeit dat? Ech mengen, wann een 
d’Zuele kuckt an et kuckt een dat mol 
wierklech méi no, da gesäit een dass 
eigentlech Arcelor/Mittal mat 280.000 
Ugestallter weltwäit a 60 Länner aktiv ass, 
domatter verbonne wat d’Stolindustrie 
eleng ubelaangt, nëmme 6% vum Welt-
marché bedeit. Dat heescht, Arcelor/Mit-
tal als dee gréisste Produzent wat de Stol-
marché ubelaangt, nëmme 6% vum Stol-
maart. Also och do wollt ech dat awer 
mol eng Kéier soe fir ze wëssen, a wat fir 
enger Diskussioun dass mer eis hei 
beweege wa mer deelweis Wirtschaftspo-
litik wëlle gestallten an och Fuerderunge 
wëlle maachen. 
Ech mengen hei am Land, an dat wëll 
ech awer och ganz kloer soen, hu mir 
eng Gegebenheet, déi mer säit jeeher 
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ëmmer hunn, dat ass déi Affaire vum 
zesumme schaffen, zesummen disku-
téieren an och versichen zesummen, 
gemeinsam Léisungen ze fannen. Do ass 
de Modell vun der Tripartite entstanen. 
Deen ass entstane well an deenen eenzel-
nen Dialogen, zu deenen eenzelne 
Chamberen déi Responsabilitéiten haten, 
Leit waren déi dat als wichteg empfonnt 
hunn a mir als klengt Land hunn natier-
lech an eiser Ausriichtung aner Iwwer-
leeungen ze maache wéi d’Fransousen, 
wéi dat an der Belsch de Fall ass oder wéi 
dat an Däitschland de Fall ass. Dat Instru-
ment wat mer eis ginn hunn, huet sozial 
fonctionnéiert. E war domatter verbon-
nen, dass mer ëmmer erëm Plans indus-
triels gefrot hunn, déi d’Ausriichtungen 
am ganze gesot hunn. Domatter verbon-
ne sinn dann och d’Modernisatiounen. 
D’Modernisatiounen, zesumme mat neie 
Planifikatiounen an Ofbau vu Leit, wat 
selbstverständlech ëmmer bedauerlech 
ass, huet awer och doranner bestanen, 
dat muss een och soen, dass d’Produk-
tioun eigentlech net an den Tonnage 
esou extrem erofgaangen ass. Dat ass lei-
der mol déi Komponent déi een 
erëmfënnt, dass am Laf vun 30 Joer, mir 
sëtzen och haut do mam Computer do 
ze spille par rapport zu deenen déi fréier 
iergendwou geschafft hunn, hu se 
iergendwou op enger Schreifmaschinn 
nach mat ville Bleue sech missten erëm-
ploen. Also och do muss ee bedenken, 
dass en industrielle Wee zu der ganzer 
Ausriichtung och do nei Momenter 
komm sinn, an dass och op deem Wee 
huet missten Adaptatioune gemaach 
ginn. Also d’Produktioun als Ganzes ass u 
sech nach net esou drastesch erofgefall 
par rapport zu deem wat den Ofbau vun 
de Leit ubelaangt.
Mir hunn am ganzen, wat d’Instrument 
vun der Tripartite ubelaangt, jo awer ver-
schidde Scenarien opgelëscht wou mer 
eis gesot hunn, wa mer ëffentlech Gelder 
wëllen do investéieren, dann hätte mer 
awer och gären, dass Resultater eraus-
kommen. Domatter verbonnen ass deen 
Deel CDR deen Dir alleguerte kennt, wat 
u sech awer och erëm en Instrument ass 
deen eigentlech an deene leschte Joeren 
ausgewielt gi war fir de Maintien dans 
l’emploi ze maachen. Also et si jo och do 
aner Iwwerleeunge wat den CDR ube-
laangt, déi u sech hu misste geholl gi fir 
d’Leit an hirer Aarbecht ze halen a Gott 
säi Dank, ech mengen alleguerten déi 
Leit déi kënne vun deem dote profitéie-
ren, sinn zefridde mat där Affaire Tripar-
tite, sinn zefridde mat den Aushandlun-
gen tëschent deenen 3 Partner wat déi 
sozial Ofsécherung ubelaangt a sinn och 
der Meenung, dass nach wie vor nach 

ëmmer Handlungsbedarf ass. Ech sinn u 
sech mat engem Volet d’accord, deen 
och hei diskutéiert gëtt. Dat hu mer 
selwer mat erlieft, Madame Buerger-
meeschter, Dir hutt dat och selwer mat 
erlieft wéi mer um Belval 2007 de Cente-
naire gefeiert hunn, nodeem mir dann 
esou gentil waren, an dat an eiser Tradi-
tioun och ass, well mer un deem Ganzen 
hänken, e Kado iwwerreecht ginn ass, net 
méi spéit wéi eng Woch duerno ass Mit-
tal komm an huet deklaréiert, dass se 
wëlle Siten zou maachen oder op 
d’mannst wëllen amotte fir eng onbe-
stëmmten Zäit. Ech mengen, dat ënner-
sträicht eigentlech déi Politik déi mir net 
wëllen. Déi Lëtzebuerg net wëll, déi d’Re-
gierung net wëll, déi d’Gewerkschaften 
net wëllen an déi d’Leit op kee Fall 
wëllen. Mir sinn der Meenung, dass wann 
een esou Engagementer huet, an dat ass 
senger Zäit beim Accord och ënnerstrach 
ginn, dass wa regional Identitéiten do 
sinn, wa regional Gegebenheeten do sinn 
innerhalb vun Europa oder och Landes-
initiative sollen do sinn, da sollen déi res-
pektéiert ginn a berücksichtegt ginn. 
Allerdéngs ass de Versteesdemech zu där 
doter Approche beim Här Mittal an och 
bei deenen déi ganz oft d’Führung hunn, 
eng aner. Elo kann ee soen, jo, dat ass 
nun eben emol esou wann ee weltwäit 
agéiert, mä mir hunn op jidde Fall mat 
der Ausriichtung, esou wéi dat elo am 
Moment geschitt, e Problem. 
Zousätzlech, Madame Buergermeeschter, 
wollt ech awer och soen, dass mer jo 
awer hei an der Logik vun der Tripartite 
mat deene Garantien déi mer gären hät-
ten, et net ka sinn, dass do nach e Kollek-
tivvertrag einfach esou suppriméiert gëtt 
oder gekënnegt gëtt. Mir hunn zwar eng 
Gesetzgebung déi dat doten erlaabt, sinn 
awer der Meenung dass dat awer e 
schwieregen, e ganz schwieregen Deel 
ass vun esou enger Garantie, an dass et 
wichteg fir eis ass, dass mer an eisen 
Iwwerleeungen déi mir säit jeeher maa-
chen, déi sozialpolitesch Iwwerleeunge fir 
dem Mënsch ze hëllefen andeem wat hie 
kann als Zukunft garantéiert kréien, dass 
déi muss bleiwen.
Elo hu mer deen Deel Engagement 
Regierung an och dat wat elo vun Initia-
tive geholl gi sinn um Niveau vun Euro-
pa. Um Niveau vun Europa muss een 
erkennen, dass et do och e Grupp gëtt 
deen Eurofair heescht, an dass een och 
muss wëssen, dass et an der Kommis-
sioun selwer Leit ginn déi och Sidérurgie 
mat ënnerstëtzen, respektiv och musse 
kucken, dass dat virun evoluéiert. Ma hei 
ass dat dote gemaach ginn. Et ass eng 
Initiativ geholl gi vum franséische Minis-
ter, zesummen och mam belsche respek-

tiv mam lëtzebuergeschen. Ech sinn der 
Meenung, dass déi Initiativ gutt ass. Et 
muss een awer och erkennen, dass wann 
een higeet, och bei de Fransousen, ech 
kommen elo op deen Deel Florange 
zréck, an et mécht een do eng Initiativ, 
an et gëtt een eng Propositioun eraus 
andeem ee seet, aus techneschen, oder 
wéi och ëmmer, aus zukunftstechneschen 
Iwwerleeungen, andeem ee seet, majo 
wann Dir an deenen nächste 60 Deeg en 
neie Propriétaire fannt dee bereet ass een 
Deel vun enger Anlag ze iwwerhuelen, 
deen déi iwwerhëlt, also entschëllegt, dat 
sinn awer Saachen déi sinn an engem 
Plan industriel, esou wéi mir se kennen, 
einfach net drobar. An esou enger Solu-
tioun ass dat nëmmen eng Deelléisung. 
Ma wa keng Strategie derhannert hänkt, 
a mir kënnen dat als Stad och net. Et 
muss een och iwwerleeën, et kann een 
dat net esou maachen, och net esou 
soen. 
Dann hutt Dir hei gesot, dass et gutt wier 
wa mer eis regional, iwwerregional géifen 
domatter befaassen. Ech wëll drop 
opmierksam maachen, dass mer am Land 
selwer schonn eenzel Institutiounen 
hunn, notamment deen Deel vun der Tri-
partite, wou vereenzelt Comitéen dra 
sinn déi dat dote wierklech à la source 
kënne suivéieren. Also dat sinn effektiv 
och déi, an ech géif bieden, dass wa mer 
dat heiten elo nëmme just maache fir an 
d’Fënster ze stellen a keng Struktur 
dohannert stellen, déi och wierklech 
fonctionnéieren an deem wat mer da 
wëlle maachen an och d’Zilsetzungen 
déiselwecht sinn, da mussen et Zilsetzun-
ge sinn, mat deenen déi Leit eigentlech 
an der iwwergeuerdneter Struktur hir 
Décisioune parlamentaresch mussen hue-
len, nëmmen als Avis kënne gëllen an da 
wiere mir och bereet dat doten an deem 
Sënn mat ze ënnerstëtzen. Wéi gesot, et 
däerf keng Contrainte gi par rapport zu 
deem wat mir hei an eise parlamentare-
sche Kommissiounen, respektiv a Regie-
rungskommissioune festgeluecht hunn zu 
der Diskussioun wat de Lux 2016 a wat 
och déi Moossnamen ubelaangt. 
Ech mengen dat wollt ech u sech als dat 
soen. An dann, ech maache mer elo 
bestëmmt keng Frënn domatter, mä wa 
mer awer de Gedanke féiere vun der Soli-
daritéit, ech mengen awer dass mer awer 
um Niveau vun de Gewerkschaften hei zu 
Lëtzebuerg Solidaritéit brauchen. Mir 
sinn awer gutt an der Diskussioun a mir 
sinn och gutt an deem wat mer fuerde-
ren, mä wa mer natierlech politesch dat 
dote fuerderen, da kann ech domatter 
d’accord sinn, dass mer dat kënne maa-
che mat deenen Avisen. Awer ech géif 
awer och hei e waarmen Appel maachen, 
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well d’Problematik déi selwecht ass an 
net eng aner, dass och do misst gekuckt 
ginn op d’mannst wat déi eenzel Avisen 
ubelaangt zu deenen eenzelne Kommis-
siounen, dass déi och sollen op de Wee 
goe vun enger fonctionnéiernder Asbl, 
déi ass et ginn, Sidérurgie Asbl ass et 
ginn, wéi verschidde Leit do waren déi 
gäre bereet ware fir een deem aneren 
nozelauschteren, fir Léisunge virzeschlo-
en. An dofir mäin Appel och nach eng 
Kéier. Et geet net duer, dass mir hei poli-
tesch Messagen, mä et misst awer och 
esou sinn, dass gewerkschaftsméisseg hei 
am Land ee misst op de Wee goe fir dat 
kënnen ze maachen.
Jo, wat d’Motiounen als solches ube-
laangt. Déi zwou sinn, ech géif déi vun 
der LSAP, LSAP Motioun déi wou elo do 
ass, an déi Gréng, et steet elo net um 
Ziedel, dofir wollt ech dat awer nach eng 
Kéier bemierken – ass vergiess ginn, ok – 
éischter ënnerstëtze wéi elo déi vun dem 
Här Bernard. Och wann eenzel Deeler dra 
sinn déi richteg sinn, déi konkordéieren 
och mat deem wat Dir als LSAP/Déi 
Gréng hei an d’Motioun eraginn, esou 
dass ech der Meenung, dass mir op jidde 
Fall déi vun der sozialistescher/Déi Gréng 
kënne mat ënnerstëtzen a wann dann 
och nach Deeler sollten dra si vun dem 
Kolleg Zénon Bernard, da wäerte mer dat 
selbstverständlech och esou mat ënner-
stëtzen.
An deem Sënn soen ech Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Den Här Knaff wann 
ech gelift.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Jo, Madame 
Buergermeeschter, just ee Wuert. Et ass 
elo scho vill gesot ginn, ech wollt just 
soen, datt mir och inquiet sinn iwwert 
d’Evolutioun déi Mittal hei zu Lëtzebuerg 
awer och am noen Ausland ageschloen 
huet. Den Här Codello huet scho méi 
laang doropper geäntwert, den Här 
Zwally och, ech wëll elo net erëm dat 
selwecht paraphraséieren, just fir ze soen, 
datt bei de Motioune mer wäerten d’Mo-
tioun vun der Majoritéit ënnerstëtze well 
se méi komplett ass. Well se méi och op 
dat mënschlecht Leed wat mat där gan-
zer Saach zesummenhänkt, well se méi 
doropper ageet a well déi Geschicht an 
där anerer Motioun, déi Geschicht mat 
deenen Taxen. Ech mengen net, datt dat 
d’Solutioun ass wéi een hei dozou ka 
kommen, datt weider Industrie zu Lëtze-
buerg ass. Ech mengen net datt dat de 
Wee ass an deene Betriber erëm iergend-
wou do nach mat Taxe belaaschten. Ech 
mengen net, datt dat dee richtege Wee 
ass. Dofir géif ech d’Motioun vun der 

LSAP an deene Grénge stëmmen. Ech 
weess net wie se nach ënnerstëtzt an déi 
vun der KP géif ech net stëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Knaff. Ech mengen et si soss 
keng Wuertmeldunge méi do. Ajo, nach, 
jo jo.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Ech mengen, 
wann Dir mer nach eng Kéier d’Wuert 
gitt, do steet an där Motioun soucieux de 
la, an iergendengem Tiret, soucieux de la 
suppression d’une cinquantaine d’em-
plois, dat ass net franséisch, dat ass net 
dat wat Dir wëllt soen. Dir wëllt soe wann 
Dir soucieux de la suppression, dann ass 
et wéi wann Dir da particulièrement Iech 
géif nach Méi gi fir se ze suppriméieren.“

Daniel Codello (LSAP): „Gitt eis e bes-
seren...“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Jo, ech hu 
kee bessert elo direkt. Jo, inquiète vläicht 
am plaz suppression.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt, majo dann huet den Interpellant 
d’Wuert.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci. Ech hu 
mat ganz vill Opmierksamkeet deene 
Stellungnamen nogelauschtert. Ech 
schécke viraus, dat wat mech freet dat 
ass, dass d’Madame Buergermeeschter 
och d’Drénglechkeet an och d’Noutwen-
negkeet vun där Diskussioun hei am 
Gemengerot ënnerstrach huet. 
Dat wat mech freet, dat ass, dass eigent-
lech ausser e puer Detailer an ausser dem 
Här Knaff, deen natierlech a sengem Rôle 
ass am Numm vun der DP, keng wesent-
lech politesch ekonomesch a sozial Wid-
derstänn géint d’Motioun do sinn déi ech 
hei am Numm vu menger Partei virge-
droen hunn. 
Ech menge just dat hei. Ech faasse mech 
och kuerz. Ech hat d’Ae genuch kuerz vir-
dru wou ech alles erkläert hunn. Ech soen 
dat hei awer ganz däitlech. Den Här Mit-
tal huet eis vun Ufank u bedrunn a 
belunn a mir stinn elo virum Schierbe-
lekoup deen hie provozéiert huet. Ech hu 
mam Här Mittal näischt gemeinsam. A 
wann ech vum Klassestandpunkt dat aus 
soen, dann ass dat ganz klip a kloer. 
Zweetens, ech menge mir sollen, ech 
versti wann Dir schwätzt vun iwwerregio-
naler Solidaritéit an ech sinn och ganz 
d’accord domat. Ech ënnerstëtzen all soli-
daresch Aktioun déi d’Aarbechter an 
d’Aarbechterinne vu Florange, Léck an 
esou viru brauchen. Ech sinn awer der 
Meenung, mir sollen elo mol hei eis Lek-

tioun maachen. An dat maache wat mir 
als Gemengerot vun Esch maache kënnen 
um Territoire vun eiser Stad wou mer 
d’Responsabilitéit hunn, besonnesch da 
wa 95% vun deem Wierk um Territoire 
vun der Stad Esch leien. Ech betounen 
awer, d’Solidaritéit vun der kommuniste-
scher Partei a vu mir ass natierlech och fir 
d’Aarbechter déi Säit der Grenz. Florange 
ass e regelrechte Skandal. Belunn a bedru 
gi se a se si souguer belunn a bedru gi 
vum Här Valls, dee stellvertriedende, dee 
stellvertriedend fir d’Regierung do war an 
deen den – entschëllegt, den Här Monte-
bourg, entschëllegt ech hu mech ver-
schwat – dee stellvertriedend fir d’Regie-
rung do de Leit Illusioune gemaach huet, 
obwuel hie keng Garantien hat. 
Zweetens, sinn ech der Meenung, ech 
ënnerstëtzen déi Propositioun vum Här 
Baum, amplaz ACAIE ze soen, Société 
civile ze soen. Ech mengen hien huet 
Recht, am Fong geholl, dat gëtt der 
Saach méi e breede Charakter. Soss halen 
ech déi Motioun tel quel oprecht an ech 
hätt gär, dass de Gemengerot en âme et 
conscience doriwwer ofstëmmt.
Ech soen nach e Wuert iwwert d’Motioun 
vun der sozialistesch grénger Majoritéit. 
Déi Motioun ass mir ganz sympathesch. 
Wann ech awer dat konkret a menger 
Motioun nach berücksichtegen, da sinn 
ech der Meenung, dass soll eng Diskus-
sioun hei an de Gemengerot kommen 
iwwert d’Taxatioun vun esou Industrieter-
rainen an nächster Zukunft. Well do kën-
ne mer, mengen ech, e Konsens fannen. 
Ech sinn och d’accord, den Här Codello 
huet gemengt, dat soll ee fir d’éischt an 
d’Kommissioun bréngen. Selbst-
verständlech, firwat net, an dann eng 
Diskussioun heiriwwer féieren, well da 
kënne mer konkret Aktioune geschlossen 
hei beschléissen. An ech halen och duer-
fir meng Motioun oprecht, stëmmen net 
géint déi vun der LSAP/Déi Gréng. Ech 
wäert déi och ënnerstëtzen, mä fir 
d’éischt halen ech mer op dass déi déi 
ech deponéiert hunn, ofgestëmmt gëtt.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. Majo da kéime mer 
an där doter Logik fir d’éischt zur Ofstëm-
mung vun Ärer Motioun an dann zu der 
Ofstëmmung vun der Majoritéitsmo-
tioun.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 
– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
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Spautz – M. Jean Tonnar – M. André 
Zwally
Le Conseil Communal approuve par 3 
voix oui, 1 voix non et 8 abstentions 
la motion du KPL.
Ont voté oui, les conseillers Baum, Ber-
nard et Johanns. Le conseiller Knaff a 
voté non. Se sont abstenus Mme le 
bourgmestre Mutsch, les échevins Hin-
terscheid, Spautz et Tonnar ainsi que 
les conseillers Codello, Kox, Maroldt et 
Zwally.
Le texte de la motion:
Le Conseil communal de la Ville 
d’Esch-sur-Alzette,
- Considérant que la mainmise de Mit-

tal sur Arcelor a été le résultat d’une 
OPA hostile, financée par les banques 
en vue de s’emparer des liquidités et 
réserves importantes d’Arcelor;

- Considérant que toute l’opération 
avait donc un caractère essentielle-
ment spéculatif, manquant de straté-
gie industrielle;

- Considérant que par conséquent la 
nouvelle société a été plombée dès le 
début par des dettes importantes;

- Considérant que par la suite aucun 
investissement stratégique n’a été 
effectué, le train moyen de Belval 
datant encore de l’époque d’Arcelor;

- Considérant qu’au contraire Mittal a 
vendu Paul Wurth SA, le fleuron de la 
recherche industrielle dans le domai-
ne de la sidérurgie, d’où étaient 
issues maintes technologies inno-
vantes;

- Considérant que la fermeture de 
l’usine de Schifflange constitue un 
préjudice important pour la ville 
d’Esch-sur-Alzette;

invite le Collège des Bourgmestre et 
Echevins

-  À faire appel à sa représen-
tante à la Chambre des Députés ainsi 
qu’à tous les députés de la circons-
cription du Sud de prendre sur le 
plan national une attitude ferme 
contre toute politique de désindus-
trialisation et de financiarisation de 
l’économie luxembourgeoise;

- D’introduire une taxe calquée sur 
celle frappant les maison vides et les 
terrains à bâtir non utilisés et s’ap-
pliquant sur les terrains industriels, 
sur lesquels les activités ont été arrê-
tés;

- De soutenir toute initiative allant 
dans la direction d’investissements 
dans le secteur productif;

- De créer un comité de suivi de l’évo-
lution industrielle composé de repré-
sentants des partis politiques, des 
représentants des syndicats et des 
sociétés civiles;

- De stimuler une collaboration étroite 
et solidaire entre les communes du 
Sud afin de garantir une opposition 
forte à tout démantèlement de notre 
industrie créant des plus-values.

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – M. Mike Hansen – 
Mme Annette Hildgen – M. Henri Hin-
terscheid – M. Théid Johanns – M. 
Pierre-Marc Knaff – M. Martin Kox – 
M. Frunnes Maroldt – Mme Lydia 
Mutsch – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la motion de la majorité.
Texte de la motion:
Le Conseil communal de la Ville 
d’Esch-sur-Alzette,
- manifestant sa solidarité et son sou-

tien à tous les travailleurs et à leurs 
familles, au Luxembourg et à l’étran-
ger et comprenant leur angoisse;

- tenant compte des efforts des tra-
vailleurs et des syndicats en accep-
tant le gel des salaires et la “flexibili-
té”;

- rappellant le non-respect des accords 
conclus d’Arcelor-Mittal dans le pas-
sé, quant au respect des accords 
conclus avec ses partenaires;

- constatant la situation difficile sur le 
marché de l’acier;

- considérant les investissements d’Ar-
celor-Mittal à hauteur de 150 mil-
lions d’Euros annoncés dans le cadre 
du plan Lux2016;

- saluant la création du «Haut Comité 
pour le soutien, le développement et 
la promotion de l’Industrie au 
Luxembourg»;

- s’inquiétant de la prospection de 
1.100 personnes en Cellule de Reclas-
sement à terme au Luxembourg et 
des effets de la baisse de la produc-
tion d’ArcelorMittal sur ses fournis-
seurs et sous-traitants;

- déplorant la baisse continue de l’ef-
fectif sur le site de Schifflange, rame-
né à 16 personnes pour début 2014;

- déplorant fortement la suppression 
d’une cinquantaine d’emplois sur le 
site de Belval prévue pour la période 
2012 – 2014;

- tenant compte des activités de R&D 
menées par ArcelorMittal incluant le 
développement de nouvelles palplan-
ches et procédés de fabrication;

- saluant les investissements à hauteur 
de 200 millions annoncés pour la 
modernisation du site de Belval;

- critiquant de manière ferme la ferme-
ture de sites européens(surtout les 
sites de Florange et de Liège) et de la 
volonté d’ArcelorMittal d’acquérir 

davantage de sites sur des marchés 
émergents;

demande au Collège des Bourgmestre 
et Echevins d’intervenir auprès du 
Gouvernement et d’Arcelor-Mittal afin 
de clarifier les questions suivantes:
- Quel est l’avenir de la société au 

Luxembourg et plus spécifiquement à 
Esch?

- Quelle stratégie le Gouvernement 
poursuit-il pour revaloriser l’industrie 
au Grand-Duché, notamment dans 
la région Sud?

- Quelles actions concrètes sont envi-
sagées dans le cadre de la création 
du «Haut Comité pour le soutien, le 
développement et la promotion de 
l’Industrie au Luxembourg»?

- Quel sera l’avenir du site de Schiff-
lange, situé majoritairement sur le 
territoire de la Ville d’Esch ? (Les 16 
postes auxquels l’effectif sera ramené 
en 2014, ne servent-ils pas en réalité 
à décaler la fermeture définitive pour 
éviter les frais de remise en état du 
site obligatoire après la cessation 
d’activité.)

- Quelles précautions le gouvernement 
entend il prendre pour s’assurer que 
les frais d’assainissement définitive 
ne seront pas a charge de la collecti-
vité et sous quelle forme le gou-
vernement entend il organiser le 
transfert des terrains à la collectivité 
nationale?

- Comment le terrain pourra-t-il le cas 
échéant être réaffecté en collabora-
tion directe avec la Ville d’Esch dans 
une optique de revalorisation indus-
trielle et/ou d’urbanisation?

- Comment s’expliquent les suppres-
sions d’emplois sur le site de Belval 
alors qu’il a été déclaré florissant et 
compétitif ?

- Les activités de recherche et de déve-
loppement n’incluent-elles pas le 
développement de nouveaux produits 
à haute valeur ajoutée pour des sec-
teurs autres que la construction? Les 
procédés de fabrication, incluent-ils 
des technologies innovantes et Les-
quelles ?

- Quelles sont exactement les mesures 
de modernisation qui sont prévues 
sur le site de Belval et dans quelle 
optique stratégique ce site pourra-t-il 
se développer?

- Quelles pistes sont envisagées par le 
gouvernement en cas d’un nouveau 
non-respect des engagements d’Arce-
lor-Mittal?

demande au Collège des Bourgmestre 
et Echevins
- d’organiser, ensemble avec tous les 

acteurs concernés (ministres, dépu-
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tés, maires des communes-sites 
concernées de la Grande Région), 
une réunion commune afin d’élabo-
rer une stratégie commune concer-
nant le futur industriel de la région.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Selbstverständlech däerf jiddweree 
sech...“

Daniel Codello (LSAP): „Här Bernard, 
ech wéilt awer d’Enthalung vu menger 
Fraktioun begrënnen. Dat ass op zwou 
Ursaachen hin. Éischtens feelt eis de Volet 
eben d’Groussregioun an Ärer Motioun, 
deen awer fir eis indispensabel ass, dass 
op deem Niveau soll Aktioune stattfan-
nen a konkret politesch diskutéiert an och 
agéiert ginn.
An en zweete Volet ass, datt an Ärer 
Demande un de Schäfferot der scho vill 
ze vill konkret gi sidd a mir wënschen eis 
do awer nach fir deen een oder anere 
Punkt, zemools d’Taxatioun, fuerdere mer 
awer nach Diskussiounen an den zou-
stännege Kommissiounen an an de Frak-
tiounen. A le moment venu sidd Dir jo als 
Conseiller, hutt Dir jo d’Recht dat doten 
nach eng Kéier op den Ordre du jour ze 
setzen, mä dofir eis Abstentioun als LSAP 
an als, mengen ech als Gréng Fraktioun 
och. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello an och nach eng 
Kéier dem Interpellant. Ech muss eng 
kleng Diskussioun mat Iech féieren iwwert 
den Timing. Bon, ech ginn dovunner aus, 
dass den Här Baum säi Punkt haut wëllt 
diskutéieren. Ech menge mir sinn och 
Demandeur, dass mer do eng Positioun 
vum Gemengerot hunn, mir wäerten 
allerdéngs dann net méi dozou kommen, 
a mer mussen iwwert eis Zäit vun eng 
Auer goe wa mer deen dote Punkt hue-
len. Ech wéilt gär dofir Ären Accord a mir 
wäerten eis dann awer limitéieren drop 
fir d’Personalfroen ze huelen an d’Règle-
ment de la circulation an déi aner Punk-
ten an enger nächster Gemengerots-
sëtzung, an d’Mobilitéit an dann déi aner 
Punkten an enger nächster Gemengerots-
sëtzung.
(Ënnerbriechung vum Här Knaff)
Also elo all déi Punkten déi elo keng 
Urgence hunn, géing ech proposéieren 
ob déi nächst Sëtzung ze huelen. 
(Ënnerbriechung vum Här Knaff)
Also, elo en attendant gi mer dem Här 
Baum d’Wuert. Sidd Dir domatter d’ac-
cord? Mir iwwerschreiden dann eis Zäit. 
Gutt.“

9. Gestion et tarification de 
l’eau: motion; décision (point 
mis à l’ordre du jour par 
Monsieur le Conseiller 
Communal Marc Baum)

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Madame 
Buergermeeschter, Merci fir d’Wuert. Déi 
Motioun an dee Punkt op den Ordre du 
jour hu mer gesat, well eng aktuell 
Debatt leeft iwwert de Waasserpräis. De 
Waasserpräis dee jo schonn an deene 
leschte 5 Joer ëmmer erëm Sujet war an 
et ass eng Aktualitéit dobäi komm, datt 
den Inneminister Halsdorf den 20. 
Dezember d’Gemengen a virun allem 
d’Buergermeeschteren an d’Deputéierten 
opgefuerdert huet, fir Stellung ze huelen 
zu enger Propos vun engem eenheetle-
che Waasserpräis. Dat Dokument wat 
hien entwéckelt huet, dat huet 5 Pisten. 
Am Fong besteet et aus 5 Variante wéi ee 
kéint zu engem eenheetleche Waasser-
präis kommen. Alle 5 besti se doranner, 
datt een eng national Struktur géif scha-
fen. Verschiddener géife ganz kloer 
bedeiten, datt et zu enger Expropria-
tioun, dat ass d’Wuert selwer, vun de 
Gemenge géif kommen an d’Opléisung 
an eng eenheetlech national Struktur. An 
der Vergaangenheet hu schonn eng ganz 
Rëtsch, also an deene leschte Wochen 
hunn eng ganz Rëtsch Gemengeréit 
doriwwer deliberéiert an eng Haltung 
dozou ageholl. Déi Haltung war duerch-
weegs negativ. Als Lénk hu mir duerfir 
eng Motioun eraginn, an deene Gemen-
ge wou mer vertruede sinn, an déi och 
an déi Richtung geet, déi nämlech fuer-
dert datt de Schäfferot vun der jeewei-
leger Gemeng seet Nee zu engem een-
heetleche Waasserpräis verbonne mat 
dem Opruff fir eng europäesch Initiativ a 
Form vun enger Petitioun ze ënner-
stëtzen. 
D’Waasserwierker sinn en Deel vun der 
Gemengenautonomie an d’Waasserwier-
ker si fir déi meeschte Gemengen déi 
lescht industriell Tätegkeet déi d’Gemen-
ge selwer hunn. Esch ass do eng Ausnam. 
Esch huet och nach en Elektrizitéitswierk. 
Esch geréiert de Müll och nach selwer. An 
aner Gemengen ass et net esou. Duerfir 
ass déi Fro vun der Gemengenautonomie 
hei eng aner wéi just, soen ech elo mol, 
esou wéi se oft an der Ëffentlechkeet 
duergestallt gëtt, als e Fetisch vu Gemen-
gemammen oder Gemengepäpp, mä et 
ass eppes wat déi demokratesch Hand-
hab an déi demokratesch Souveränitéit 
vun de gewielte Vertrieder an de Gemen-
ge selwer betrëfft.
D’Gemenge sinn och déi déi bis elo 
d’Waasserversuergung selwer organiséiert 
hunn an dat mat relativ groussem Suc-

cès. D’Proximitéit ass en Argument, 
d’Proximitéit zum Réseau, d’Proximitéit 
zu de Quellen, zum Erschléisse vu Waas-
ser ass eppes wat d’Gemenge méi habili-
téiert wéi eng grouss national Struktur 
mat engem groussen administrative 
Waasserkapp. Et ass awer och esou, datt 
déi Propos vun engem eenheetleche 
Waasserpräis, egal a wéi enger vun deene 
5 Variante virgeschloe ginn ass, géif 
dozou féieren, datt 89% vun der Popula-
tioun hei zu Lëtzebuerg méi en héije 
Waasserpräis géif bezuelen. Zu Esch wier 
et eng Steigerung vu ronn 50%. Dat ass 
an eisen Aen inakzeptabel. An et huet déi 
grouss Gefor a sech, datt wann een e 
gutt ënnerhalent Netz zesumme féiert 
wat bis elo kommunal geréiert ass, 
zesumme féiert zu engem groussen Netz, 
dann ass déi grouss Gefor, datt dat Netz 
iergendwann eng Kéier kommerziellen 
Interêten ënnerläit a kéint liberaliséiert 
ginn, wat esou an där heiter Form wéi et 
am Moment de Fall ass, net ka geschéi-
en. 
Souguer dat Pabeier wat de Minister bei 
seng Explikatioune geluecht huet, kënnt 
selwer zur Konklusioun: ‘s’y ajoute’, ech 
zitéieren, ‘s’y ajoute le risque d’une repri-
se de cet opérateur’, also déi national Ins-
tanz, ‘une reprise de cet opérateur par 
une multinationale, ce qui placerait l’Etat 
en tant qu’autorité de contrôle dans une 
situation peu confortable’. Also d’Regie-
rung selwer gesäit d’Gefor vun enger 
eventueller Liberaliséierung, gesäit se 
selwer vir. Duerfir mengen ech, datt ee 
muss ganz kloer Nee soen, Nee zu där 
doter Aart a Weis fir en eenheetleche 
Waasserpräis ze kréien. 
Déi ganz Diskussioun ass awer eréischt 
entstanen duerch d’Aféierung vun deem 
faméise Käschtendeckungsprinzip an der 
Waasserwirtschaft. Dee Käschten deck-
ungsprinzip deen op anere Beräicher 
schonn applizéiert gëtt, ass e klasseschen 
Trick aus der wirtschaftsliberaler Motten-
kiste deen ëmmer erëm erausgeholl gëtt 
fir eng éischt Stuf ze maache vun enger 
Kommerzialiséierung vu verschiddene 
Servicer déi virdrun d’ëffentlech Hand 
ugebueden huet. Dat ass an eisen Aen 
eng grouss Gefor. A Lëtzebuerg huet an 
der Ëmsetzung vun deem Gesetz, vun där 
Direktiv, vun der Kaderdirektiv vun 2000, 
ass Lëtzebuerg am Gesetz vun 2008 sou-
guer nach méi wäit gaange wéi d’Direktiv 
an huet nieft dem Prinzip vum Pollueur 
payeur, dee mer jo aus der Industrie ken-
nen, wou et drëm geet datt deen deen 
eng industriell Verschmotzung hierstellt, 
datt deen och responsabel ass fir herno 
den Assainissement, huet d’Regierung 
eng nei Kategorie dobäi erfonnt an dat 
ass den Utilisateur payeur. Dovunner 
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stoung an där ursprénglecher Direktiv 
guer näischt dran. De Käschtendeckungs-
prinzip huet iwwerall dozou gefouert, 
datt d’Präisser an d’Luucht gaange sinn. 
Huet iwwerall dozou gefouert, datt 
doduerch datt jiddwereen dee selwechte 
Präis bezilt, besonnesch déi sozial 
schwaach relativ zu hirem Akommes dee 
méi héije Präis dofir bezuelt hunn, woubäi 
et fir déi iewescht Akommesschichten 
dann awer nach ëmmer éischter e Klacks 
war. Duerfir ass an der Vergaangenheet 
och ganz oft iwwert d’Aféierung vun 
engem méi gerechten a méi ökologesche 
Waasserpräis diskutéiert ginn. E Waasser-
präis, dee souwuel a sech selwer sozial 
Critèren dran huet, wéi eng Dimensioun 
vu wat ass effektiv de Prix de revient. Wéi 
awer och en ökologesche Lenkungsme-
chanismus. An där Aart a Weis wéi am 
Moment an deene meeschte Gemengen 
de Waasserpräis berechent gëtt, gëtt et 
zum Beispill dësen ökologesche Len-
kungsmechanismus, datt wierklech d’Ver-
bëtze bestrooft gëtt, iwwerhaapt net. 
Dëst ass awer och ze gesinn am Kader 
vun enger weiderer europäescher Direk-
tiv déi um Instanzewee ass, déi viru 4 
Wochen an der europäescher Parlaments-
kommissioun duerchgewonk ginn ass, 
mat der Oppositioun zwar vun de Grén-
gen, vun de Lénken a vun engem Deel 
vun der Sozialdemokratie, déi Service 
Richtlinnen ...
(Zwëscheriff) 
D’Sozialdemokratie war op deem Punkt 
ellen, elle gespléckt wéi dat och op anere 
Punkten heiansdo de Fall soll sinn – ass se 
duerchgewénkt ginn an dat ass eng Ser-
vicen-Direktiv déi besonnesch fir 
Gemengen immens geféierlech ass. Grad 
däitsch an éisträichesch Gemenge lafe 
Stuerm, well si mat där doter Richtlinn 
riskéieren hir kommunal Wasserwerke 
mussen ze privatiséieren. An de Geescht 
vun där Direktiv ass eendeiteg, e geet an 
eng weider Liberaliséierung vun engem 
vun deenen zentrale Beräicher vun dem 
alldeeglechem Liewen, wat an eisen Ae 
komplett inakzeptabel ass an all déi 
Beweiser, all déi Beispiller déi et ginn, ob 
et Berlin, London ass, iwwerall do wou 
liberaliséiert ginn ass, sinn d’Fuiten an 
d’Luucht gaangen, de Präis ass an 
d’Luucht gaangen. Awer natierlech och 
de Gewënn fir e puer wéineger. An déi 
meeschte Leit hunn einfach misste 
wesentlech méi Sue bezuelen. Et ass eng 
sozial Katastrof gewiescht, déi Liberali-
séierung, an eng ökologesch do wou se 
duerchgefouert ginn ass, wou mat ganz 
ville Suen erëm probéiert gëtt ze rekom-
munaliséieren. 
Duerfir dës Motioun där hiren Inhalt ech 
elo méi oder manner komplett erëmginn 

hunn. Ech hunn awer gesinn, datt d’Ma-
joritéitsparteien oder d’LSAP, d’Majori-
téitsparteien eng aner Motioun propo-
séiert hunn, déi ech geliest hunn an déi 
ech besser fanne wéi meng eegen, well 
an där Motioun ebe justement dra steet, 
datt Piste sollen elaboréiert gi fir e Staffel-
system anzeféiere wat eng fundamental 
Fuerderung ass déi an eiser urspréngle-
cher Motioun net dra war an et ass, wat 
ech och eng ganz wesentlech Verbesse-
rung zu menger eegener Motioun fan-
nen, et steet dran, datt Waasser, d’Grond-
recht op Waasser eppes ass, wat am 
Kader vun der Diskussioun ëm d’Konsti-
tutioun misst an d’Konstitutioun age-
schriwwe ginn. Dëst ass eng formidabel 
Motioun an duerfir géif ech meng zréck-
zéien an duerfir plädéieren d’Motioun 
vun der LSAP ze votéieren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Au vote! 
(Zwëscheruff)
Dir wollt d’Remerciementen entgéint 
huelen. Déi Häre Codello, Maroldt a Kox 
wann ech gelift.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Fir d’aller-
éischt, net nëmme Remerciementen ent-
géint huelen, mä ech mengen dass dat 
heite grad esou wéi déi Interpellatioun 
vum Kolleg Bernard, grad esou wichteg, 
wann net nach méi wichteg ass. An duer-
fir begréisse mer och d’Initiativ vun der 
Lénker Fraktioun, dass se dat haut op den 
Ordre du jour gesat hunn an ech mengen 
den Här Baum huet et gesot, wann ee 
sech an der leschter Zäit esou an den 
Dageszeitungen d’Sitzungsberichter aus 
den eenzelne Gemengeréit am Land 
ugekuckt huet, an ech hu mer se och 
gehalen, fir mech haut e bëssen ze pre-
paréieren, da konnt een esou e Quer-
schnëtt duerch d’Land maachen. Den 
Norden an d’ländlech Gemengen déi jo 
do, ech ka mech un déi eng oder aner 
Titelen, bon, déi zwou Zeitungen déi ech 
mer gehalen hunn, déi sëtzen och elo 
nach hei vertrueden, datt dann do vu 
Solidaritéit vun de Südgemenge gefuer-
dert gëtt an den Nordgemengen, dass 
dach awer deen eenheetleche Waasser-
präis soll kommen. An ech hunn d’éi-
nescht jo beim Abrisud gesot, majo mir 
fuerderen awer déi selwecht Solidaritéit 
dann awer och erëm zréck an den Norde 
wann et mol ëm Sozialstrukture geet. Et 
kann een net elo nëmmen an deem heite 
Kontext e President, en Député maire, 
dee President vun engem Waassersyndi-
kat do uewen ass fir en net wëllen ze 
nennen, mä deen dee gréisste Verfechter 
vun deem eenheetleche Waasserpräis ass, 

dee schonn op engem éischte Syvicols-
kongress senger Zäit vun de Südgemen-
gen, ech géing soe gebeetscht ginn ass 
wéi hie mat där Fuerderung do komm ass 
an ech denke wa mer vu Solidaritéit 
schwätzen, dat sinn awer zwee Feiler déi 
an déi selwecht Richtung weisen. Mir si 
gäre solidaresch mat den Nordgemen-
gen, esou laang si hir Solidaritéit och mat 
eis ausschwätzen an och beweise mol 
wat se do vu Responsabilitéit an deem 
Domaine iwwerhuelen. 
Här Baum, e puer Wuert zu der Entste-
hung vun eiser Motioun. Ech muss Iech 
riicht eraus soen, d’Majoritéitsvertrieder 
hunn ënnerenee geschwat an hu gesot, 
majo eigentlech déi Motioun ass eis och 
sympathesch, mä si huet eis ze vill kom-
plizéiert geschéngt. Se war, d’Tirete 
waren, c’était du lourd, an do hu mer 
geduecht, komm mir schreiwen dach e 
bëssen ...”

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
“Also, wanns du lo fäerdeg bass, da 
stëmmt en se net!”
(Gelaachs)

Daniel Codello (LSAP): „Nee, nee!
Kommt, mir schreiwen dach déi Grond-
gedanken, wou mer eis jo eens sinn, 
komm mir schreiwen dat op e bësse méi 
eng digeste Aart a Weis. An dann, Dir 
wësst jo wéi dat geet, wa bis eng Diskus-
sioun op eemol un d’Rulle kënnt, da 
kommen Ideeën. An do koum dann 
d’Idee vun engem Kolleg, ech nennen 
hien, den Hinterscheids Heng huet dunn 
op eemol gesot, majo da komm mir gi 
méi wäit wéi all déi aner Gemengeréit déi 
bis elo driwwer diskutéiert an ofgestëmmt 
hunn. A wa mer schonn am Kader si vun 
enger Verfassungsreform, a jiddweree 
seet, dat ass eng ganz wichteg Diskus-
sioun, a Waasser ass jo e Grondrecht, ma 
da komm mir proposéieren als Escher 
Gemengerot, dass mer méi wäit ginn an 
der Motioun a soen, d’ass gutt, den 
Accès zum Waasser ass e Grondrecht wat 
an der Verfassung muss verankert ginn. 
An dat ass eben, ech mengen, awer keng 
onwesentlech Differenz zu all deenen 
anere Motiounen déi landeswäit bis elo 
gestëmmt gi sinn an ech si frou, datt Dir, 
ech hu mer awer virgestallt, datt mer do 
awer an Ärem Sënn géingen dat an 
d’Motioun schreiwen. 
Fir de Rescht sinn ech mat alles wat Dir 
gesot hutt zu där Proposition de direc-
tive, ech hunn e bëssen zynësch an der 
Finanzkommissioun gesot, et muss ee 
scho bal dem Här Barnier Merci soen, 
datt hien déi Proposition de directive op 
den Dësch bruecht hätt, well soss hätte 
mer vläicht awer nach net déi doten uge-
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reegten Diskussioun hei am Land zu 
deem ganz wichtege Punkt wat awer 
d’Waasserpolitik ass hei kritt. An ech soen 
Iech Merci, datt Dir déi dote Motioun 
ënnerstëtzt an dass mer dann och an 
deem Sënn kënnen elo weisen a kucken 
op jidde Fall wéi d’Nationalpolitik dorop-
per reagéiert am Kader vun der Verfas-
sungsreform. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Et wier dann um 
Här Maroldt an duerno um Här Kox.“

Frunnes Maroldt (CSV): „De Virdeel, 
wann den Här Maroldt schwätzt, da gëtt 
et ganz kuerz. Wa mer haut déi aus-
schweifend an déi wäit aushuelend Inter-
ventiounen déi mer haut haten, wann 
ech elo déi wëll schnell vergiessen, quitte 
dass wäertvoll Elementer dobäi vläicht 
waren, mä, in der Kürze liegt die Würze, 
ganz oft. 
Wat elo den Ausléiser hei fir déi Motioun 
hei, eng Motioun fir de Waasserpräis, ech 
mengen dat ass, loosse mer eis do näischt 
virmaachen, dat berout op engem vun 
den Optrëtter vun engem Buerger-
meeschter vun enger Nopeschgemeng, 
deen a mengen Ae populistesch do vir-
gaangen ass, dass hie gesot huet, hei 
esou vill Liter Waasser huet jiddweree 
gratis ze gutt. An ech fannen, just domat-
ter, quitte dass ech vläicht – do gëtt 
d’Madame Sozialschäffin mer wahr-
scheinlech Recht – dass et effektiv Leit 
sinn, dass et en Element ass wat zum 
Liewe gehéiert, wat een och brauch, mä 
wann een et esou presentéiert, fannen 
ech ass et dat falscht Zeechen. Well 
domatter iergendwéi, do verleet een 
d’Leit jo derzou fir de Krunn opzedréinen 
an eben, dat ass, also ech brauch net 
drop opzepassen, dat ass jo mäi gutt 
Recht fir esou vill Liter gratis den Dag ze 
hunn an da kann ech et och verbëtzen. 
An dat fannen ech ass e falscht Zeechen. 
Also, ech fannen hei an dëser Diskus-
sioun, an ech géif och soen, do deelen 
déi meescht vun Iech deelen do meng 
Meenung, wa mer hei eng Diskussioun 
iwwert d’Waasser hei féieren, ass et och 
wichteg, dass ee seet, wéi gesot d’Waas-
ser ass esou wäertvoll, dass mer et net 
kënne méi verbëtzen. Et gëtt vu Peak Oil 
geschwat. Ech menge mer kënnen ouni 
Ueleg kéinte mer fonctionnéieren als 
Mënschen, ouni näischt. Also wa mer 
eisen Auto méi oft géife stoe loossen, mä 
Waasser brauch all Mënsch, esou vill Liter 
Waasser brauch de Mënsch am Dag fir ...
(Zwëscheruff)
Den Dokter hei niewent mer dee kann 
Iech do méi Präzisioune ginn, mä op jid-
de Fall et brauch een awer Waasser fir ze 

liewen. Wann dat Element esou wichteg 
ass, dann ass et a mengen Aen ass et eis 
Missioun och fir do weider Sensibilisa-
tioun ze maachen, dass dat Waasser soll 
versuergt ginn, dass et net verbëtzt soll 
ginn. An dann, wat och als Gemengever-
trieder, wat eis Uleies an eis Suerg soll 
sinn, dat ass, dass d’Waasser och d’Quali-
téit vum Waasser dass dat hei zu Esch 
stëmmt. Quitte, dass mer do net méi 
100%teg vun eisen eegene Quellen 
ofhänken. Also mir importéieren och hei 
Waasser, mä ech mengen, dat wat op 
eisem Terrain ass, dat ass eben dat Waas-
ser wat mir den Escher Bierger ubidden, 
dat soll eng gutt Qualitéit hunn. Dat ass 
leider net ëmmer de Fall an do ginn et 
och eng Rei vun Ursaachen. Ech mengen, 
déi déi scho méi laang hei dobäi sinn, 
wëssen dass mer och schonn déi eng 
oder aner Kéier op eise Reseau drop 
higewisen hunn, eise Reseau dee pla-
zeweis veraalt ass, dee muss erneiert 
ginn. E gëtt op Plazen erneiert, dat gesäit 
ee wann déi blo Réier kommen an et 
kommen net eng aner Faarf Réier an de 
Buedem eran, da wësse mer, do gëtt eng 
nei Waasserleitung geluecht. Ech 
mengen, dat ass enorm wichteg an dat 
soll eis Suerg och sinn.
Dat gesot, alles wat an déi Richtung geet 
fir, ech menge virdrun och déi wat 
d’Aarbechtsplazen hei um Territoire vun 
der Escher Gemeng ubelaangt, esou wéi 
och déi heite Motioun, wäert ech mat 
menger Fraktioun wäerte mer déi stëm-
men. Elo kucke mer wien am propperste 
formuléiert ass an déi iwwerhuele mer 
dann. Ech soen Iech Merci.“

Daniel Codello (LSAP): „Ech hat ver-
giess, fir dass mer d’Unanimitéit bei där 
Motioun kréien, a well ech ze vill fréi 
geschoss hat, dat muss ech éierlech soen, 
wéilt ech gären de leschten Tiret vun de 
Considéranten eraushuelen, datt den 
Inneminister ze spéit op déi Journée de 
l’eau vum nächste Méindeg invitéiert 
huet. Ech hunn dat schonn dra gesat 
gehat an dunn hunn ech awer d’offiziell 
Reaktioun vum Minister, déi eis awer 
aliicht, déi eis awer aliicht wann Dir déi 
liest an et beweist jo, datt hien 3x gesot 
huet an Interviewen, an offiziellen Inter-
viewen, den 11. Mäerz ass d’Journée de 
l’eau vun de Gemengen, an dass de Syvi-
col eréischt d’Invitatioun d’lescht Woch 
erausgeschéckt huet. Duerfir géing ech 
proposéiere fir dass mer d’Unanimitéit da 
kréien, dee ‘regrettant’ do erauszehuelen, 
well et eigentlech net stëmmt. Den Inne-
minister huet net ze spéit invitéiert. Dat 
war e Mëssel tëschent Syvicol an Innemi-
nistère. Duerfir géing ech dat proposéie-
ren deen Tiret erauszehuelen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt. Merci, fir déi Ajoute. Dann ass et 
elo um Här Kox.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Et bleiwen 
awer nach e puer Wuert ze soen. Et ass 
vläicht e bësse méi laang wéi mäin 
Noper. Mä déi Gréng si géint de Waasser-
eenheetspräis. Fir d’Gestaltung vum 
Waasserpräis sinn eleng d’Gemengen 
zoustänneg. Offensichtlech steet dat 
schonn an der Verfassung dran. D’Ges-
tioun vum Waasser als Autonomie com-
munale, en nationalen eenheetleche 
Waasserpräis, féiert zu onerwënschte Ver-
loscht vun der kommunaler Verantwor-
tung a verhënnert eng effizient Waasser-
versuergung. D’Zil muss sinn, propper 
Waasser an effizienten Ëmgang mat dem 
Ressourcewaasser. Et kann ee scho Ver-
ständnis hunn, wann dee Buerger-
meeschter do uewen optrëtt a seet, ok 
mir hunn ze héich Reseauskäschten an en 
zimlech héije Waasserpräis, wou fänkt 
d’Solidaritéit un? Dat ass ugesprach ginn. 
Ech mengen d’Solidaritéit sprécht och un 
an der Diskussioun déi mer virdrun haten, 
wat Arcelor ubelaangt, wat eis héich Aar-
bechtslosegkeet hei zu Esch ubelaangt. 
Wou ass do d’Solidaritéit? An ech menge 
wann een an der Landgemeng wunnt, 
dann huet een eng méi héich Liewens-
qualitéit wéi hei, manner Bauterrains-
präisser an esou weider. Och kann ee 
sech froen, wéini dann zum Beispill eng 
eenheetlech Taxe fir den Offall kënnt? 
D’Haaptuleies ass eng héich Drénkwaas-
serqualitéit an eiser Gemeng ze garan-
téieren, zum Schutz vun de Gewässer an 
zur Ofsécherung vun de lokalen Drénk-
waasserquelle bäizedroen. Do ass eng 
Privatiséierung, Liberaliséierung, an der 
EU gëtt se genannt, komplett ausze-
schléissen, déi nëmmen op de Gewënn 
aus ass. Dat soll et net sinn. Bei 50% 
eegenem Waasser aus lokale Quellen a 
lafendem Invest an d’Waassernetz mat 
nidderegem Verloscht am Reseau an 
In standhaltung vun eisem Ofwaasserent-
suergung si mir als Gemeng insgesamt 
ganz gutt gestallt. 
Ech ginn dann awer op de Punkt vum 
Här Baum an. Mir hunn hei zu Esch de 
käschtendeckende Waasserpräis. De Prin-
zip ass awer net nei, mä huet nach 
ëmmer bestanen. D’Gemeng an domat 
de Bierger huet iwwert de Budget nach 
ëmmer missten de reelle Präis bezuelen. 
Nëmmen, dass elo de Verbraucher bezilt 
nom Prinzip, sief et Utilisateur payant 
oder Pollueur payant. Domat gëtt de 
Bierger ugehalen, verantwortungsvoll 
mam Waasser ëmzegoen. D’Präispolitik 
soll och gerecht, Verbraucherpräisser si 
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mat gezieltem sozialen Ausgläich. Méi 
héich Präisser ginn duerch d’Hëllef fir 
Haushalter kompenséiert déi finanziell 
schlechter gestallt sinn iwwert d’beste-
hend Prime de location de vie chère.
Dann nach eng Kéier kuerz op d’gratis 
Vergab vun Drénkwaasser, ass komplett e 
falscht Signal, weder sozial nach ökolo-
gesch. En hëlleft kengeswees zu Lëtze-
buerg mam Waasser spuersam ëmze-
goen. Als sozial Moossnam kann 20 Liter 
Drénkwaasser pro Persoun kaum bezee-
chent ginn. Dovu profitéiert de beschte 
Verdénger genau esou gutt wéi den 
RMG-Bezéier. Keng Sozialpolitik mat Taxe 
maachen, mä gezielt finanziell Kompen-
séierung fir akommesschwaach Haushal-
ter. En plus ass de Waasserpräis absolut 
net ausschlaggebend fir d’finanziell Pro-
blemer. Grouss finanziell Belaaschtunge 
sinn de Loyer, ass Hëtzes, ass Telekom-
munikatioun. A Bezuch op d’Wunnkäsch-
te mécht d’Waasserausgab nëmmen 
1,18% aus. 
Propper Waasser ass e Liewensmëttel vu 
Qualitéit, dat e korrekte Präis huet fir och 
d’Verschwendung vun der natierlecher 
Ressource ze evitéieren. D’Regierung 
amplaz vun ëmmer nees anere Modeller 
vu Waasserpräisgestaltung ze proposéie-
ren, ass gefuerdert endlech de Käschten-
deckungsprinzip op Gemengenebenen ze 
förderen an am Drénkwaasserschutz eng 
gemeinsam Responsabilitéit vun der 
Regierung endlech an där Bezéiung aktiv 
ze ginn. Mir hunn ëmmer nach keng 
Waasserschutzgebidder. Dat eenzegt ass 
do uewen ëm den SES. Och do ass et 
veraalt. Mir hunn, an dat ass e ganz 
grousse Problem, 60% vum Waasser 
kënnt aus dem Grondwaasser a 60% vum 
Lëtzebuerger Drénkwaasser hu Spuere vu 
Pestiziden. Nei Erausfuerderung fir d’Re-
gierung an d’Gemenge si kostendeckend 
Präisser, dat ass eis Meenung, fir propper 
a gesond Drénkwaasser an de Recht zum 
Zougang zu Drénkwaasser an der Konsti-
tutioun ze verankeren. 
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt, Merci, Här Kox. Mir géingen dann, 
esou wéi ech dat vläicht schonn no der 
Presentatioun vum Interpellant kënne 
maachen, awer vergiess hat, dem Infra-
strukturschäffen, dem Här Hinterscheid 
d’Wuert ginn.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. Eigentlech ass net méi ganz vill 
vun all deem duerch all dat wat gesot 
ginn ass, zou ze fügen. Ech mengen, et 
ass einfach wichteg, dass mer eis der 
Wichtegkeet vum Waasser bewosst sinn. 
Biologesch kënne mer net ouni Waasser 

existéieren. Dräi Deeg, mengen ech, 
packt een et. Ouni Iesse kann ee vill méi 
laang auskommen. Also, dofir ass d’Waas-
ser esou wichteg fir de Mënsch wéi kaum 
eppes anescht. D’Waasser ass wichteg, 
dass eis Biologie fonctionnéiert. Waasser 
ass awer och wichteg, dass mer déi 
Hygiène déi mer haut hunn, déi dozou 
gefouert huet, dass grouss Seuchen a 
grouss Krankheeten éradiquéiert gi sinn, 
dass déi Hygiène déi mer haut kennen, 
dass mer déi kënne maachen. Dofir, 
d’Waasser ass wichteg fir eis eng Kéier 
wann et uewen erakënnt an eng Kéier 
wann et ënnen erausgeet a mir hunn eng 
duebel Verantwortung. Mir hunn eng 
duebel Verantwortung als Gemeng. Mir 
sinn dofir zoustänneg, dass mer héich 
qualitatiivt Waasser zur Verfügung stellen, 
wat mer kënne consomméieren a mir si 
genau esou zoustänneg derfir, dass 
d’Waasser erëm eng Kéier ënner korrek-
ten hygiènesche Konditiounen ofgefouert 
gëtt an duerno erëm an en Zoustand 
bruecht gëtt, dass net eis Baachen an eis 
Flëss futti ginn, an dass mer domat lues 
awer sécher eis eegen Existenzgrondlag 
vernichten.
Ech wëll just eppes soen an dann 
ofschléissen. Wa mer Entwécklungspro-
jete maachen, woumat fänke mer un? Wa 
mer an den Tiers monde ginn oder an de 
Quart monde? Fir d’éischt fänke mer mol 
un dass Pëtze gegruewe ginn, an dass 
duerno d’Ofwaasser korrekt behandelt 
gëtt, fir dass op déi eng Manéier prop-
pert Waasser zur Verfügung gestallt gëtt 
an op déi aner Manéier d’Waasser herno, 
net gebrauchtend Waasser e Krank-
heetsrisiko duerstellt.
Wa mer esou en Entwécklungsprojet 
maachen als Europäer, dann insistéiere 
mer ëmmer, dass d’Waasserversuergung 
an d’Entsuergung ënnert der Kontroll vun 
der Collectivité locale ass. Dann insistéie-
re mir ëmmer als Europäer op anere Kon-
tinenter, dass d’Waasser fir jiddweree 
muss accessibel sinn. Dofir ass et scho bal 
eng Hérésie wa mir esou Diskussiounen 
hei op eisem Kontinent an an eisem Land 
musse féieren. Ech wollt dat einfach eng 
Kéier rappeléieren, dass mer eis ëmmer 
erëm drun erënnere wat mir dobausse 
priedegen. An da solle mer hei wann ech 
gelift dat selwecht maachen a mer fänken 
do un. 
Et ass richteg think global but act local, 
an hei fänke mer domat un. An ech men-
ge souguer eisen Inneminister läit mat eis 
op enger Linn, well ech hunn an der 
Revue säin Interview geliest, ech mengen 
hien hat virdru schonn e Préavis oder e 
Virabzuch vun eiser Motioun gesinn, well 
hie seet quasi dat selwecht wat hei an 
dëser Motioun steet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci eisem Ressortschäffen. Den Inter-
pellant huet natierlech zum Schluss 
d’Wuert.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech ka mech 
deene staatsdroende Wierder vum Res-
sortschäffe just uschléissen. Dat hei ass e 
ganz wichtege Vote dee mer ouni Géige-
stëmm huelen, deen eis eege Souveräni-
téit, eis demokratesch Souveränitéit ver-
stäerkt an e ganz kloert Zeechen, och no 
Tendenzen hi weist déi an aner Richtunge 
ginn op verschidden anere Pläng.
Dräi Remarquë just. Ech ginn dem Här 
Codello komplett Recht, wann ee vu Soli-
daritéit schwätzt, dann ass dat eppes wat 
net nëmmen an eng Richtung ka goen 
an et huet ee sech just missten unhéiere 
wéi d’Madame Spautz de Rapport 
gemaach huet, wat am Abrisud lass ass, 
do géife mer och Solidaritéit brauchen. Et 
gëtt am Norde keng Struktur wéi Abri-
sud. Dat muss ee wierklech ëmmer erëm 
betounen. 
Dat zweet ass wat den Här Kox gesot 
huet, mat de Schutzmoossnamen. Do 
hutt Dir komplett Recht an ech sinn 
100%teg mat Iech averstanen. Ech 
mengen, datt dat eng vun deene ganz, 
ganz grousse Verfeelungen, vun deem 
Waassergesetz ass, datt am Fong de Kär, 
nämlech de Schutz vum Waasser an 
deem Gesetz guer net déi Bedeitung huet 
oder déi Ëmsetzung fënnt déi se am Fong 
vun der Direktiv misst hunn. Wat menger 
Meenung no awer och ganz vill Saache 
seet. An och iwwert de Käschtende-
ckungsprinzip. Et misst nämlech dra-
stoen, wéi vill Waasser soll da gespuert 
ginn? Et misste jo Ziler definéiert ginn. 
Wat sinn eis Ressourcen? Wou wëlle mer 
hikommen? Wat ass den duerchschnëtt-
leche Konsum dee mer durablement 
kënnen ustriewen? Alles dat feelt. Duerfir 
mengen ech, datt hannert där Käschten-
deckung awer och nach e bësse méi 
eppes tricky-es verstoppt ass. Mir votéie-
ren hei jo, datt eng Staffelung soll age-
fouert ginn. Mir hunn nach net driwwer 
geschwat wéi dat da soll ausgesinn. Dat 
si wahrscheinlech och ganz spannend 
Debatten. Ech wollt just dat hei dozou 
soen: En universaalt Recht an en univer-
saalt Mënscherecht, dat gëllt fir jiddwer-
een. Esou wéi een näischt muss bezuele 
wann een an d’Schoul geet, egal ob ee 
Fils vun engem Dokter ass, oder ee Fils 
vun engem Aarbechter ass oder Fille, 
Weltfraendag ass jo haut. Esou mengen 
ech och, datt dee Waasserpräis an déi 
Staffelung een Element muss hunn, datt 
deem universale Recht gerecht gëtt. Dëst 
gesot, freeën ech mech iwwert de grous-
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se Konsens iwwert déi heite Motioun. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ma da kéime mer zur Ofstëmmung vun 
där Motioun.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Mike Hansen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Théid Johanns – M. Martin 
Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme 
Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la motion de la majorité.
Texte de la motion:
Le Conseil communal de la Ville 
d’Esch-sur-Alzette,
- considérant le débat sur le projet de 

directive concernant l’attribution de 
contrats de concessions en matière 
d’eau au niveau européen;

- tenant compte des réflexions et ques-
tions soulevées par le Ministre de 
l’Intérieur aux Bourgmestres pour 
avis;

- considérant l’initiative citoyenne au 
niveau européen “right2water”;

demande au Collège des Bourgmestre 
et Echevins d’intervenir auprès des 
instances nationales

- que l’eau potable constitue un bien 
commun et non pas un bien commer-
cial;

- que les missions fondamentales, telles 
que distribution en eau potable, le 
contrôle de la qualité d’eau, l’assai-
nissement des eaux usées et l’accès à 
l’eau en tenant compte des exigences 
sociales résultant de l’application des 
tarifs de l’eau doivent être assurées 
par le secteur communal;

- de s’opposer à toute tentative de pri-
vatisation de l’utilisation des eaux;

- de s’opposer à toute tentative de 
création d’une structure unique et 
nationale en matière de gestion de 
l’eau;

- à refuser l’introduction d’une tarifi-
cation unitaire pour la distribution 
d’eau potable et le traitement des 
eaux usées; et de soutenir l’élabora-
tion d’un système de tarification 
échelonnée;

- à inscrire le droit à l’accès à l’eau 
potable dans la Constitution;

- à inviter les citoyens eschois de parti-
ciper à l’initiative citoyenne europé-
enne “right2water” par une cam-
pagne adéquate.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, wann ech richteg verstanen hunn, 
ass dann d’Propose fir d’Punkten 12, 13 
an 21 nach ze huelen an ech géing dann 
am Remplacement vum Personalschäffen 
dem Här Hinterscheid d’Wuert gi fir d’Pu-
nkten 12 an 13 wann ech gelift. 
Oder mir kënnen och de ganzen Ordre 
du jour evacuéiere wann Dir mengt, dass 
kee Punkt elo wier wou Dir nach beson-
nesch laang wëllt dozou d’Wuert huelen? 
Ma da kommt mer huele se all.”

10. Avenants aux conventions 
de construction de Maisons 
relais pour enfants; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da fuere mer weider mam Punkt 10, 
d’Avenanten zu de Konventioune mat de 
Maisons Relais. Dat sinn déi nämlecht 
Konventioune wéi mer se all Joer mat der 
zoustänneger Instanz maachen. Au 
vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Mike Hansen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Théid Johanns – M. Martin 
Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme 
Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les conventions de 
construction de Maisons relais.

11. SIGI: adhésion de la 
commune de Tuntange; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Beim Punkt 11 geet et drëm fir wéi déi 
aner Gemengen och déi Member sinn 
am SIGI hiren Accord ze ginn, dass Tën-
ten ka Member ginn. Au vote.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Mike Hansen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Théid Johanns – M. Martin 
Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme 
Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal décide à l’una-
nimité de se prononcer pour l’adhésion 
de la commune de Tuntange au syndi-
cat intercommunal de gestion infor-
matique S.I.G.I. 

12 Questions de personnel; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Bon, da kéime mer bei déi Punkten 12 
an 13. Här Hinterscheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Punkt 12. Als éischt hu mer eng Créa-
tion de poste, e Posten als Redakter am 
Sekretariat vun der Direktioun vun den 
Travauxen an dann d’Suppressioun vun 
deem administrativen Expeditionaire op 
där selwechter Plaz. Dir kënnt Iech drun 
erënneren, dass den Här Grober seng 
Demissioun gefrot huet a mer deen da 
musse remplacéieren. 
Dann hu mer an der Circulatioun eng 
Kreatioun an eng Suppressioun vun 
engem Posten. Mir haten do duerch den 
Dout vum Här Alain Peiffer, deen ze fréi 
gestuerwen ass, hate mer, dee Posten 
dee vun him besat war dat war e Salariés-
posten. Hee war responsabel fir d’Orga-
nisatioun vun den Agents municipaux. 
Mir proposéieren dee Salariésposten elo 
ze suppriméieren an dee Posten ze rem-
placéieren duerch en Agent municipal. 
Den Här Peiffer dat war eng Situatioun 
déi virdru bestanen huet an den Här Peif-
fer konnt herno net méi eraus Kontrolle 
maache goen, well hien als Salarié net 
assermentéiert war. Also et gëtt kee Poste 
weider.
An da proposéiere mer 3 Posten ze 
crééiere fir déi zousätzlech Quartieren déi 
elo scho bäikomm sinn. Déi Extensioun 
vun den Zäiten an déi zousätzlech Zone 
Belval/Homecht. A mir wäerten eis an 
deene weideren Diskussiounen elo nach 
eng Kéier en Outil gi fir ze kucken, wéi 
vill Agenten dass mer definitiv brauchen, 
wa mer nach eng Kéier Extensioune maa-
chen. Well wat de Pool méi grouss gëtt, 
wat ee manner Remplacementskapazitéit 
awer brauch, well dann et méi einfach ze 
organiséieren ass.
An dann hu mer am Garage municipal e 
Poste vun engem Chauffeur ënnert dem 
Regime vum Salarié. Mir hu Belval 
bäikritt. Mir hunn eng Kiermaschinn 
bäikritt a wéi mer de Moien diskutéiert 
hunn, den Entretien fänkt u bei eis ze 
leien, also dat ass de Revers vun der 
Medail. 
Dann hu mer ënnert dem Personnel vum 
Employé communal eng Augmentation 
temporaire vun der Tâche vun der 
Madame Fabienne Niggel. Dat ass op 
40/40tel. Dat ass fir e Remplacement ze 
maachen am Service vun engem Congé 
parental an engem Congé de maternité. 
Dann hu mer eng Modifikatioun vum 
Kontrakt vun der Madame Josiane Fiorese 
déi elo op 30/40tel gehuewe gëtt a vun 
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der Madame Vicky Schuller-Steich, déi op 
35/40tel gehuewe gëtt. 
An als Lescht hu mer d’Allocatioun vun 
enger Prime wéi se am Kollektivvertrag 
vum SAS virgesinn ass fir d’Responsabel 
vun der Crèche, d’Madame Siri Peiffer.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech wëll awer ganz 
kuerz bleiwen. Ech sinn awer de Kollegen 
aus der Kommissioun dat dote schëlleg. 
Ech menge mir hunn Diskussioune 
gefouert gehat a mir wären och frou um 
Niveau vun der Kommissioun wa mer 
kéinten, wann e Changement kënnt an 
enger Fonctioun, dass een eng Descrip-
tion de fonction kritt. Wann de Secrétaire 
technique ass deen herno als administra-
tiven oder als Redakter agestallt gëtt, ass 
et wichteg, och eng Descriptioun ze kréie 
fir dann en toute connaissance de cause 
kënnen en Avis och deementspriechend 
auszeginn. Dat wollt ech just soen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Zesummen? Jo.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Mike Hansen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Théid Johanns – M. Martin 
Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme 
Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les questions de personnel.

13. Promotion de la mobilité du 
personnel de la Ville: 
règlement-taxe; décision

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Nächste Punkt ass e Punkt dee mer drop 
gesat hunn, eigentlech géing en och 
ënner Personalfroe gehéieren. Mir hunn 
Diskussioune mat eiser Delegatioun 
gehat, mat eisen Delegatioune gehat déi 
gefrot hunn, dass d’Personal kéint de 
City-Bus-Réseau benotzen, gratis benot-
zen. Mir haten do Diskussioune mam 
TICE, dat ass net esou einfach méiglech. 
Dat géing wuel op de Linnen 11 an 12 
goen, mä dat wier awer relativ 
beschränkt, wann ee kuckt dass déi aner 
Operateuren, déi aner regional TICE-Lin-
nen, déi aner RGTR-Linnen, CFL, dass déi 
dann net kéinte genotzt ginn. Dofir hu 
mer en Titre de transport crééiert, eng 
Joereskaart fir de City-Bus an eist Personal 
hat eigentlech gefrot fir et gratis ze 

benotzen. Mir proposéieren elo dat fir e 
Präis vu 5 €, dat sinn d’Konfektiouns-
käschten an d’Administratiounskäschte 
vun deem Titre de transport. Wat natier-
lech, et soll een dat och als dat gesi wat 
et ass, wat als Revers vun der Medail och 
eng Diskussioun huet, wéi wäit, dass mer 
nach Déngschtfaarte mam individual 
Auto um Territoire vun der Stad Esch an 
Zukunft wäerten indemniséieren. Well 
wann een de City-Bus-Reseau huet hei zu 
Esch, mengen ech kann een all Chantier 
an alles mam ëffentlechen Transport 
kucke goen. Dat wäert de Revers da vun 
der Medail sinn, dass dat e bësse méi res-
triktiv gëtt, esou dass et dann éischter 
eng positiv finanziell Operatioun fir d’Ge-
meng ass. An ech mengen dat ass och 
am Sënn vun den Delegatiounen déi och 
mat Promoteur si vun der Mobilitéit 
intraurbaine iwwert den Transport en 
commun.
Ech hu gesinn an dem Rapport vun der 
Finanzkommissioun ass drop higewise 
ginn ob mir net kéinten och mat Promo-
teur si bei aneren Employeuren? Dach, 
dach, mä ech mengen da muss ee mam 
gudde Beispill virgoen. Dat maache mer 
hei. An esou wéi aner Employeuren och 
kënnen hirer Belegschaft, hire Mataar-
bechter, M-Päss zur Verfügung stelle wou 
se mat subventionéieren, mengen ech 
kann een och dat hei maachen. 

Well awer ganz vill vun der Mobilitéit vun 
den Arbeitnehmerinnen an Arbeitnehmer 
hei zu Esch net eng reng Escher Mobili-
téit ass, mengen ech, sollte mer iwwert 
dee Wee och mat hëllefen den M-Pass ze 
promovéieren a wa se den M-Pass hunn, 
dann hu se souwisou d’Gratuitéit op 
eisem City-Bus-Reseau. Also an deem 
Sënn ass dat do och ee Bäitrag zur Förde-
rung vun der Mobilité intraurbaine 
iwwert den ëffentlechen Transport.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Codello, wann ech gelift.“

Daniel Codello (LSAP): „Ech soen dem 
Här Hinterscheid Merci fir d’Presentatioun 
vum dem Punkt an och dass hien op den 
Avis vun der Finanzkommissioun agaan-
gen ass. Deen ech awer wëll soen, den 
Avis ass positiv an et ass ganz kloer gesot 
gesinn, d’Escher Gemeng soll als Patron 
mam gudde Beispill virgoen.
Just nach eng kleng Bemierkung, dat sinn 
ech och de Membere vun der Finanz-
kommissioun schëlleg. Mir wéilten awer 
och gär froen, datt mer no engem Joer 
vum Schäfferot awer och eng Zuel kréien, 
wéi vill Prozent vun eisem Personal sech 
dodrunner bedeelegt hunn, well et ass 
gutt schéi Mesuren an d’Liewe ruffen, mä 

no engem Joer soll een awer mol kucken 
ob se gräift.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Zwally wann ech gelift.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech faasse mech awer 
kuerz well mer schonn de Gros gesot 
hunn. Ech menge wann een an der Dis-
kussioun vun der Mobilitéit, dat gëtt jo 
och eng Kéier virgestallt, ech mengen do 
kënne mer dann nach eng Kéier méi eng 
grouss Diskussioun iwwert dat dote féie-
ren. Duerfir limitéiere mer eis just als CSV 
elo hei, mir wäerten dat dote mat stëm-
men, mä ech denken awer, dass déi Ges-
tiounen op deem doten Niveau wäerten 
an der Diskussioun vun der Mobilitéit eng 
Kéier gefouert ginn. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Bon, déi Recommandatioun vum Här 
Codello huele mer da mat op de Wee fir 
e Bilan ze zéien a kéinten dann zur 
Ofstëmmung kommen. 
Nee? Niewendrun ass, well dat, et ass am 
Gesetz esou virgesinn, d’Generalversam-
mlung vu Sudcal. Déi ass fäerdeg? Ouh. 
Wou si se dann? 
Au vote.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal décide à l’una-
nimité d’adapter les tarifs concernant 
le transport «City-Bus» pour le person-
nel de la Ville d’Esch-sur-Alzette.

14. Sports: listing des moniteurs 
LASEP, Youth-Sports-Cool Sports 
et Fit 60+; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ech wollt den Här Hinterscheid froen, 
ob nach eng besonnesch Remarque ze 
maachen ass zum Listing deen hei opge-
fouert ass, ganz transparent mat alle 
Moniteuren an alle Beräicher vum 
Sport?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Nee, et ass keng zousätzlech Remarque 
do ze maachen. Dat sinn all déi Leit mat 
deene mer Konventiounen hunn an dee-
ne verschiddene Beräicher. LASEP, Youth 
Sports – Cool Sports, Fit 60+ an am Inte-
gratiounsberäich vum Sport. Dat sinn déi 

13. Promotion de la mobilité du personnel de la Ville / 14. Sports



Escher Gemengerot vum Freideg 8. Mäerz 2013

36

Konventioune wéi mer se regelméisseg 
ofstëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les conventions signées 
entre la Ville d’Esch-sur-Alzette et les 
moniteurs/monitrices dans le cadre des 
activités sportives, des activités péris-
colaires de la «LASEP», du programme 
«Youth Sports – Cool-Sports», du «Fit 
60+» et du programme «Intégration 
par le sport» de la Ville. 

15. Transactions immobilières; 
décision 

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Transactions immobilières, dat sinn der 
zwou, mä se sinn awer am Fong ze consi-
deréieren als eng eenzeg Transaktioun 
wou mir als Stad Esch mam Auto-Moto-
Center en Terrain échangéieren am Kader 
vun engem Bail emphytéotique an dat 
ass indispensabel fir d’Realisatioun vun 
dem Lot 1N an 2N vum Projet „Wunnen 
am Park Nonnewisen“. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les transactions immobiliè-
res. 

16. Relevés et rôles; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Relevés et rôles supplétifs. Do schwätze 
mer eng Kéier vun 2.744 € an eng Kéier 
vu 598.562 € a vu 4.288 € a vu 484.170 
€ déi mer mat Ärem Accord alleguerte 
kënne registréieren an an d’Gemenge-
kees aféieren. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les relevés et rôles. 

17. Subsides extraordinaires; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Subsides extraordinaires. Do hu mer wéi 

gewinnt eng Lëscht virleien déi mir als 
Schäfferot validéiert hunn an déi mer 
Iech hei och proposéiere mat Ärem Vote 
ze accordéieren. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les subsides extraordinai-
res suivants:

Nom de l’association Montant

Natur & Emwëlt –  
Fondation Hëllef fir d’Natur (Kockelscheuer) €        25,00

LGE – Groupe Geoghelli €      500,00

ONG_Fondation Follereau €    1.500,00

Natur + Emwëlt- asbl Kockelscheier €         25,00

LGE – Groupe MELOMANIA €       250,00

Ligue HMC asbl Capellen €         50,00

Lycée classique de DIEKIRCH €         50,00

Chorale Municipale Uelzecht €    1.750,00

Harmonie Municipale Esch asbl €    1.750,00

Ensemble à Plectre Municipal Esch €       750,00

Handball Esch €   3.000,00

15. Transactions immobilières / 16. Relevés et rôles / 17. Subsides extraordinaires / 19. Commissions consultatives

18. Remboursement des frais de 
conservatoire; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„A ganz gutt passt an deem Zesummen-
hang de Punkt 18, dat ass de Rembour-
sement vun de Frais de conservatoire. An 
ech menge mir schwätzen do vu 500 €, 
550 € fir 4 Kanner. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité d’accorder un subside 
extraordinaire de 550.- €.:

19. Commissions consultatives: 
changements; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, en attendant dass mer iwwert eise 

Vote eisen Accord ginn zu engem 
Echange de membre an der Commission 
d’intégration vu Säite vun deene Lénken, 
an der proposéierter Nominatioun vun 
zwee Memberen an de Conseil de sur-
veillance vu Sudstroum vu Säite vun der 
Fonctionnairesdelegatioun, a vun der 
LSAP, pardon, a vun der LSAP, déi sinn 
nodréiglech nach erakomm, géing ech 
d’Madame Spautz biede fir eis d’Contrats 
de bail ze presentéieren. A wann Dir d’ac-
cord sidd, da géinge mer déi Commis-
sions consultatives en bloc validéieren.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal procède par vote 
secret et approuve à l’unanimité les 
changements dans les commissions 
consultatives.
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20. Contrats de bail; décision

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Den 
éischte Kontrakt, 2 rue d’Audun do ginn 
ech en kuerz Erklärung. Dat ass am Fong 
geholl den Nofollegbetrib dee sech 
gemellt huet nodeem den Här Finster-
wald, 2, rue d’Audun genotzt huet als 
Stockage. Et ass keng Wunneng. Also als 
Stockage, well an deem Haus kann ee kee 
wunne loossen, hu mer e Kontrakt 
gemaach mat deenen, zum Loyer vun 
150 € bis dat Haus ofgerappt gëtt. 
An dat zweet ass eng nei Lokatärin um 
Portland an ech bieden Iech deenen zwee 
Kontrakter zou ze stëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote wann ech gelift.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Henri Hinterscheid – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les contrats de bail.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Bon, dat hei sinn elo just 9 Bulletins de 
vote. U sech geet dat net duer. Huet jidd-

weree säin Ziedel ofginn? Du och, Lydia? 
Hunn ech dann ee kritt?” 

Frunnes Maroldt (CSV): „Et ass 
unanime souwisou.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir mussen deen dote Vote nach eng 
Kéier widderhuelen. Deen heiten ass 
annuléiert.”

21. Règlements de la circulation 
routière; confirmation + 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Kënne mir eise Verkéiersschäffe froen ob 
hien eis d’Règlements de la circulation 
kéint presentéieren?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„D’Verkéiersreglementer si mol d’Konfir-
matioun vun deene provisoresche Regle-
menter. Da Reglementer fir d’Kiermes an 
op verschiddene Plazen d’Adaptatioun 
vum Verkéiersreglement fir Panneaue bäi-
zesetzen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Hei si keng Wuertmeldungen. Da kënne 
mer, soubal de Sekretär dofir prett ass, 
och d’Ofstëmmung vun eisem leschte 
Punkt huelen an da wiere mer mat eisem 
Ordre du jour fir haut fäerdeg. An et deet 

mer leed, dass mer eng dräi Véierelstonn 
méi laang gefuer sinn. Dat gëtt awer net 
zur Regel. Mir siegéieren am Normalfall 
bis 13.00 Auer, mä et soll eis awer eng 
gutt Léier an där Hinsicht sinn, dass et 
wierklech schwéier ass fir zwee Themen, 
esou wéi mer haut haten, d’Waasserpoli-
tik an d’Industrie, d’Stolindustrie fir déi 
an deem Zäitraum evacuéiert ze kréien. 
Mir passen dann an Zukunft doropper 
op. Also eng Interpellatioun pro Sëtzung 
wann et nëmmen iergendwéi anzeriich-
ten ass.
Zum Vote vun de Kommissiounen.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „10x 
Oui.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„An dann zum Vote vun den temporäre 
Verkéiersreglementer.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Daniel Codello – 
M. Mike Hansen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Théid Johanns – M. Martin 
Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme 
Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – M. 
Jean Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les règlements de la circu-
lation routière.

20. Contrats de bail

Résumé en français de la séance du Conseil communal du 8 mars 2013
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois)

2. Information au public des 
décisions de personnel

A) Nominations provisoires.
Carrière de l’assistant social.
Nomination provisoire d’un assistant 
social (grade 10) au service de l’enseigne-
ment. Le poste en question a été créé par 
décision du conseil communal du 21 sep-
tembre 2012.
A été nommée: Madame Sarah Goelhau-
sen
Carrière du rédacteur.
Nomination provisoire de 3 rédacteurs 
(grade 7) de la Ville. Un poste a été 
publié par voie de la presse en date du 
15 décembre 2012. L’avis de publication 
s’adressait aux postulants qui ont déjà 
subi avec succès l’examen d’admissibilité 
requis pour accéder à la fonction en 
question.
Ont été nommés: Madame Elisabeth 
Dury, Messieurs Pit Biever et Tom Klein.

Marc Baum (Déi Lénk) propose de 
retirer le point 2a de l’ordre du jour 
puisque les conseillers n’auraient pas reçu 
les documents y afférents, notamment 
l’avis obligatoire de la commission scolai-
re.

Lydia Mutsch (LSAP) explique que le 
dossier de la séance a pu être consulté 
par chaque conseiller. Elle pense en outre 
que ce point ne nécessite pas d’avis de la 
commission scolaire et rappelle qu’il y a 
eu une séance de travail du Conseil com-
munal lors de laquelle ce point a été trai-
té.
(Vote)

Pierre-Marc Knaff (DP) motive son 
abstention par le fait que les conseillers 
doivent pouvoir faire confiance au collè-
ge échevinal que les dossiers qu’il envoie 
aux conseillers soient complets.

3. Correspondance

Lydia Mutsch (LSAP) présente une 
lettre au Ministère de la Culture avec une 
prise de position du collège échevinal 
concernant la situation du Musée de la 
Résistance. La Ville propose entre autre 
de contribuer 50% à la rénovation du 
bâtiment.

André Zwally (CSV) félicite le collège 
pour cette lettre.
Marc Baum (Déi Lénk) soutient cette ini-
tiative.

Daniel Codello (LSAP) se réjouit de 
cette initiative qui est le résultat d’une 
motion adoptée il y a 18 mois. 

Zénon Bernard (KPL) soutient cette 
initiative.
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Martin Kox (Déi Gréng) se réjouit de 
cette initiative et loue le bon travail du 
chargé de direction du musée.

4. Enseignement: 
a) Planification d’un nouvel 
établissement scolaire; 
discussion et décision
b) Ressorts et secteurs scolaires, 
changement du secteur 
Nonnewisen; décision

Jean Tonnar (LSAP) s’étonne de l’atti-
tude de M. Baum qui semble vouloir 
retarder cette discussion. M. Baum, qui 
d’habitude n’arrête pas de critiquer l’état 
des écoles à Esch, a d’ailleurs dit lors du 
conseil technique d’il y a deux semaines 
que l’on parle beaucoup trop des écoles 
au Conseil Communal.
M. Tonnar rappelle le rapport du groupe 
de travail concernant tous les bâtiments 
d’école. Toutes les possibilités de site 
pour la nouvelle école ont été analysées 
et on a retenu au collège échevinal et lors 
du conseil technique le site Wobrécken 
avec la Gréng Schoul qui sera démolie. 
Ce site a l’avantage qu’il est déjà en pos-
session de la commune. On pourra y 
construire des logements et une école qui 
déchargera tout le quartier Dellhéicht. M. 
Tonnar demande l’appui du Conseil 
Communal pour cette idée.
Il explique que l’on formera un groupe 
de travail pour lutter contre l’échec sco-
laire qui est beaucoup trop important à 
Esch et que le collège signera à cet égard 
une convention avec Madame la Ministre 
concernant l’école du Brill.

Marc Baum (Déi Lénk) rappelle que le 
conseil technique a été à huis clos et il a 
donc cru que les propos tenus lors de 
cette séance ne seront pas divulgués au 
grand public. Mais puisque M. Tonnar l’a 
cité, il révèlera aussi les propos alarmants 
de M. Tonnar.
M. Baum ne connaît pas la base légale 
d’un conseil communal à huis clos mais il 
est certain que M. Tonnar n’y avait fait 
aucune proposition concernant le future 
site de l’école. Il regrette à nouveau l’ab-
sence d’un document à cet égard.
Le document distribué lors de la séance à 
huis clos définissait pour la première fois 
l’école comme infrastructure. Selon cette 
définition, beaucoup de salles de classe à 
Esch ne peuvent pas être définies comme 
étant des écoles, surtout en ce qui 
concerne les containers sur les parkings.
Ce document ne comportait cependant 
pas d’analyse de la demande. Le collège 
veut donc continuer à planifier des écoles 
en suivant son intuition. M. Baum regret-

te en outre l’absence de plans concernant 
de nouvelles Maisons Relais. 
Il pense que l’échec scolaire est l’échec 
d’une société qui ne réussit pas à fournir 
aux enfants une éducation qui offre des 
perspectives pour la vie. Il voit la respon-
sabilité pour cet échec du côté de la 
commune. M. Baum souligne en outre 
que différents bâtiments à Esch ont diffé-
rents taux d’échec. Ne serait-ce pas un 
autre signe de l’échec de la politique sco-
laire eschoise ?
En conclusion, M. Baum cite M. Tonnar, 
qui avait dit qu’Esch aurait besoin d’une 
école de la qualité et où les parents 
devraient signer un contrat pour qu’ils ne 
se plaignent pas au pédopsychiatre dès 
qu’un enseignant lève la voix. M. Baum 
craint que ces propos soient ceux d’un 
populisme de droite au ras des pâqueret-
tes. 

Martin Kox (Déi Gréng) a cru com-
prendre qu’un groupe de travail avait 
analysé tous les sites possibles et s’est 
prononcé pour le site Wobrécken puisque 
celui-ci appartient à la commune et est 
assez grand pour permettre la construc-
tion d’une Maison Relais. Le parti des 
Verts est en faveur de ce site.
Il semble évident que les écoles qui accu-
sent le plus d’échecs scolaires à Esch sont 
aussi celles qui ont un problème concer-
nant les infrastructures, bien qu’il y a eu 
beaucoup d’investissements les dernières 
années. Le vrai problème de l’échec est 
cependant le milieu social des enfants. 
M. Kox se réjouit à cet égard de l’annon-
ce de M. Tonnar de vouloir former un 
groupe de travail pour lutter contre 
l’échec scolaire. Il propose un plan d’en-
cadrement scolaire, le renforcement de 
l’appui, l’école à journée continue, le 
team teaching et un bénévolat des 
seniors. Un pourrait même, comme au 
Danemark, instruire les enfants étrangers 
dans leurs langues maternelles.
M. Kox voit la plus grand part de la res-
ponsabilité non pas du côté de la com-
mune mais chez l’Etat.

Pierre-Marc Knaff (DP) regrette que 
les conseillers n’aient toujours pas reçu 
de document concernant ce point et se 
plaint de la méthode arrogante qu’a 
adoptée le collège échevinal de réagir 
aux critiques des conseillers.
Concernant les propos de M. Tonnar, que 
l’on devra traiter ce point aujourd’hui 
pour ne pas se retrouver à la traîne, M. 
Knaff ne comprend pas pourquoi on ne 
pourrait pas encore attendre un mois 
pour prendre une décision. Il rappelle 
que chaque conseiller est l’élu d’un parti 
politique et que les membres de ce parti 

devraient avoir la possibilité de discuter 
des propositions du collège.
M. Knaff ne comprend d’ailleurs toujours 
pas le sens et le but du vote à prendre.

André Zwally (CSV) explique que ce 
point fait partie du développement 
urbain. Il rappelle qu’un PAP existe pour 
la partie de Wobrécken qui est concernée 
par ce point et que son parti propose 
depuis 20 ans d’utiliser ce site pour une 
nouvelle école. Tandis que les partis de 
gauche voulaient opter pour des petites 
écoles de quartier, le CSV a toujours pré-
féré de grandes écoles centralisées. M. 
Zwally se réjouit donc du fait que l’idée 
de son parti s’est imposée.
Il a cependant cru qu’il y aurait d’abord 
une simple discussion à propos de cette 
proposition. Si le collège demande 
aujourd’hui un vote, M. Zwally rappelle 
qu’il y a toujours des PAP qui doivent être 
pris en considération et que sans nou-
veau PAP on demande aux conseillers de 
prendre une décision sans base légale.

Zénon Bernard (KPL) explique qu’il a 
voté non lors du vote initié par M. Baum 
parce qu’il ne veut pas établir un chèque 
en blanc pour le collège échevinal. Ce ne 
sont pas ceux qui soulèvent les pro-
blèmes qui freinent les projets mais ceux 
qui manquent de mettre les documents à 
la disposition des conseillers.
Le fait que 30% des enfants à Esch vont 
au modulaire aura pour conséquence un 
chômage au niveau maximum. Ce sont 
300% d’enfants en plus que pour la 
moyenne du pays. Le fait que dans un 
quartier d’Esch 50% des enfants se 
retrouvent au modulaire et dans un autre 
seulement 5% a des raisons économiques 
et sociales. Il en est de même pour le fait 
que seulement 6% des enfants de la clas-
se ouvrière réussissent leur bac. Il s’agit là 
de la grande majorité des Luxembour-
geois.

Marco Goetz (CSV) se réjouit de l’an-
nonce de M. Tonnar de vouloir former un 
groupe de travail pour lutter contre 
l’échec scolaire. Dans ce groupe, il n’y 
aura ni accusations ni tabous. 
On doit veiller à offrir des Maisons Relais 
efficaces mais prendre garde à ce que ces 
maisons n’offrent pas les mêmes services 
que les écoles.
M. Goetz explique qu’Esch est plus une 
ville de l’immigration qu’ouvrière et tou-
tes les propositions d’amélioration 
devront respecter ce fait. Il ne croit pas 
qu’il soit opportun de s’énerver un peu 
pour la galerie en ce qui concerne les 
propos concernant une école de la quali-
té; M. Goetz est convaincu que chacun 
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espère pouvoir installer une école de qua-
lité qui offre des perspectives à nos 
enfants.

Lydia Mutsch (LSAP) explique que le 
collège a décidé de prendre un vote pour 
le point 4a parce qu’il est en train d’éla-
borer une planification pluriannuelle des 
infrastructures scolaires. Le vote proposé 
demande aux conseillers de confirmer au 
collège qu’il est sur la bonne voie avec le 
site de l’ancienne école Wobrécken. Elle 
trouve que c’est le comble si ce plus en 
informations est utilisé pour accuser le 
collège de ne pas informer les conseillers.
Mme Mutsch explique ensuite qu’une 
séance à huis clos est une simple séance 
de travail qui donne à chaque conseiller 
un aperçu des discussions au sein du col-
lège échevinal. Ce que le collège 
demande aujourd’hui c’est un simple 
accord pour aller dans la direction d’un 
changement du PAP pour pouvoir créer 
une école sur le site Wobrécken.

Jean Tonnar (LSAP) demande des 
excuses formelles de la part de M. Baum 
pour les accusations à son égard d’un 
«populisme de droite au ras des pâque-
rettes». 
M. Bernard et M. Baum n’arrêtent pas les 
critiques sans jamais faire de proposi-
tions.
M. Tonnar persiste et signe en ce qui 
concerne ses propos concernant une éco-
le de la qualité. Il craint cependant que 
chez M. Baum les enfants sont rois tandis 
que dans d’autres écoles ce sont les 
enseignants qui commandent.

C’est au tour de Marc Baum (Déi 
Lénk) de demander des excuses.

Jean Tonnar (LSAP) explique qu’une 
Maison Relais est une évidence et que 
chaque nouvelle entité disposera d’une 
telle maison.
(Vote)

Pierre-Marc Knaff (DP) demande 
pourquoi le collège ne demande pas un 
tel avis du Conseil pour d’autres décisions 
où les conseillers n’ont d’habitude rien 
d’autre à faire que d’accorder des con-
ventions déjà signées par le collège.
Et même si le collège ne demande qu’un 
accord pour suivre une piste, il pourrait 
avoir la courtoisie de donner des docu-
ments d’information aux conseillers.

Jean Tonnar (LSAP) explique que 
maintenant, où de plus en plus de gens y 
habitent, il faut redéfinir le secteur Non-
newisen.
(Vote)

5. Urbanisme:
a) PAP 02-02 Square Mile; 
présentation et décision
b) PAP rue de l’École; 
présentation et décision

Lydia Mutsch (LSAP) explique que le 
Square Mile est subdivisé en différents 
PAP. Le PAP 02-02 concerne la zone mixte 
Square Mile qui se trouve en grande par-
tie sur le territoire de la commune de 
Sanem. La partie sur le territoire d’Esch 
comporte essentiellement des rues.
Le PAP rue de l’Ecole est la 2e phase de la 
requalification urbaine de bâtiments 
entre la rue de Luxembourg et le rue de 
l’Ecole. Le lot est destiné à la construction 
d’un immeuble réservé à l’habitat ainsi 
qu’à un logement communautaire pour 
personnes mentalement handicapées 
situé au rez-de-chaussée. Il prévoit éga-
lement la construction d’un parking sou-
terrain.

André Zwally (CSV) propose de 
contacter les responsables de Sanem afin 
de déterminer enfin les frontières exactes 
entre les deux communes sur Belval.
Il demande que le PAP respecte les cri-
tères du règlement spécial Belval-Ouest 
et donne l’accord de son parti pour les 2 
PAP.

Martin Kox (Déi Gréng) se rallie aux 
propos de M. Zwally concernant la fron-
tière avec Sanem.

Paul Weidig (LSAP) se réjouit du fait 
que le PAP s’est fait en coopération avec 
la commune de Sanem. Le PAP est 
conforme aux PAG d’Esch et de Sanem et 
au plan de développement de Belval.
Il se réjouit du PAP rue de l’Ecole qui 
comporte des habitations près du centre 
et qui, ensemble avec les projets Marco 
Polo et Buchholtz, réussira à revaloriser 
ce quartier. M. Weidig se réjouit éga-
lement du fait que la cellule d’évaluation 
a fait la recommandation de supprimer 
les bassins de rétention.

Henri Hinterscheid (LSAP) explique 
que les frontières sur Belval entre Sanem 
et Esch ont été définies mais qu’il reste à 
voter la loi y afférente.
(Votes)

Lydia Mutsch (LSAP) revient au point 
4 et déplore la façon avec laquelle M. 
Tonnar a été attaquée. Elle rappelle en 
outre que chaque conseiller a reçu toute 
la documentation avec les conclusions du 
groupe de travail école le jour avant le 
conseil technique. Elle s’abstient de tout 
autre commentaire.

6. Développement social:
a) Foyer de Nuit: 
- Rapport d’activité; 
présentation et discussion
- Convention avec le Ministère 
de la Famille et de l’Intégration; 
décision
b) Projet Valobois: convention 
avec la société CO-LABOR; 
décision
c) Projet Escher 
Holzmanufaktur: convention 
avec la société CO-LABOR; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente le rapport 
d’activité 2012 du Foyer de Nuit Abrisud:

Caractéristique de la population 
accueillie en 2012.
Total des nuitées en 2012

Année Total
Nuitées 

Hommes
Nuitées 
Femmes

2012 6018 5415 603

2011 5285 4397 888

2010 5022 4040 998

2009 5065 4402 663

2008 4823 4156 667

2007 5085 4427 658

En 2012, le Foyer de Nuit Abrisud comp-
tait un total de 6018 nuitées, dont 5415 
nuitées hommes et 603 nuitées femmes. 
Par rapport à 2011, les nuitées ont aug-
menté de 12,2%, atteignant ainsi le 
nombre de nuitées le plus important sur 
les six dernières années. Toutefois, il faut 
savoir que le Foyer de Nuit disposait de 4 
lits de camps supplémentaires pendant 
les mois de février, mars et décembre à 
cause de «l’Action Hiver». 
5415 nuitées, soit 90% des nuitées tota-
les sont prestées par des hommes; on 
retient surtout que le foyer a hébergé 
moins de femmes par rapport aux années 
précédentes, ne représentant que 10% 
des nuitées totales. Ceci peut en partie 
s’expliquer par le fait que moins de 
demandes ont été faites pour un lit pen-
dant l’année.
On peut observer que le foyer a été occu-
pé à 87,6 %. La moyenne de fréquenta-
tion du Foyer a augmenté de 14,5 en 
2011 à 16,5 en 2012, certainement à 
cause des lits supplémentaires et de la 
régularité des résidents.
Ensuite nous avons voulu comparer les 
nuitées de 2012 avec les années précé-
dentes. Nous constatons que les nuitées 
hommes ont augmenté par rapport aux 
années précédentes. D’un côté, il y a eu 
des lits supplémentaires pendant l’Action 
Hiver qui jouent un rôle essentiel, d’autre 
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part les résidents sont restés beaucoup 
plus longtemps durant l’année et beau-
coup plus réguliers. 
En ce qui concerne les nuitées femmes, 
on peut observer qu’elles diminuent alors 
qu’elles avaient atteint un pic en 2010. 
Une cause est certainement une faible ou 
ponctuelle demande des femmes.
Total des personnes accueillies en 2012
En 2012, le Foyer de Nuit a accueilli 134 
personnes différentes, dont 83% étaient 
des hommes et 17% des femmes. Sur le 
graphique, on constate que, hormis 
2009, ce chiffre reste assez proche de la 
moyenne des personnes prises en charge, 
qui est de 137 personnes différentes 
durant les dernières années. On constate 
également que depuis 2010 moins de 
personnes différentes ont été accueillies, 
alors que le foyer avait augmenté sa 
capacité pendant trois mois de l’année. 
Ceci peut en partie être expliqué par le 
fait que les résidents ont séjourné plus 
régulièrement au Foyer et donc qu’il y 
avait moins de place disponible pour 
d’autres personnes.

Sur les 134 personnes prises en charge 
en 2012, 111 étaient des hommes et 23 
des femmes. On constate que leur nom-
bre reste relativement stable sur les der-
nières années. En moyenne, 114 hommes 
contre 23 femmes ont été pris en charge 
ces dernières années au Foyer de Nuit. 

L’âge des personnes accueillies 
L’âge des personnes accueillies est repré-
sentée sur le tableau suivant. On peut 
observer que la tranche d’âge 31-40 ans 
est la plus représentée et constitue 29,9% 
du total des personnes accueillies. 

Tranche d’âge Total Hommes Femmes %

18 – 25 ans 26 19 7 19,4

26 – 30 ans 20 19 1 14,9

31 – 40 ans 40 35 5 29,9

41 – 50 ans 26 19 7 19,4

51 – 60 ans 19 16 3 14,2

61 – 70 ans 3 3 0 2,2

Total 134 111 23 100

L’âge des personnes accueillies en 2012 
varie entre 18 et 66 ans et leur moyenne 
est de 36,9 ans. L’âge minimum ne peut 
pas être inférieur à 18 ans, car le Foyer de 
Nuit n’a pas le droit d’héberger des 
mineurs. 
Ces dernières années, nous avons consta-
té que beaucoup de jeunes entre 18-25 
ans ont été hébergés au Foyer de Nuit. 
En 2009, ils figuraient même en première 

place de la tranche d’âge la plus repré-
sentée. Nous constatons que le nombre 
de jeunes hommes hébergés au Foyer de 
Nuit, diminue progressivement, tandis 
que chez les femmes le chiffre reste 
constant.

Personnes accueillies avec des 
droits sociaux 
Il faut savoir que le Foyer de Nuit n’a pas 
le doit d’héberger des personnes au-delà 
d’un jour ou d’un weekend, si elles ne 
sont pas en possession d’une carte 
d’identité luxembourgeoise, d’un passe-
port luxembourgeois, d’une attestation 
d’enregistrement luxembourgeoise ou 
d’une attestation de séjour permanent. 
Ce n’est que pendant l’Action Hiver qui 
va du 1er décembre au 31 mars que les 
personnes sans droits sociaux ont droit à 
un lit pour une durée plus longue, sous 
condition que le Foyer dispose de places 
vacantes. Le Foyer de Nuit a hébergé 40 
personnes dont les papiers n’étaient pas 
en règle, soit 29,85% du total des per-
sonnes accueillies. 

Les causes du sans-abrisme
Lorsque nous accueillons une nouvelle 
personne au Foyer de Nuit, nous leur 
demandons les causes de leur situation 
de sans-abrisme. Les causes peuvent être 
multiples et même corréler ensemble. 
Nous pouvons constater que la première 
cause qui pousse les personnes dans cette 
situation est une expulsion du logement 
suite à une action du propriétaire. Il est 
clair que cette cause n’est sans doute pas 
la seule dans la plupart des cas, mais sou-
vent liée à d’autres causes telle que la 
perte d’emploi ou la source de revenu. 

En ce qui concerne les «autres causes», 
voici les motifs mentionnés: 
•	 La	personne	avait	de	graves	problèmes	

de santé l’empêchant de travailler et 
elle a été expulsée par le propriétaire 
par faute de payement du loyer.

•	 La	personne	avait	dormi	à	 l’hôtel	mais	
par manque d’argent elle avait été 
contrainte de dormir dans la rue.

•	 La	personne	avait	dormi	dans	une	voi-

ture, mais à cause de la baisse des tem-
pératures, elle est venue au Foyer. 

•	 La	personne	n’a	pas	eu	de	place	dans	
un autre centre d’hébergement.

•	 La	 personne	 était	 à	 la	 recherche	 d’un	
travail, mais ses papiers n’étaient pas 
en règle et le patron a refusé de l’em-
baucher. 

La provenance des personnes 
hébergées 
Le tableau ci-dessous reprend les dif-
férentes communes d’où les personnes 
sont issues. Premièrement, on constate 
que 29,9% proviennent d’un autre pays. 
Ces personnes sont les personnes qui 
bénéficient de l’Action Hiver ou qui dor-
ment occasionnellement pendant l’année 
au Foyer. Deuxièmement, on constate 
que la majorité des personnes pro-
viennent de la commune d’Esch-sur-Al-
zette 21,6% et de la commune de 
Luxembourg 17,2%. Ces dernières sont 
souvent soit des personnes issues d’autres 
centres d’hébergements situés à Luxem-
bourg-Ville, soit des personnes qui n’ont 
qu’une adresse fictive à Luxembourg. 

Commune Personnes issues

autre pays 40

Esch-sur-Alzette 29

Luxembourg 23

Differdange 5

Kayl 3

Bettendorf 2

Dudelange 2

Esch-sur-Sûre 2

Ettelbruck 2

Frisange 2

Lorentzweiler 2

Pétange 2

Sanem 2

Wincrange 2

Bascharage 1

Bavigne 1

Belvaux 1

Clemency 1

Contern 1

Diekirch 1

Grevenmacher 1

Hesperange 1
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Manternach 1

Monnerich 1

Niederanven 1

Remich 1

Roeser 1

Rumelange 1

Vianden 1

Waldbredimus 1

Durée du séjour de la population
cible
Sur les 134 personnes hébergées au Foyer 
de Nuit, 76 personnes sont restées moins 
d’une semaine, soit 56,7 % de la popula-
tion totale. Souvent leur séjour est réduit 
à cause du manque de place disponible 
au Foyer de Nuit et elles sont obligées de 
trouver une alternative pour dormir. Par-
mi ces personnes, on retrouve aussi des 
sans-papiers hébergés pendant l’année 
dont leur séjour est limité au Foyer de 
Nuit, des personnes qui ont été amenées 
au Foyer de Nuit parce qu’elles étaient en 
état d’ébriété mais qui ont un logement 
au Luxembourg, des personnes qui ont 
perdu leur logement et qui ont trouvé un 
ami ou un membre de la famille qui les a 
hébergées par la suite. Par contre, 58 
personnes, soit 43,3% de la population 
totale, sont restées plus d’une semaine, 
leur situation sera abordée dans le cha-
pitre VII. 

Durée du séjour Nombre d’usagers Hommes Femmes %

1 – 3 jours 64 57 7 48

4 – 7 jours 12 9 3 9

1 semaine à 2 semaines 11 10 1 8

2 semaines à 1 mois 12 5 7 9

1 mois à 3 mois 15 11 4 11

3 mois à 6 mois 8 7 1 6

> 6 mois 12 12 0 9

Total 134 111 23 100

Nous avons voulu analyser sur le tableau ci-dessous la durée du séjour des personnes de 
moins 25 ans et ceux de plus de 50 ans.

Durée du séjour 18-20 21-22 23-25 51-55 56-60 61-65 66-70 71-75 76-80

< 1 semaine 7 1 6 6 5 1

1 semaine à < 1 mois 2 3 3 2 1 1

1 mois à 3 mois 1 1 1

3 mois à 6 mois 1 2 1

6 mois à 12 mois 1 1 1

12 mois à 24 mois

Total des individus 26 22

Tout d’abord, on s’aperçoit que 84,6% 
des jeunes de moins de 25 ans sont res-
tés moins d’un mois au Foyer de Nuit. La 
maison familiale étant souvent le point 
de départ et la source de conflits, certains 
d’entre eux préfèrent séjourner auprès 
des amis, plutôt que de rester dans le 
foyer. D’autres ont été admis dans des 
centres pour jeunes ou sont retournés 
auprès de leur famille. Quand aux autres 
15,4% qui sont restés au-delà d’un mois, 
ils sont restés au foyer car ils ne savaient 
pas où aller. 
Selon nous, il existe un manque de struc-
tures d’accueil spécifiques pour jeunes 
qui puissent les accueillir en urgence. 
Celles qui existent sont débordées de 
demandes, ce qui entraîne de longs 
délais d’attente et bien souvent elles 
demandent une contribution financière 
de la part des bénéficiaires. Or les jeunes 
sont souvent en conflit avec leur famille 
et ne sont pas en mesure de respecter ces 
délais d’attente. Ils ont décroché de leur 
cursus scolaire, ne perçoivent aucun reve-
nu et n’ont pas encore l’âge légal pour 
toucher le RMG. Avec l’escalade des 
conflits familiaux, les jeunes se retrouvent 
plus vite condamnés à quitter le foyer 
familial et se retrouvent à la rue.
En ce qui concerne les personnes de plus 
de 50 ans, nous constatons que seuls 
27,3% demeurent au foyer au-delà d’un 
mois. Ceux qui restent moins d’un mois 
sont majoritairement des personnes qui 
ont été accueillies pendant la période de 
l’Action Hiver. Pour les autres, il s’agit de 

personnes qui ont du mal à trouver un 
logement adéquat. D’une part, il y a les 
ressources financières: leur âge fait qu’ils 
ont des difficultés à trouver un emploi 
convenable ou bien perçoivent le RMG. 
Hors ce dernier est souvent refusé comme 
moyen de payement auprès des proprié-
taires étant considéré comme peu fiable. 
D’autre part certains demeurent avec des 
problèmes d’addiction qui doivent être 
traités prioritairement.

Nationalités
En 2012, le Foyer de Nuit a hébergé des 
personnes de 27 nationalités différentes. 
La nationalité la plus représentée est la 
nationalité luxembourgeoise avec 40,3%, 
suivi des nationalités portugaise 20,9% et 
française 5,2%. 

Nationalité Total Hommes Femmes

Luxembourgeoise 54 44 10

Ressortissants UE

Portugaise 28 22 6

Française 7 7

Italienne 6 6

Allemande 3 2 1

Roumanie 3 2 1

Polonaise 2 2

Belge 2 2

Espagnole 2 2

Bulgare 2 1 1

Irlandaise 2 2

Serbe 1 1

Chypre 1 1

Ressortissants hors UE

Cap Verdienne 3 3

Marocaine 3 2 1

Algérienne 2 2

Tunisienne 2 2

Camerounaise 2 1 1

Gambienne 1 1

Guinéenne 1 1

Iranienne 1 1

Indienne 1 1

Palestinienne 1 1

Nigeria 1 1

Russe 1 1

Angolaise 1 1

Congolaise 1 1

Ces 3 dernières années, on constate que 
les nationalités française et allemande 
diminuent progressivement, contraire-
ment aux nationalités portugaise et ita-
lienne qui ont augmenté cette année. 



Résumé en français

Conseil Communal du vendredi 8 mars 2013

42

Quand à la nationalité luxembourgeoise, 
elle a fortement diminué en 2012 par 
rapport aux années précédentes. 

Les suivis sociaux en 2012
Les bénéficiaires suivis 
En 2012, 39 personnes ont rempli les 
conditions pour être suivies à long terme 
au Foyer de Nuit. Sous personnes «sui-
vies», nous entendons des personnes qui 
remplissent les conditions nécessaires 
pour pouvoir bénéficier d’un appui de 
l’équipe socio-éducative leur permettant 
de sortir de leur situation précaire.
Toute personne qui séjourne au Foyer de 
Nuit a le droit d’obtenir de l’aide pour 
améliorer sa situation actuelle. Les objec-
tifs et les démarches à réaliser sont alors 
mises en place avec le personnel socio-
éducatif et évalués tous les 2 mois.
Une autre condition fondamentale pour 
un suivi à long terme est d’avoir des 
droits sociaux et une adresse légale au 
Luxembourg. Hors c’est bien souvent 
face à cette démarche que les personnes 
rencontrent les premières difficultés. Car 
sans adresse, elles ne peuvent pas ouvrir 
un compte bancaire, ne peuvent pas 
s’inscrire à l’Administration de l’Emploi, 
percevoir le RMG ou encore avoir une 
assurance maladie. 
Avec la nouvelle loi sur l’aide sociale 
entrée en vigueur le 1er janvier 2011, les 
personnes doivent se rendre à leur office 
social compétent pour effectuer une 
demande d’aide. L’office social com-
pétent est défini par la commune dans 
laquelle la personne était domiciliée pour 
la dernière fois. Par conséquent, le Foyer 
de Nuit ne domicilie plus que des per-
sonnes ayant leur dernière résidence dans 
la commune d’Esch-sur-Alzette. Toutefois 
la pratique a montré que beaucoup d’Of-
fices Sociaux ne veulent pas prendre leurs 
responsabilités en ce qui concerne la 
domiciliation de personnes dans leur 
commune. Pour les personnes nécessiteu-
ses, une période longue et pénible débu-
te pour obtenir une adresse auprès de 
leur Office Social compétent. 

Les résultats des suivis en 2012
Sur les 39 personnes, 6 personnes ont 
quitté le Foyer pour un logement, 4 per-
sonnes pour un logement et un contrat 
de travail, 3 personnes sont parties pour 
faire un sevrage ou une thérapie, 4 sont 
retournées auprès de leur famille ou des 
amis et une personne est partie sans lais-
ser de nouvelles. 11 personnes sont tou-
jours domiciliées au Foyer de Nuit, 4 avec 
un contrat de travail et 6 personnes sont 
au Foyer et effectuent leurs démarches 
via l’office social compétent. 

Action Hiver 2011/2012
Caractéristique des personnes
L’Action Hiver débute le 1ier décembre de chaque année et s’achève le 31 mars de l’an-
née suivante. L’objectif est de donner un refuge aux personnes qui se trouvent à la rue 
pendant les mois d’hiver. Pendant cette période les personnes dites «sans-papiers» 
peuvent accéder au Foyer de Nuit. Les personnes demandeuses sont hébergées selon la 
place disponible et si possible pendant toute la durée de l’Action Hiver. En 2012, 19 
personnes différentes ont été hébergées au Foyer de Nuit dans le cadre de l’Action 
Hiver. 

Clients 
différents

Nuitées 
totales

Adultes Nuitées selon le sexe

Hommes Femmes Hommes Femmes

19 159 13 6 81 78

Le nombre des nuitées des personnes prises en charge 
Sur le tableau ci-dessous on constate que plus l’Action Hiver n’arrivait à sa fin, plus les 
personnes ont dormi au Foyer de Nuit. Ceci peut s’expliquer par le fait, qu’à partir du 
mois de février 4 lits supplémentaires ont été installés pour accueillir les personnes dans 
le cadre de l’Action Hiver 2011/12.

Mois Total Nuitées Nuitées Hommes Nuitées Femmes

Décembre 2011 4 4 0

Janvier 2012 12 0 12

Février 2012 39 18 21

Mars 2012 103 59 44

La durée du séjour des personnes prises en charge 
73,7% des personnes accueillies ne sont pas restées au-delà d’une nuit. La durée du 
séjour est limitée selon la disponibilité des lits et la durée totale de l’Action Hiver. 

Durée du séjour Nombre de clients Hommes Femmes

< 1 semaine 14 11 3

1 semaine à < 1 mois 3 1 2

1 mois à 3 mois 2 1 1

Âge des personnes prises en charge
En ce qui concerne l’âge des personnes accueillies on constate que 36,9% des per-
sonnes ont entre 41 et 50 ans. La moyenne d’âge des personnes est de 39 ans. 

Âge Total Hommes Femmes

18-25 3 1 2

26-30 3 3 0

31-40 3 2 1

41-50 7 5 2

51-60 3 2 1

Total 19 13 6

Nationalité des personnes prises en charge
Ce tableau reprend les nationalités des personnes qui ont eu recours aux services du 
Foyer de Nuit Abrisud dans le cadre de l’Action Hiver 2011/12. 

Nationalité Total Hommes Femmes

Ressortissants EU

Portugaise 6 4 2

Roumaine 2 2

Espagne 1 1

France 1 1

Italie 1 1

Irlande 1 1
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Allemande 1 1

Angleterre 1 1

Non-Ressortissants EU

Cameroun 1 1

Cap-Vert 1 1

Guinée 1 1

Maroc 1 1

Tunisie 1 1

Evolution des demandes dans le cadre de l’Action Hiver 2007/2012
Alors que les nuitées ont constamment augmentées ces dernières années pendant l’Ac-
tion Hiver, en 2011/2012 le nombre de nuitées a considérablement baissé. Ceci s’ex-
plique par le fait que le foyer n’a pas eu assez de places vacantes par rapport aux années 
précédentes: les résidents réguliers du Foyer de Nuit ont dormi ici la plus part du 
temps.

Action Hiver 
2007/2008

Action Hiver 
2008/2009

Action Hiver 
2009/2010

Action Hiver 
2010/2011

Action Hiver 
2011/2012

Nuitées Clients Nuitées Clients Nuitées Clients Nuitées Clients Nuitées Clients

149 21 31 5 350 16 429 25 159 20

Nous pouvons conclure que ce n’est pas 
la demande qui a baissé par rapport aux 
années précédentes, mais sans doute le 
manque de place au foyer. Toutefois, il 
faut savoir que les personnes qui n’ont 
pas été hébergées au Foyer de Nuit, ont 
été dirigées vers d’autres structures d’ac-
cueil à Luxembourg-Ville, où des centres 
spécifiques sont ouverts chaque année 
dans le cadre de l’Action Hiver. 

L’ASBL – Les amis du Foyer de Nuit
Suite à une initiative de certains représen-
tants communaux de la Ville d’Esch-sur-
Alzette, l’asbl «Les Amis du Foyer de Nuit 
Abrisud» a été constituée le 24 novembre 
2010. 
Son objet est le soutien financier, moral 
et matériel du Foyer de Nuit Abrisud, ain-
si que la gestion financière des dons reçus 
par des tiers. Le comité de l’asbl, sous la 
présidence de Monsieur Paul Weidig, 
s’engage à organiser en étroite collabora-
tion avec l’équipe socio-éducative du 
Foyer de Nuit des excursions à l’intérieur 
et à l’extérieur du pays et d’autres activi-
tés de loisirs. Tout ceci avec l’objectif de 
permettre aux personnes, qui n’ont sou-
vent pas les moyens financiers ou organi-
sationnels, de donner un sens à leur 
temps libre en leur offrant la possibilité 
de participer à des activités sportives, cul-
turelles ou artistiques.
 De plus, l’asbl souhaite sensibiliser la 
population à la situation sociale des per-
sonnes sans domicile fixe. Le sans-abris-
me est un phénomène qui peut toucher 
tout le monde. Même un événement de 
faible valeur peut avoir des conséquences 
importantes. Si ces situations de détresse 
aboutissent au sans-abrisme, le cercle 
vicieux de l’exclusion sociale commence. 

Il ne faut pas oublier qu’une personne 
sans domicile (sans adresse) n’a pas le 
droit de faire une demande RMG, de 
recevoir une indemnité de chômage, de 
s’inscrire à l’Administration de l’Emploi et 
de bénéficier de l’aide sociale.
En 2012, l’asbl a organisé deux grandes 
manifestations, à savoir une excursion à 
Vianden le 28 juillet 2012 et sa tradition-
nelle fête de Noël le 14 décembre 2012.
Ensemble avec le comité de l’asbl, les 
bénéficiaires du Foyer de Nuit se sont 
rendus en autocar à Vianden. Pour un 
jour, les bénéficiaires avaient la possibilité 
de sortir de leur mode de vie quotidien et 
d’oublier les soucis de la rue. Au pro-
gramme figurait une promenade en télé-
siège, la visite du château de Vianden, la 
fête médiévale et un repas de midi en 
commun. A travers cette activité, les 
bénéficiaires avaient la possibilité de par-
ticiper activement à la société et de se 
sentir en tant que membre «fonctionnel-
le» de celle-ci. 
Lors du dîner de Noël, deux dons ont été 
remis, d’un côté de la part des «Monne-
recher Guiden an Scouten» et d’autre 
part du «Zonta Club» d’Esch-sur-Alzette. 
Comme cadeau de Noël, l’asbl a offert à 
toutes les personnes un bon d’achat 
d’une valeur de 80€ auprès du magasin 
Asport. Les bénéficiaires ont pu se rendre 
en petits groupes, avec un membre de 
l’équipe socio-éducative, au magasin 
pour encaisser le chèque et acheter un 
article de leur choix.

Projet Sport du Foyer de Nuit 
Abrisud
Le projet sport au sein du Foyer de Nuit 
Abrisud a été mis en place au début de 
l’année 2010. C’est par rapport à un inté-

rêt pour le sport de la part des bénéfi-
ciaires du foyer, que le projet est né. 
L’équipe éducative a alors entamé des 
discussions avec le service des sports de 
la commune d’Esch-sur-Alzette et a intro-
duit une demande, afin de disposer d’un 
hall omnisports municipal. La commune 
a dès lors mis le hall de l’école «Dell-
heicht» à disposition du foyer et tous les 
samedis après-midi, les bénéficiaires du 
foyer peuvent faire du sport, encadrés 
par un éducateur.
Selon nous, le sport constitue un moyen 
de changer le mode de vie des bénéfi-
ciaires d’une façon constructive. Le sport 
facilite la socialisation et la réinsertion 
dans la vie active. 
Il a des vertus éducatives comme par 
exemple développer l’esprit de groupe, 
libérer le stress, enseigner le respect de 
l’autre, enseigner l’acceptation d’un 
échec, pouvoir se surpasser, permettre de 
s’évader dans sa tête. Le sport amène de 
la joie et permet, essentiellement, aux 
bénéficiaires d’oublier l’espace d’un 
moment, la situation dans laquelle ils se 
trouvent.
En janvier 2012, le projet sport s’est 
développé, plus particulièrement le foot-
ball. Le Foyer Abrisud a rejoint l’activité 
Street-Soccer du Service Streetwork de 
Caritas Accueil et Solidarité. Cette union 
entre le Service Streetwork et le Foyer 
Abrisud a permis d’atteindre un plus 
grand nombre de participants. En colla-
boration avec le Service Streetwork de 
Caritas Accueil et Solidarité, le Foyer Abri-
sud a participé à un tournoi de Street-
Soccer pour sans-abris, organisé à Wro-
claw en Pologne du 13 au 15 juillet 2012. 
Trois bénéficiaires du Foyer Abrisud ont 
ainsi fait parti de l’équipe qui a représen-
té le Luxembourg à Wroclaw. 
Pour l’année 2013 nous ne comptons pas 
en rester là. En collaboration avec le Ser-
vice Streetwork, le Foyer Abrisud a parti-
cipé le 13 janvier 2013 à un tournoi de 
football en salle à Bensheim en Alle-
magne. Il est également prévu de partici-
per à un tournoi de Street-Soccer en 
juillet à Munich en Allemagne et de parti-
ciper à la coupe du monde de Street-Soc-
cer pour sans-abris au mois de septembre 
à Poznan en Pologne.

Journée Mondiale du Refus 
de la Misère
Depuis plusieurs années, le Foyer de Nuit 
Abrisud participe à la Journée Mondiale 
du Refus de la Misère. Selon l’ATD Quart-
monde, le but de cette journée est «de 
donner la parole aux personnes les plus 
pauvres sur leur combat quotidien et 
leurs aspirations et permettre à tous les 
défenseurs des droits de l’Homme de 
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témoigner de leur engagement solidai-
re». 
Dans le cadre de cette journée, placé 
sous le thème de «Lutter contre la violen-
ce de la pauvreté et s’engager pour la 
Paix», le Foyer de Nuit a participé. Etant 
donné que les bénéficiaires du Foyer ne 
voulaient pas parler de leur vie en face 
d’un grand public, ils ont proposé de fai-
re des crêpes et de les distribuer aux pas-
sants ainsi que des gadgets tels que des 
pins de la Feantsa ou encore des «Flyers». 
Installés à la gare d’Esch-sur-Alzette, les 
bénéficiaires ont su montrer un esprit 
d’équipe, du sens d’organisation et cela 
dans une bonne humeur. Les préparatifs 
achevés et les premières crêpes cuites, les 
bénéficiaires ont petit à petit développé 
des stratégies une plus raffinée que 
l’autre afin d’aborder une personne 
inconnue dans la rue et de lui offrir une 
crêpe. Très vite le dialogue s’est installé 
entre les bénéficiaires et les passants. 
Ce que nous avons retenu de cette jour-
née, c’est que nous avons pu observer 
que les bénéficiaires n’ont pas été rejetés 
par les passants, ils ne se sont pas sentis 
«sans abris», mais abordés et acceptés en 
tant qu’être humain, laissant disparaître 
les préjugés l’espace de quelques ins-
tants. 
Ce fut une belle expérience pour les 
bénéficiaires et pour le Foyer de Nuit. Et 
tel que l’on pouvait le lire sur les pins dis-
tribués pour l’occasion: «poverty is not a 
crime».

Les activités culturelles en 2012
Comme les années précédentes, le Foyer 
de Nuit Abrisud continue à poser ses 
marques au niveau des activités. Outre 
les activités prévues et organisées à 
l’avance, des jeux de sociétés, jeux de 
cartes, ou encore visionnement de films 
sur dvd s’improvisent régulièrement dans 
la vie de tous les jours. La télévision reste 
néanmoins le pôle d’intérêt principal en 
termes d’occupation. Les bénéficiaires 
étant plutôt sédentaires et ayant du mal 
à ouvrir leur esprit vers d’autres horizons, 
nous proposons des sorties afin qu’ils 
s’aperçoivent qu’ils peuvent s’occuper 
autrement que, seulement, par la télévi-
sion.
La sélection des activités se fait par rap-
port aux propositions de l’équipe éduca-
tive et en fonction des souhaits émis par 
les bénéficiaires. Les activités proposées 
sont variées: cuisine, loisirs, culture, natu-
re, sports, etc. Plus précisément des acti-
vités tels que cinéma, jeux de quilles, Parc 
Le’h Adventure, kayak, sortie en vélo, sor-
tie en forêt lors du 1er mai, atelier pâtis-
serie et «Nuetsrallye» ont pu être réali-
sées. Une particularité des activités de 

cette année a été de suggérer deux sor-
ties culturelles à des bénéficiaires bien 
ciblés. Par exemple, une visite du château 
de Vianden ainsi qu’une visite du château 
de Bourscheid ont été proposées aux per-
sonnes de plus de 40 ans intéressées par 
l’histoire et la culture luxembourgeoise. 
Une autre activité tout à fait particulière 
cette année a été la visite d’un groupe de 
lycéens d’une classe de 7e année secon-
daires techniques. La visite s’est déroulée 
au courant d’une matinée où les lycéens 
ont pu visiter le Foyer et ont pu s’échan-
ger avec quelques bénéficiaires autour de 
plusieurs thèmes comme la violence, la 
précarité, la vie dans la rue, la drogue et 
l’alcool. Cette activité a permis aux béné-
ficiaires participants d’être intégrés dans 
une démarche de prévention avec des 
jeunes élèves.
Même si certaines activités ne rencon-
trent pas toujours un grand succès, le 
taux de participation aux activités et sor-
ties est de manière générale correcte. Les 
bénéficiaires participent avec envie et 
plaisir. Les activités et sorties organisées 
visent avant tout à rompre l’isolement 
des bénéficiaires. Ces moments per-
mettent aux bénéficiaires de s’évader la 
tête et d’oublier l’espace d’un moment la 
situation dans laquelle ils se trouvent.

La Formation au Foyer de Nuit 
Abrisud 

Les stagiaires encadrés
Afin de promouvoir le travail avec des 
sans-abris à travers toutes les professions 
socio-éducatives, le Foyer de Nuit Abri-
sud accueille depuis 2009 chaque année 
plusieurs stagiaires. 
En 2012, Monsieur Joël Gansemans, sta-
giaire «éducateur diplômé» du Lycée 
Technique pour Professions Educatives et 
Sociales, et Madame Stéphanie Arend, 
stagiaire «bachelor en sciences sociales et 
éducatives» de l’Université du Luxem-
bourg ont été accueillis par l’équipe du 
Foyer de Nuit Abrisud.
Du 16 avril au 10 juillet 2012, Monsieur 
Joël Gansemans réalisait avec les bénéfi-
ciaires un projet sur la recherche d’un 
logement. Comme ce sujet suit un des 
objectifs principaux du Foyer de Nuit, 
c’est-à-dire de régulariser le plus vite pos-
sible la situation sociale du bénéficiaire et 
d’activer toutes ses ressources person-
nelles, externes et financières pour trou-
ver un logement, le projet se laissait très 
bien intégrer dans le travail social de 
l’équipe socio-éducative. Le stagiaire 
abordait lors de cinq workshops plusieurs 
aspects importants du logement 
(annonces dans le journal, contact télé-
phonique avec le propriétaire, autonomie 

au logement, planification du budget, 
étapes administratives lors d’un déména-
gement) ce qui initiait les bénéficiaires 
d’élargir leur savoir, de tester leur savoir-
faire et de chercher activement un nou-
veau logement.
Madame Stéphanie Arend par contre 
s’occupait d’un thème beaucoup plus 
théorique lors de son stage du 20 février 
au 26 mai 2012. A côté de son travail au 
sein de l’équipe socio-éducative, elle 
choisissait le projet d’insertion et d’ac-
compagnement social, que les travailleurs 
sociaux remplissent régulièrement avec 
les bénéficiaires dans le cadre du suivi 
social, comme dispositif d’intervention à 
analyser. 
A travers des interviews structurés et 
standardisés avec les travailleurs sociaux 
du Foyer de Nuit Abrisud et la méthode 
d’évaluation interprétative-réductive de 
Mayring, elle s’intéressait aux divergences 
entre l’utilisation effective et pratique du 
document et les aspects théoriques d’un 
plan d’aide. De plus, elle analysait pour-
quoi un tel document est utilisé au niveau 
du suivi social des personnes sans-abris 
hébergeant un Foyer de Nuit, comment 
les bénéficiaires participent à l’établisse-
ment du projet d’insertion et d’accompa-
gnement social et dernièrement les 
aspects positives et négatives du docu-
ment actuel. En fonction de toutes ces 
réflexions, elle établissait des recomman-
dations d’adaptation du document actuel 
aux besoins réels des bénéficiaires et des 
travailleurs sociaux. 

L’apprentissage des auxiliaires 
de vie
Depuis 2012, le Foyer de Nuit Abrisud 
porte le Label officiel «Entreprise forma-
trice - Mir bilden aus». Celui-ci a été 
décerné par la Chambre de Commerce 
suite à la participation de Monsieur Bruno 
Martins à la formation «Tuteur en Entre-
prise», qui fait partie du programme 
«Luxembourg School for Commerce - 
Business Education and Training».
La formation a comme objectif de trans-
mettre à la personne responsable de l’ap-
prentissage les aspects légaux de la for-
mation professionnelle et de renforcer ses 
compétences pédagogiques pour soute-
nir et former l’apprenti lors de son 
apprentissage.
Le Foyer de Nuit Abrisud permet ainsi 
aux jeunes de suivre un apprentissage 
encadré par un tuteur, en particulier la 
profession de l’auxiliaire de vie. Le tuteur 
est la personne de contact durant toute 
la formation et garantit un encadrement 
pédagogique et efficace de l’apprenti.
Madame Mandy Mathieu est la première 
personne qui a réalisé son apprentissage 
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en tant qu’auxiliaire de vie au Foyer de 
Nuit Abrisud.

Annette Hildgen (CSV) aimerait con-
naître la langue véhiculaire qu’utilisent 
les responsables du foyer pour parler aux 
clients des différents pays et si le foyer 
dispose d’interprètes.
Il est évident que le Nord du pays aurait 
besoin d’une structure similaire.
Mme Hildgen est choquée par la durée 
de fréquentation du foyer par certaines 
personnes qui ne semblent plus être à 
même de trouver un logement.
Elle se réjouit du fait que les travaux au 
nouveau foyer commencent en automne 
et aimerait connaître le nombre de places 
dont disposera cet établissement.
Mme Hildgen félicite ensuite le bon tra-
vail de l’Amicale du Foyer.

Paul Weidig (LSAP) souligne le travail 
important de l’amicale.
Il remarque que beaucoup de jeunes 
gens partent de leur maison parentale 
sans vouloir donner de raisons.
M. Weidig explique que la longue durée 
de fréquentation du foyer par certaines 
personnes est due au fait qu’il n’y a pas 
de structures qui s’occupent de la réinté-
gration de ces personnes dans la société. 
On doit veiller à ce que ces gens ne con-
sidèrent pas le foyer comme leur domici-
le.
M. Weidig souligne que seulement 21% 
des personnes qui fréquentent le foyer 
sont d’Esch et il déplore à cet égard le 
manque de solidarité des autres com-
munes.
Il remercie tous ceux qui ont fait des dons 
au bénéfice du foyer.

Vera Spautz (LSAP) explique qu‘on 
essaye toujours, en cas de besoin, de 
trouver des traducteurs.
Le nouveau foyer disposera de 25 à 30 
lits et de 12 logements encadrés.
(Vote)

Vera Spautz (LSAP) explique que le 
projet Valobois a permis la réalisation de 
1455 heures de travail et de formation. 
Co-Labor s’autofinance à 80% et a réussi 
à engager 1 personne à durée détermi-
née et 6 à durée indéterminée.
Le projet «Escher Holzmanufaktur» a été 
réalisé en vue de générer des perspec-
tives d’emploi pour lutter contre la situa-
tion grave du taux de chômage de jeunes 
à Esch. Le premier produit phare de ce 
nouveau projet est le potager surélevé.

Théid Johanns (Déi Lénk) se réjouit 
des deux projets Valobois et Holzmanu-
faktur comme moyens de lutter contre le 

chômage et la précarité. On devra cepen-
dant essayer d’attirer de grandes entre-
prises dans notre région qui offrent des 
emplois aux jeunes avec peu de qualifica-
tions.

Pierre-Marc Knaff (DP) cite le constat 
du projet Holzmanufaktur: «le marché 
traditionnel de l’emploi à l’intérieur d’une 
économie néolibérale …» et aimerait 
savoir si le LSAP, qui se trouve au gou-
vernement, fait une économie néolibéra-
le.

Martin Kox (Déi Gréng) félicite Mme 
Spautz et M. Huss pour leur engagement 
dans ces projets que son parti soutiendra.

Daniel Codello (LSAP) souligne l’im-
portance de ces deux conventions. Il 
aimerait connaître le concept du «Parc 
transfrontalier».
(Vote)

7. Office social:
- Élection d’un nouveau 
président; avis
- Tableau de préséance; avis
- Avenant au barème de l’office 
social; avis
- Convention entre l’Office 
social: l’État du Grand-Duché de 
Luxembourg et la Ville d’Esch-
sur-Alzette; décision

Vera Spautz (LSAP) présente les résul-
tats d’élection d’un nouveau président et 
le nouveau tableau de préséance de l’Of-
fice Social.
Elle explique ensuite que le barème est 
majoré d’un montant de 250 € pour le 
demandeur d’aide sociale qui est suivi de 
façon régulière par un service spécialisé 
œuvrant dans le domaine social, que les 
frais d’alimentation et d’habillement pour 
le 1er adulte sont augmentés de 300 à 
400 €/mois et que les pourcentages 
concernant les frais mensuels d’alimenta-
tion et d’habillement sont supprimés.
Mme Spautz souligne que pour 2012, 
l’Office social a dépassé tous les records 
avec 5.173 interventions et que pour les 
2 mois de 2013 il a déjà atteint le nom-
bre incroyable de 1.185 interventions. 
Elle ne comprend pas comment les assis-
tantes sociales arrivent à faire leur travail 
sous ces conditions et Mme Spautz discu-
tera de ce problème lors de son entrevue 
avec la ministre.
Elle présente ensuite la convention entre 
l’Office Social, l’Etat et la Ville d’Esch.
(Vote)

8. «Évolution de la sidérurgie et 
son impact sur la Ville d’Esch-
sur-Alzette»; information et 
discussion (point mis à l’ordre 
du jour par Monsieur le 
Conseiller Communal Zénon 
Bernard)

Zénon Bernard (KPL) propose comme 
titre de son intervention «La résistible 
descente de la sidérurgie luxembourgeoi-
se». Il déplore qu’il ne reste plus rien de 
ce qui faisait jadis la fierté de la sidérurgie 
luxembourgeoise et que les décisions sur 
son avenir ne sont plus prises au Luxem-
bourg. Des 27.000 emplois ils n’en 
restent aujourd’hui que 3.000.
M. Bernard rappelle que la sidérurgie 
luxembourgeoise a fait émerger beau-
coup de technologies mondialement 
connues mais que ce know-how est parti 
à l’étranger. A l’origine de cette catastro-
phe économique se trouve une politique 
économique inadaptée qui a eu pour 
résultat la désindustrialisation du pays et 
la construction d’un paradis fiscal pour 
l’argent sale. Il est bien connu que ces 
nouvelles activités ne produisent aucune 
plus-value.
Quand certains ministres luxembourgeois 
ont commencé à qualifier la sidérurgie d’ 
«industrie crépusculaire», la production 
mondiale d’acier était de 700 mio tonnes; 
aujourd’hui elle est de 1.800 mio tonnes 
! M. Bernard rappelle que l’on a fermé au 
milieu des années 1970 les unités soi-di-
sant «non rentables» pour sauver les 
autres. Il pense en outre que les syndicats 
se sont fait rouler dans la farine lors des 
accords tripartites.
Depuis l’OPA hostile d’Arcelor par M. 
Mittal, qui a été financée par des dettes, 
il n’y a plus eu d’investissements dans la 
sidérurgie. Cette OPA a été rendue pos-
sible par le fait que l’Etat a refusé de gar-
der et d’augmenter ses participations. M. 
Bernard est d’avis que si on aurait suivi 
les propositions de son parti, la sidérurgie 
luxembourgeoise serait aujourd’hui aussi 
compétitive que celle d’Autriche.
Il rappelle que le rapport Gandois avait 
qualifié la sidérurgie luxembourgeoise 
comme une des plus florissantes du mon-
de. M. Bernard propose la nationalisation 
des entreprises restantes pour sauver 
quelques milliers d’emplois et d’introdui-
re une taxe sur les terrains industriels sur 
lesquels les activités ont été arrêtées.
M. Bernard présente ensuite sa motion:
Le Conseil communal de la Ville d’Esch-
sur-Alzette,
- Considérant que la mainmise de Mittal 

sur Arcelor a été le résultat d’une OPA 
hostile, financée par les banques en vue 
de s’emparer des liquidités et réserves 
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importantes d’Arcelor;
- Considérant que toute l’opération avait 

donc un caractère essentiellement spé-
culatif, manquant de stratégie indus-
trielle;

- Considérant que par conséquent la 
nouvelle société a été plombée dès le 
début par des dettes importantes;

- Considérant que par la suite aucun 
investissement stratégique n’a été effec-
tué, le train moyen de Belval datant 
encore de l’époque d’Arcelor;

- Considérant qu’au contraire Mittal a 
vendu Paul Wurth SA, le fleuron de la 
recherche industrielle dans le domaine 
de la sidérurgie, d’où étaient issues 
maintes technologies innovantes;

- Considérant que la fermeture de l’usine 
de Schifflange constitue un préjudice 
important pour la ville d’Esch-sur-Alzet-
te;

invite le Collège des Bourgmestre et 
Echevins

- À faire appel à sa représentante à la 
Chambre des Députés ainsi qu’à tous 
les députés de la circonscription du Sud 
de prendre sur le plan national une atti-
tude ferme contre toute politique de 
désindustrialisation et de financiarisa-
tion de l’économie luxembourgeoise;

- D’introduire une taxe calquée sur celle 
frappant les maisons vides et les terrains 
à bâtir non utilisés et s’appliquant sur 
les terrains industriels, sur lesquels les 
activités ont été arrêtés;

- De soutenir toute initiative allant dans 
la direction d’investissements dans le 
secteur productif;

- De créer un comité de suivi de l’évolu-
tion industrielle composé de représen-
tants des partis politiques, des représen-
tants des syndicats et des sociétés civi-
les;

- De stimuler une collaboration étroite et 
solidaire entre les communes du Sud 
afin de garantir une opposition forte à 
tout démantèlement de notre industrie 
créant des plus-values.

Lydia Mutsch (LSAP) souligne qu’on 
ne devra jamais oublier que malgré l’im-
plantation de l’université, Esch restera 
toujours une ville industrielle. 
Elle explique que la crise économique 
mondiale a créé un environnement 
macroéconomique très difficile et malsain 
qui affecte naturellement aussi le domai-
ne de la sidérurgie. Il faut admettre que 
la demande de produits en acier a dimi-
nué de 20% en Europe et qu’Arcelor/Mit-
tal a dû réagir à cette baisse.
Les accords de la tripartite prévoient 
d’importants investissements et des 
mesures dans l’intérêt de la paix sociale. 
Les sites Belval et Differdange restent très 

compétitifs. On aurait cependant dû 
investir dans les sites de Schifflange et de 
Rodange pour assurer leurs compétitivi-
tés.
Deux usines se trouvent sur le territoire 
d’Esch: 100 ha de celle de Belval et 95% 
du site «Schifflange». L’usine de Belval 
génère d’importants bénéfices dont la 
Ville, qui souffre cependant sous les nui-
sances de cette usine, ne tire aucun profit 
puisque les taxes sont versées à l’Etat qui 
les redistribue à toutes les communes.
En 2014, selon les prévisions, le site 
Schifflange n’aura plus que 16 employés 
qui s’occuperont surtout du gardiennage 
du site.
Mme Mutsch regrette que depuis un cer-
tain temps, ArcelorMittal prend des déci-
sions concernant Esch sans en informer 
les responsables de la commune. Elle sou-
ligne cependant qu’il y a régulièrement 
des entrevues avec ArcelorMittal puisque 
cette société occupe 22% des terrains à 
Esch.
Le collège n’est pas d’accord avec la poli-
tique et les atermoiements d’Arcelor 
concernant le site Schifflange et se fait 
scrupule de discuter déjà d’une future 
affectation des 40 ha de ce site.
Mme Mutsch souligne l’importance du 
plan européen pour la sidérurgie qui sera 
présenté en juin 2013 et explique qu’Ar-
celor a promis de n’entamer plus de 
mesures de restructuration avant la pré-
sentation de ce plan. Puisque la com-
mune ne peut pas faire grand-chose au 
niveau communal, elle devra veiller à res-
ter en contact permanent avec les déci-
deurs sur le plan national.
Mme Mutsch se réjouit de l’installation 
du Comité pour le soutien, le dévelop-
pement et la formation de l’industrie au 
Luxembourg et souligne que notre pays 
forme toujours une communauté de des-
tin avec ArcelorMittal.

Daniel Codello (LSAP) pense que cette 
discussion devra être continuée sur tous 
les plans et rejoint la majorité des propos 
de M. Bernard. Il est cependant d’avis 
que l’on devrait s’occuper de ce problè-
me sur le niveau de la Grande Région 
puisque des sites comme Florange, Gon-
derange et Liège sont également concer-
nés. Les villes de la Vallée de la Fensch 
sont d’ailleurs presque mortes, sans vie 
sociale ou culturelle. Les maires de toutes 
les villes concernées devraient se réunir 
pour discuter d’une stratégie à adopter 
concernant l’avenir industriel de la 
région. M. Codello propose au Conseil 
Communal d’Esch d’être l’initiateur d’une 
telle concertation.
Concernant la motion de M. Bernard, il 
pense que l’on devrait d’abord discuter 

de sa proposition d’introduire une taxe 
sur les terrains industriels.
M. Codello propose ensuite une motion 
de la majorité et espère qu’elle trouvera 
l’unanimité du conseil:
Le Conseil communal de la Ville d’Esch-
sur-Alzette,
- manifestant sa solidarité et son soutien 

à tous les travailleurs et à leurs familles, 
au Luxembourg et à l’étranger et com-
prenant leur angoisse;

- tenant compte des efforts des tra-
vailleurs et des syndicats en acceptant 
le gel des salaires et la “flexibilité”;

- rappelant le non-respect des accords 
conclus d’Arcelor-Mittal dans le passé, 
quant au respect des accords conclus 
avec ses partenaires;

- constatant la situation difficile sur le 
marché de l’acier;

- considérant les investissements d’Arce-
lor-Mittal à hauteur de 150 millions 
d’Euros annoncés dans le cadre du plan 
Lux2016;

- saluant la création du «Haut Comité 
pour le soutien, le développement et la 
promotion de l’Industrie au Luxem-
bourg»;

- s’inquiétant de la prospection de 1.100 
personnes en Cellule de Reclassement à 
terme au Luxembourg et des effets de 
la baisse de la production d’ArcelorMit-
tal sur ses fournisseurs et sous-traitants;

- déplorant la baisse continue de l’effectif 
sur le site de Schifflange, ramené à 16 
personnes pour début 2014;

- déplorant fortement la suppression 
d’une cinquantaine d’emplois sur le site 
de Belval prévue pour la période 2012 
– 2014;

- tenant compte des activités de R&D 
menées par ArcelorMittal incluant le 
développement de nouvelles palplan-
ches et procédés de fabrication;

- saluant les investissements à hauteur de 
200 millions annoncés pour la moderni-
sation du site de Belval;

- critiquant de manière ferme la fermetu-
re de sites européens (surtout les sites 
de Florange et de Liège) et de la volon-
té d’ArcelorMittal d’acquérir davantage 
de sites sur des marchés émergents;

demande au Collège des Bourgmestre et 
Echevins d’intervenir auprès du Gou-
vernement et d’Arcelor-Mittal afin de 
clarifier les questions suivantes:

- Quel est l’avenir de la société au Luxem-
bourg et plus spécifiquement à Esch?

- Quelle stratégie le Gouvernement pour-
suit-il pour revaloriser l’industrie au 
Grand-Duché, notamment dans la 
région Sud?

- Quelles actions concrètes sont envisa-
gées dans le cadre de la création du 
«Haut Comité pour le soutien, le déve-
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loppement et la promotion de l’Indus-
trie au Luxembourg»?

- Quel sera l’avenir du site de Schifflange, 
situé majoritairement sur le territoire de 
la Ville d’Esch ? (Les 16 postes auxquels 
l’effectif sera ramené en 2014, ne ser-
vent-ils pas en réalité à décaler la ferme-
ture définitive pour éviter les frais de 
remise en état du site obligatoire après 
la cessation d’activité.)

- Quelles précautions le gouvernement 
entend il prendre pour s’assurer que les 
frais d’assainissement définitif ne seront 
pas à charge de la collectivité et sous 
quelle forme le gouvernement entend-il 
organiser le transfert des terrains à la 
collectivité nationale?

- Comment le terrain pourra-t-il le cas 
échéant être réaffecté en collaboration 
directe avec la Ville d’Esch dans une 
optique de revalorisation industrielle et/
ou d’urbanisation?

- Comment s’expliquent les suppressions 
d’emplois sur le site de Belval alors qu’il 
a été déclaré florissant et compétitif ?

- Les activités de recherche et de déve-
loppement n’incluent-elles pas le déve-
loppement de nouveaux produits à 
haute valeur ajoutée pour des secteurs 
autres que la construction? Les procé-
dés de fabrication, incluent-ils des tech-
nologies innovantes et Lesquelles ?

- Quelles sont exactement les mesures de 
modernisation qui sont prévues sur le 
site de Belval et dans quelle optique 
stratégique ce site pourra-t-il se déve-
lopper?

- Quelles pistes sont envisagées par le 
gouvernement en cas d’un nouveau 
non-respect des engagements d’Arce-
lor-Mittal?

demande au Collège des Bourgmestre et 
Echevins

- d’organiser, ensemble avec tous les 
acteurs concernés (ministres, députés, 
maires des communes-sites concernées 
de la Grande Région), une réunion 
commune afin d’élaborer une stratégie 
commune concernant le futur industriel 
de la région. 

Marc Baum (Déi Lénk) ne pense pas 
que la baisse de la demande des produits 
d’acier soit le facteur le plus important 
pour la fermeture des sites. Il est d’avis 
que Mittal fait jouer à bon escient des 
sites contre d’autres sites de son propre 
groupe. Il souligne l’importance d’une 
coopération transfrontalière des respon-
sables politiques et regrette que le 
ministre de l’économie luxembourgeois 
n’ait pas encore fait de déclarations hau-
tes et fortes à cet égard. M. Baum donne 
l’exemple de Saarstahl où Mittal participe 
à 30% mais où, sous l’influence du pou-

voir public, il n’y a pas eu de licencie-
ments.
Concernant le site Schifflange, M. Baum 
explique que la politique d’austérité euro-
péenne et l’absence d’une politique des 
dépenses ont eu pour conséquence une 
baisse des chiffres d’affaires. Il souligne 
en outre que l’étude Laplace a démontré 
que le site Schifflange pourrait continuer 
à fonctionner moyennant de modestes 
investissements.
Le site Belval bénéficie du fait qu’il dispo-
se d’un cycle de recherche, d’innovation 
et de production.
M. Baum pourrait voter en faveur des 2 
motions.

André Zwally (CSV) craint que cette 
discussion vienne trop tard et qu’elle 
aurait dû avoir lieu lors de l’élaboration 
de Lux 2016.
Toute grande fusion d’entreprises néces-
site l’élaboration d’une nouvelle stratégie 
et donc la fermeture de sites et la 
construction de nouveaux sites. M. Zwal-
ly souligne que bien qu’ArcelorMittal soit 
le leader mondial dans le domaine de 
l’acier, il n’occupe que 6% du marché 
mondial de l’acier.
Il est d’avis que le modèle de la tripartite 
a bien fonctionné et que les personnes 
concernées sont satisfaites des résultats 
obtenus mais que la modernisation a 
entraîné, comme dans tous les domaines, 
des suppressions d’emplois.
M. Zwally n’est cependant pas d’accord 
avec la méthode de M. Mittal de ne pas 
respecter ses engagements et de fermer 
des sites sans discussions préalables. Il est 
en outre peu compréhensible que l’on 
puisse supprimer un contrat collectif.
M. Zwally se réjouit de l’initiative des 
ministres français, belges et luxembour-
geois. Il ne pense cependant pas que 
l’idée d’offrir un site à un nouveau pro-
priétaire sans avoir de stratégies à long 
terme soit la solution du problème.
Il soutient les propositions des motions si 
elles n’auront que la fonction d’un avis 
aux commissions compétentes. Il préfère 
cependant la motion de la majorité à cel-
le de M. Bernard.

Pierre-Marc Knaff (DP) soutiendra la 
motion de la majorité qui lui semble plus 
complet et parce qu’il n’adhère pas à 
l’idée de la taxe soulevée par M. Bernard.

Zénon Bernard (KPL) se réjouit du fait 
qu’il n’y pas eu beaucoup de critiques 
concernant sa motion.
Il pense que M. Mittal nous ait dupé dès 
le début et nous laisse maintenant un tas 
de débris.
M. Bernard comprend la nécessité d’ac-

tions transfrontalières mais pense que 
l’on devrait d’abord commencer au 
niveau communal.
Il est d’accord avec l’idée de discuter de 
sa proposition d’introduire une taxe sur 
les terrains industriels.
(Vote)

Daniel Codello (LSAP) motive l’abs-
tention de son parti lors du vote de la 
motion de M. Bernard par le fait qu’il lui 
manque le volet de la Grande Région et 
parce que les revendications au collège 
échevinal sont trop concrètes.

9. Gestion et tarification de 
l’eau: motion; décision (point 
mis à l’ordre du jour par 
Monsieur le Conseiller 
Communal Marc Baum)

Marc Baum (Déi Lénk) explique que le 
Ministre de l’Intérieur a demandé aux 
bourgmestres et députés un avis concer-
nant une proposition pour un prix unique 
de l’eau. Cette proposition prévoit 5 
variantes dont chacune envisage la créa-
tion d’une structure nationale parfois 
même accompagnée d’une expropriation 
des communes. La position des conseils 
communaux a été sans exceptions néga-
tive et M. Baum introduit une motion à 
cet égard:
Le Conseil communal de la Ville d’Esch-
sur-Alzette,
- considérant le débat sur le projet de 

directive concernant l’attribution de 
contrats de concessions en matière 
d’eau au niveau européen;

- tenant compte des réflexions et ques-
tions soulevées par le Ministre de l’Inté-
rieur aux Bourgmestres pour avis;

- considérant l’initiative citoyenne au 
niveau européen “right2water”;

demande au Collège des Bourgmestre et 
Echevins d’intervenir auprès des ins-
tances nationales

- que l’eau potable constitue un bien 
commun et non pas un bien commer-
cial;

- que les missions fondamentales, telles 
que distribution en eau potable, le 
contrôle de la qualité d’eau, l’assainisse-
ment des eaux usées et l’accès à l’eau 
en tenant compte des exigences 
sociales résultant de l’application des 
tarifs de l’eau doivent être assurées par 
le secteur communal;

- de s’opposer à toute tentative de priva-
tisation de l’utilisation des eaux;

- de s’opposer à toute tentative de créa-
tion d’une structure unique et nationale 
en matière de gestion de l’eau;

- à refuser l’introduction d’une tarifica-
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tion unitaire pour la distribution d’eau 
potable et le traitement des eaux usées; 
et de soutenir l’élaboration d’un sys-
tème de tarification échelonnée;

- à inscrire le droit à l’accès à l’eau 
potable dans la Constitution;

à inviter les citoyens eschois de participer 
à l’initiative citoyenne européenne 
“right2water” par une campagne adé-
quate.
Le centre de distribution des eaux est une 
partie importante de l’autonomie com-
munale. Les communes ont organisé 
cette distribution avec grand succès. Un 
prix unique de l’eau signifierait en outre 
pour 89% de la population une augmen-
tation de ce prix. Pour Esch cette aug-
mentation serait de 50% ce qui est inac-
ceptable.
M. Baum craint que si les réseaux com-
munaux seront unis ils risquent d’être 
libéralisés à des fins commerciales. Même 
les explications du ministre stipulent que: 
«s’y ajoute le risque d’une reprise de cet 
opérateur par une multinationale, ce qui 
placerait l’Etat en tant qu’autorité de 
contrôle dans une situation peu conforta-
ble».
M. Baum rappelle que cette discussion a 
été la suite de l’introduction du fameux 
principe de la couverture des coûts qui 
est en fait un ancien tour de passe-passe 
de l’économie libérale pour arriver à une 
commercialisation de services publics. 
L’Etat luxembourgeois est même allé plus 
loin que demandé par la directive de 
2008 en introduisant à côté du principe 
du pollueur/payeur le principe de l’utili-
sateur/payeur. Partout en Europe, l’intro-
duction du principe de la couverture des 
coûts a eu pour conséquence une aug-
mentation des prix qui a touché surtout 
les socialement défavorisés tandis que le 
gaspillage de l’eau n’est pas sanctionné.
Il y a 4 semaines, une autre directive 
européenne a été acceptée contre l’op-
position des Verts, des Lénk et d’une par-
tie de la démocratie sociale. Cette direc-
tive sur les concessions propose claire-
ment une libéralisation de domaines cen-
traux des communes.
M. Baum pense d’ailleurs que la motion 
de la majorité est supérieure à la sienne 
et retire sa propre motion en faveur de 
celle de la majorité.

Daniel Codello (LSAP) explique que 
les communes du Nord demandent de la 
solidarité des autres communes pour 
introduire le prix unique. M. Codello 
demande alors aussi de la solidarité 
concernant les structures sociales.
Il explique ensuite à M. Baum les raisons 
pour lesquelles la majorité a introduit sa 
propre motion.

Frunnes Maroldt (CSV) pense que la 
raison pour cette motion est la démarche 
un peu populiste d’un bourgmestre 
d’une commune voisine qui a proposé de 
donner gratuitement à chaque citoyen 
une certaine quantité d’eau. M. Maroldt 
pense qu’un tel cadeau invite les gens au 
gaspillage.
Pour pouvoir garantir une bonne qualité 
de l’eau à Esch on devra investir davanta-
ge dans le réseau.

Martin Kox (Déi Gréng) explique que 
les Verts pensent qu’un prix unique 
engendrera une perte de l’autonomie 
communale et empêchera une distribu-
tion efficace de l’eau. Il peut comprendre 
la revendication du bourgmestre du Nord 
qui sollicite de la solidarité mais M. Kox 
se demande où est la solidarité concer-
nant le chômage à Esch.
Le vœu de garantir une haute qualité de 
l’eau exclut une libéralisation ou une pri-
vatisation qui ne s’oriente qu’au bénéfi-
ce.
M. Kox explique à M. Baum que le prin-
cipe de la couverture des coûts existe 
depuis toujours pour le prix de l’eau. La 
commune, c.-à-d. le citoyen a depuis 
toujours payé le prix réel de l’eau par le 
budget.
Il pense que l’idée de donner gratuite-
ment à chaque citoyen une certaine 
quantité d’eau favorise le gaspillage et 
profite aussi bien aux riches qu’aux pau-
vres. Le prix de l’eau n’est d’ailleurs pas 
responsable des problèmes financiers 
puisqu’il ne constitue que 1,18% des 
coûts d’habitation.
Au lieu d’élaborer de nouveaux modèles 
de structure des prix de l’eau, l’Etat ferait 
mieux de forcer la couverture des coûts 
sur le plan communal et de prendre sa 
responsabilité concernant la protection 
de l’eau potable. 60% de l’eau potable 
au Luxembourg contiennent des traces 
de pesticides.

Henri Hinterscheid (LSAP) souligne 
l’importance de l’eau pour l’être humain. 
La commune a la responsabilité de garan-
tir une bonne qualité de l’eau à la 
consommation mais aussi celle d’évacuer 
l’eau usée sans mettre en danger les 
cours d’eau.
M. Hinterscheid rappelle que si les Euro-
péens s’investissent dans des projets de 
développement au tiers monde ils insis-
tent à ce que la distribution de l’eau reste 
sous le contrôle de la collectivité locale. Il 
est donc complètement incompréhensi-
ble pourquoi on doit mener une telle dis-
cussion dans un pays européen.

Marc Baum (Déi Lénk) rejoint les pro-
pos de M. Hinterscheid et de M. Codello.
Il est d’accord avec M. Kox que la protec-
tion des eaux devrait figurer dans le texte 
de la loi. Il craint cependant que le prin-
cipe de la couverture des coûts cache 
quelque chose de plus insidieux et il pro-
pose donc dans sa motion une tarifica-
tion échelonnée.
(Vote)

10. Avenants aux conventions 
de construction de Maisons 
relais pour enfants; décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les ave-
nants aux conventions.
(Vote)

11. SIGI: adhésion de la 
commune de Tuntange; décision

Lydia Mutsch (LSAP) propose d’accep-
ter l’adhésion de Tuntange au SIGI.
(Vote)

12. Questions de personnel; 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente 
les questions de personnel.

André Zwally (CSV) demande de rece-
voir dorénavant une description de fonc-
tion lors d’un changement de fonction 
d’un employé.
(Vote)

13. Promotion de la mobilité du 
personnel de la Ville: 
règlement-taxe; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) propose 
l’introduction d’un abonnement annuel 
City Bus pour le personnel de la Ville à 5 
€. Il pense qu’avec cet abonnement, les 
employés n’auront plus besoin d’utiliser 
leurs voitures personnelles pour des 
déplacements de services.
La commune sera également promoteur 
pour l’introduction d’un tel abonnement 
chez d’autres employeurs.

Daniel Codello (LSAP) demande de 
recevoir un bilan annuel pour savoir quel 
pourcentage du personnel participe à 
cette initiative.
(Vote)



Conseil Communal du vendredi 8 mars 2013

49

Résumé en français

14. Sports: listing des moniteurs 
LASEP, Youth Sports – Cool 
Sports et Fit 60+; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) propose 
d’accepter le listing des moniteurs.
(Vote)

15. Transactions immobilières; 
décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les 
transactions immobilières.
(Vote)

16. Relevés et rôles; décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les rele-
vés et rôles.
(Vote)

17. Subsides extraordinaires; 
décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les sub-
sides extraordinaires.
(Vote)

18. Remboursement des frais de 
conservatoire; décision

Lydia Mutsch (LSAP) propose d’accep-
ter les montants pour le remboursement 
des frais de conservatoire.
(Vote)

19. Commissions consultatives: 
changements; décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les 
changements aux commissions consulta-
tives.
(Vote)

20. Contrats de bail; décision

Vera Spautz (LSAP) présente les 
contrats de bail.
(Vote)

21. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente 
les règlements de la circulation.
(Vote)
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de vous promener au moins une fois par 
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de vous promener au moins une fois par 
semaine dans les bois ? Vous ne connaissez 
personne qui veuille aller avec vous ? Alors 
contactez-nous et nous essayerons ensemble de 
mettre un groupe en place! 

C’est gratuit ! 

 

 

 

 

 

  

 

 



Nous cherchons des personnes aimant raconter 
des histoires et qui aiment écouter celles des 
autres.  

Si vous êtes curieux et voulez participer, 
contactez-nous ! Dès que nous aurons plusieurs 
personnes qui veulent participer, nous 
organiserons un rendez-vous commun pour 
fixer une date et un lieu de rencontre. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Que vous habitiez Esch-sur-Alzette, Rumelange, 
Mondercange, Dudelange ou toute autre 
commune du sud du pays, contactez-nous !  

Dès que nous aurons plusieurs personnes 
intéressées à participer au groupe de marche du 
sud, nous organiserons un rendez-vous 
commun pour fixer une date et un lieu de 
rencontre.   
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